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Ciuchcia ma 90 lat

Od 90 lat sochaczewska ciuchcia wozi pasażerów. Najpierw była podstawowym środkiem transportu, teraz stanowi atrakcję 
turystyczną na skalę europejską. W minioną sobotę na terenie muzeum odbył się piknik dla mieszkańców. 

Jubileusz Mars Polska Pół miliona dla szkół

Stuletnia firma rodziny Mars, w Polsce obchodzi w tym roku 20-lecie. Podczas 
jubileuszowego spotkania w hali Expo w Warszawie 1400 pracowników utwo-
rzyło żywą nazwę firmy.

Miejskie podstawówki wzbogaciły się o kolejne pieniądze na podniesienie 
jakości nauczania. Będą dodatkowe zajęcia i sprzęt dydaktyczny dla klas I-III. 
Projekt rusza w październiku.

więcej str. 20 więcej str. 3
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ZNANI I NIEZNANI

Przy ul. Hanki Sawickiej powstaje 
właśnie zatoka parkingowa wzdłuż 
ogrodzenia przedszkola i budo-
wanego obecnie żłobka. Ma ona 
pomieścić szeregowo 9 pojazdów 
i w określonych godzinach będzie 
służyła głównie odwożącym i od-
bierającym dzieci rodzicom. W 
innych porach dnia najprawdo-
podobniej parkować będą także 
inni kierowcy. Prace te wykonuje 
ekipa remontowa ZKM, która ma 
je zakończyć do wtorku. Pieniądze 
pochodzą ze środków zaplanowa-
nych na budowę żłobka.

Lepiej przy LUX-ie
Poprawi się też sytuacja na ist-

niejącym już parkingu pod skle-
pem LUX przy ul. Żeromskiego i 
Pokoju. Jak nam powiedziała Ur-
szula Cielniak, naczelnik wydzia-
łu inwestycji i modernizacji UM, 
wykonany został już projekt jego 
przebudowy, aby zwiększyć tam 

ilość miejsc postojowych, z jedno-
czesnym zachowaniem parkingu 
dla taksówek.

Odbędzie się to kosztem zwę-
żenia chodnika i pasa wykorzy-
stywanego przez taksówkarzy, 
co umożliwi rozmieszczenie nie 
jednego, jak dotychczas, a dwóch 
rzędów skośnych miejsc posto-
jowych. Nie ma jeszcze decyzji 
zlecenia prac przy tym przedsię-
wzięciu ekipie ZKM, która będzie 
również wykonawcą tego parkin-
gu. Wszystko zależy od tego, czy 
uda się jeszcze w tym roku wy-
gospodarować w budżecie mia-
sta odpowiednie środki. Zapewne 
nie muszą być one zbyt duże, bo 
planowany jest właściwie remont 
placu z małymi przeróbkami. 
Tam gdzie dzisiaj kierowcy parku-
ją szeregowo obok taksówek, po-
wstaną miejsca skośnego parko-
wania, co zdecydowanie zwiększy 
pojemność parkingu.

Prace zaplanowano również 
w tym rejonie miasta. Chodni-
ki dla pieszych, po obu stronach 
ul. 600-lecia pomiędzy ulicami 
Pokoju i Polną a Warszawską, w 
miejsce starych popękanych płyt 
otrzymają nową nawierzchnię z 
dwubarwnej kostki.

Wspólnie z MZDW
Oba chodniki, na przeważa-

jącej swej długości, od lat nie były 

remontowane. Dziś są nierówne, 
spękane i miejscami dziurawe. 
Postanowiono się więc nimi za-
jąć. Jak nam powiedział Wiesław 
Kowala, naczelnik wydziału infra-
struktury miejskiej i ochrony śro-
dowiska UM, będzie to wspólna 
inwestycja miasta z Mazowieckim 
Zarządem Dróg Wojewódzkich. 
Jest porozumienie z zarządem, 
które pilotują wiceburmistrz Sta-
nisław Wachowski wraz z dyrek-

torem tamtej jednostki. MZDW 
zapewnia materiał, czyli kostkę, 
my - wykonanie. Radni miejscy 
przeznaczyli na ten cel 154 tysiące 
złotych, a wykonawcą będzie eki-
pa Zakładu Komunikacji Miej-
skiej, która już nie raz sprawdziła 
się przy podobnych zadaniach.

Na szaro i czerwono
Na chodniku od strony 

wschodniej kostka położona zo-
stanie niemal na całej jego długo-
ści, nie licząc fragmentów, gdzie 
już jest nowa, która pojawiła się 
podczas modernizacji skrzyżowa-
nia z ul. Warszawską oraz z drugiej 
strony z ulicami Polną i Pokoju. 
Natomiast od strony zachodniej  
nowej kostki jest znacznie więcej, 
bo od ul. Warszawskiej do Sena-
torskiej, a także przy skrzyżowa-
niu z ulicą Pokoju. Resztę trze-
ba będzie wymienić. Ma to być 
kostka w kolorach szarym i czer-
wonym, podobnie jak ta kładzio-
na dwa lata temu, aby utrzymać 
jednolitą kolorystykę chodników. 
Zakończenie inwestycji planowa-
ne jest jeszcze w tym roku.

Małgorzata Pałuba

REKLAMA

Będą kolejne miejsca 
parkingowe i chodniki

 ■ Znów przybędzie w Sochaczewie  
miejsc parkingowych. Miasto szykuje się też, 
wspólnie z Mazowieckim Zarządem Dróg do 
remontu chodnika przy ulicy 600-lecia.

Niebawem zakończą się prace przy parkingu na ul. H. Sawickiej

WALDEMAR PODRAŻKA

Absolwent Politechniki 
Radomskiej i Warszawskiej na 
kierunkach elektronika i zabez-
pieczenia. Od 1995 r. właści-
ciel firmy „Cezim” Sochaczew 
zajmującej się mechanicznymi 
i elektronicznymi zabezpiecze-
niami mienia.

W młodości parał się kul-
turą, m.in. śpiewał w Central-
nym Zespole Wojsk Ochro-
ny Powietrznej Kraju „Radar”, 
współpracował z  Estradą 
Łódzką i Warszawską, był dy-
rektorem Gminnego Ośrodka 
Kultury w Iłowie.

Jako szef „Cezimu” prowa-
dzi interesy w wielu krajach eu-
ropejskich oraz w USA.

Ma liczne zainteresowania. 
Jednym z najważniejszych są 
radia retro, ale także ornitolo-
gia, wędkarstwo. W wolnych 
chwilach nadal gra i śpiewa. Je-
śli chodzi o rodzinę, nie może 
się doczekać wnuków. (sos)
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REKLAMA

HERMES Sp. z o.o. w Sochaczewie 

Oferuje wykonawstwo przyłączy 
kanalizacyjnych i wodociągowych.

Dysponujemy dużym doświadczeniem w tym zakresie stosując konkurencyjne ceny.
Tel. kont. 602-328-153

Ponadto oferujemy sprzedaż kruszyw:
- pospółka             - piasek          - podsypka           - kamień
Tel. kont. 508-157-902
e-mail hermes2605@wp.pl

ZS-1223

ZS-1141

►Wykładziny
  ►Dywany
    ►Karnisze 

►Rolety
  ►Żaluzje 

    drewniane

Sochaczew ul. Trojanowska 1Tel: 46 862 78 50

Twoje ogłoszenie  
w „Ziemi” przeczyta  
wiele tysięcy osób  
w mieście i powiecie

„Ziemia Sochaczewska” 

 to najstarsza i najpopular-

niejsza gazeta na naszym  

prasowym rynku

Nie wierzysz?  

Zapytaj w kiosku!

Sochaczew znalazł się w gronie 
siedmiu samorządów, które sku-
tecznie sięgnęły po pieniądze na 
wyrównywanie szans edukacyj-
nych dzieci z klas I-III. Miasto 
otrzyma niemal pół miliona zło-
tych dotacji na realizację projektu 
pod tytułem „Marzenia do speł-
nienia - edukacja drogą do sukce-
su Sochaczewa”. Będzie on reali-
zowany od połowy października 
br. do końca czerwca 2013 roku.

Ratusz pozyskał dokładnie 
480.474 zł unijnej dotacji, która 
zostanie wydana na organizację 
zajęć dla dzieci ze specjalnymi 
trudnościami w czytaniu i pisa-
niu, w tym także zagrożonych 
ryzykiem dysleksji; dodatkowe 
lekcje matematyki; zajęcia logo-
pedyczne; socjoterapeutyczne 
dla maluchów z zaburzeniami 
komunikacji społecznej, gim-
nastykę korekcyjną oraz zajęcia 
adresowane do dzieci szczegól-
nie uzdolnionych, z naciskiem 
na nauki matematyczno-przy-
rodnicze, a SP nr 7 dodatko-
wo na przedmioty artystyczne 
(165.600 zł).

Drugą część projektu stano-
wią środki na wyposażenie czte-
rech podstawówek w nowocze-
sny sprzęt. Trafią do nich laptopy, 

projektory, tablice interaktywne, 
odtwarzacze CD i inne pomoce 
dydaktyczne za łącznie 314.900 zł.

- Cały projekt edukacyjny to 
około 2500 godzin lekcyjnych. 
Dla przykładu w Szkole Podsta-
wowej nr 4 zaplanowaliśmy 180 
godzin czytania i pisania, po 150 
godzin z logopedą i lekcji rozwija-
jących zainteresowania matema-
tyczno-przyrodnicze, 60 godzin 
gimnastyki korekcyjnej oraz po 
30 godzin z zakresu matematyki 
i komunikacji społecznej - wyli-
cza Daniel Jarosz kierownik refe-
ratu projektów społecznych, który 
opracował wniosek o unijną do-
tację.

Miasto Sochaczew prowadzi 
cztery szkoły podstawowe, w któ-
rych w klasach I-III uczy się łącz-
nie 1060 dzieci, a projektem objęte 
zostanie niemal co drugie, bo 491 
uczniów. Z tej grupy 356 uczniów 
weźmie udział w zajęciach wspo-
magających i wyrównawczych, a 
135 w rozwijających zdolności. Za-
jęcia we wszystkich szkołach będą 
się odbywały średnio raz w tygo-
dniu. Każde z dzieci weźmie udział 
w minimum 30 godzinach zajęć.

Prace nad wnioskiem unij-
nym poprzedziła diagnoza do-
konana przez zespół nauczycieli 

w styczniu 2012 r., na bazie kart 
obserwacji oraz testów sprawdza-
jących.

- Badanie pokazało, że 11% 
uczniów klas I-III ma trudności 
w czytaniu i pisaniu oraz jest za-
grożonych dysleksją, 10% ma za-
burzenia w rozwoju mowy, 9% 

cierpi na wady postawy, 8% ma 
problemy w nauce matematyki, a 
u 1% zdiagnozowano problemy z 
komunikacją społeczną. Na dru-
gim biegunie diagnoza wskazała 

szczególne zdolności i tak wyjąt-
kowo utalentowanych w przed-
miotach matematyczno-przyrod-
niczych mamy 11% uczniów, a 
uzdolnionych artystyczne aż 15% 
dzieci. To oczywiście dane uśred-
nione, gdyż w każdej szkole te 
wskaźniki są różne, ale statystyka 
pokazuje, że istnieje spora grupa 
dzieci wymagających wsparcia 
- mówi z-ca burmistrza Marek 
Fergiński, nadzorujący miejską 
oświatę.

Dzieci z deficytami rozwo-
jowymi, które mają trudności w 
przyswajaniu wiedzy, potrzebu-
ją znacznie więcej czasu na na-
ukę niż inni uczniowie i niż to 
jest przewidziane w programie 
nauczania. W związku z tym ko-
nieczne jest to, aby przeprowadzić 
dodatkowe zajęcia, które wyeli-

minują lub złagodzą wymienio-
ne dysfunkcje rozwojowe dzieci 
objętych projektem, co stanowić 
będzie odpowiedź na oczekiwa-
nia uczestników projektu.

Do szkół zakupione zostaną 
plansze i tablice edukacyjne do 
realizacji treści z zakresu eduka-
cji matematycznej oraz gry dy-
daktyczne pozwalające poprzez 
zabawę poprawiać umiejętności 
dzieci. Zostaną zakupione specjal-
ne gry i plansze edukacyjno-wy-
chowawcze z przeznaczeniem dla 
dzieci ze specjalnymi potrzebami 
edukacyjnymi.

- Dziś prowadzenie zajęć, 
poczynając od najmłodszych 
klas, nie może opierać się tyl-
ko na tablicy i zestawie pod-
ręczników, dlatego bardzo duży 
nacisk kładziemy na wykorzy-
stanie technologii informacyjno-
-komunikacyjnych - mówi na-
czelnik wydziału edukacji Beata 
Okraska-Ćwiek.

Szkoły doposażą swoją bazę 
dydaktyczną w sprzęt do diagno-
zowania i korygowania dysfunkcji  
rozwojowych. Wyposażenie pod-
stawówek wzbogaci się o 8 lapto-
pów, 3 projektory, 4 tablice inter- 
aktywne oraz 7 odtwarzaczy CD.

Pozyskana przez UM dota-
cja pochodzi z unijnego Progra-
mu Operacyjnego Kapitał Ludz-
ki, Działanie 9.1. „Wyrównywanie 
szans edukacyjnych i zapewnienie 
wysokiej jakości usług edukacyj-
nych świadczonych w systemie 
oświaty”. (dw)

Pół miliona złotych na 
naukę naszych dzieci

Już prawie
10 milionów
Burmistrz 
Piotr 
Osiecki

To ko-
lejny pro-
jekt i kolej- 
ne pienią-
dze w tym roku, jakie uda-
ło się nam pozyskać z ze-
wnątrz. W sumie 2012 rok 
zamkniemy kwotą niemal 
10 milionów złotych, jakie 
miasto zdobyło ze środków 
unijnych i innych przezna-
czonych na pomoc samo-
rządom. Przypomnę, że 
choćby nowy żłobek miej-
ski budujemy przy wspar-
ciu funduszy rządowych. 
Wzgórze zamkowe to z ko-
lei pieniądze unijne. Pozy-
skaliśmy też pieniądze na 
projekty informatyczne i 
edukacyjne oraz oszczę-
dzające energię w na-
szych placówkach. Środ-
ków unijnych jest coraz 
mniej. Większość pienię-
dzy z bieżącego rozdania 
została rozdysponowana 
w poprzednich latach. Ale 
monitorujemy wszystkie 
możliwe źródła i jeśli poja-
wia się jakakolwiek szansa, 
korzystamy z niej.

 ■ Miasto pozyskało kolejne pieniądze z Unii. 
Dzięki akcji ,,Marzenia do spełnienia"  
co drugie dziecko znajdzie się w programie 
wsparcia. Będą też pieniądze na nowe 
komputery i pomoce dydaktyczne.

SP nr 7 postawi przede wszystkim na przedmioty artystyczne

2 500
dodatkowych godzin 

lekcyjnych uda się 
zorganizować w ramach 
projektu ,,Marzenia do 

spełnienia"
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SOCHACZEWSKA SZKOŁA UMIEJĘTNOŚCI
 przyjmuje do:

Szkoły dziennej

● Liceum Ogólnokształcącego dla Młodzieży

Szkół Zaocznych
● Gimnazjum - szansa dla osób, które nie ukończyły gimnazjum (od 16 roku życia)

● Liceum Ogólnokształcącego dla Dorosłych (po szkole podstawowej i gimnazjum 3 lata,  
      a po zasadniczej szkole zawodowej 2 lata)

● Szkoły Policealnej o kierunkach:

     ► opiekun medyczny (1 rok)
     ► technik BHP (1,5 roku)
     ► technik administracji (2 lata)
     ► technik ochrony środowiska (2 lata)
     ► technik architektury krajobrazu (2 lata)

Szkoły posiadają uprawnienia szkoły publicznej
Sekretariat: Sochaczew, ul. 15 Sierpnia 44, pokój nr 35 

(budynek Szkoły Podstawowej nr 2)
Tel. 46 862-14-12; 603-676-987  604-973-368   

e-mail:sochaczewska_szkola_umiejetnosci@op.pl
ZS-722

Do kolejnych wyborów 
samorządowych jeszcze 
dwa lata, ale przygotowania 
do nich już się zaczęły. Bo to 
będą zupełnie inne wybory, 
zwłaszcza jeśli chodzi o wy-
bór radnych Rady Miejskiej 
w miastach takich jak nasze. 
Wciąż będziemy wyłaniać 
21 miejskich rajców, wciąż 
będziemy wrzucać kartki 
do urn. Ale wedle zupełnie 
innych zasad. Śmiało moż-
na powiedzieć, że to będzie 
wręcz rewolucja. A wszyst-
ko przez tzw. okręgi jedno-
mandatowe wprowadzone 
w życie ustawą sejmową z 
dnia 5 stycznia 2011 r. 

- Do tej pory miasto 
było podzielone na cztery 
duże okręgi - obejmowa-
ły one centrum, Boryszew, 
Chodaków i część miasta 
po drugiej stronie Bzury. Z 
tych okręgów, w zależno-
ści od liczby mieszkańców, 
wybieraliśmy 5-6 radnych. 
Teraz miasto zostanie po-
dzielone na 21 mniejszych 
okręgów. Z każdego z nich 
w 2014 roku będziemy wy-
bierać tylko jednego radne-
go. Mandat zdobędzie ten, 
kto uzyska największą licz-
bę głosów - wyjaśnia sekre-
tarz miasta Andrzej Wierz-
bicki, który przygotowywał 
projekt uchwały o podziale 
miasta na 21 okręgów wy-
borczych. Projekt trafi pod 
obrady Rady Miejskiej na 
sesji 25 września. 

Okręgi jednomanda-
towe powodują, że znikają 
duże listy wyborcze. Komi-

tety nie muszą już wysta-
wiać po kilkudziesięciu 
kandydatów. W dotychcza-
sowej ordynacji takie listy 
pracowały na swych lide-
rów. Nie wystarczyło uzy-
skać dobry indywidualny 
wynik. Odpowiednią liczbę 
głosów musiała dostać lista. 
Tylko wtedy brała udział w 
podziale mandatów. 

W nowej ordynacji dużo 
bardziej będzie się liczyć 
osobowość kandydata, jego 
siła, niż siła komitetu, jaki 
za nim stoi. Ordynacja do-
puszcza start indywidual-
nych osób. Wystarczy ze-
brać 15 sąsiadów, stworzyć 
z nimi komitet wyborczy i 
już można rejestrować listę 
z zaledwie jednym nazwi-
skiem. 

- W myśl nowych prze-
pisów, które wprowadza-
ją okręgi jednomandatowe, 
ich liczba jest powiązana, 
co oczywiste, z liczbą rad-
nych, a ta zależy od licz-
by mieszkańców. Według 
stanu na dzień 30 czerw-
ca 2012 r. Sochaczew ma 
36.658 mieszkańców. Prze-

pisy mówią, że w gminach 
liczących od 20 do 50 tys., 
rady powinny składać się z 
21 radnych (tak jest obec-
nie). Stąd też podział mia-
sta na 21 okręgów wybor-
czych - wyjaśnia Andrzej 
Wierzbicki. 

Nowy podział musi być 
dokonany do 1 listopa-
da 2012 roku. Decyduje o 
nim Rada Miejska. Wiel-
kość okręgów wyłania się 
również w oparciu o licz-
bę mieszkańców ujętych 
w rejestrze wyborców. 
W Sochaczewie średnio 
na jeden okręg powinno 
przypadać 1745,6 wybor-
ców, co stanowi tzw. nor-
mę przedstawicielstwa. 
Jasne jest jednak, że w 
praktyce nigdzie nie uda 
się miasta czy gminy po-
dzielić tak idealnie, aby 
w każdym z okręgów gło-
sowało tyle samo wybor-
ców. Ustawa dopuszcza 
więc różnice w liczebno-
ści okręgów aż do połowy 
wielkości „normy”, co w 
naszym przypadku wyno-
si ok. 870 osób. W Socha-

czewie udało się jednak 
tak podzielić okręgi, że w 
żadnym z nich odstępstwo 
nie przekracza 10 proc. 

- Ważne jest też, by 
kształt okręgów był w mia-
rę regularny, gdy przeło-
ży się je na mapę. Nam się 
udało całkiem nieźle. Przy 
średniej 1745,6 mieszkań-
ców największy sochaczew-
ski okręg - nr 11, który mie-
ści się w centrum miasta, 
liczy 1871 wyborców. Naj-
mniejszy zaś okręg - nr 3, 
za torami kolejowymi od ul 
Żyrardowskiej na południo-
wy-zachód, to 1591 osób - 
kończy Andrzej Wierzbicki. 

- Propozycję podziału 
na nowe okręgi przedstawi-
liśmy do konsultacji prze-
wodniczącym wszystkich 
klubów Rady Miejskiej. Nie 
było żadnych uwag. Teraz 
radni i kandydaci na rad-
nych mają dwa lata na to, by 
swoją pracą przekonać do 
siebie wyborców w nowych 
okręgach - podsumowuje 
burmistrz Piotr Osiecki. 

Sławomir Burzyński

Nadchodzą okręgi 
jednomandatowe 

 ■ To będzie 
wyborcza rewolucja. 
Wystartować może 
każdy!

Osiedle Senatorska jest wyjątkowe, bo tworzy jeden okręg wyborczy

W programie znalazło się 
21 uchwał dotyczących m.in. 
wsparcia finansowego dla po-
wiatu na realizację dwóch pro-
jektów drogowych, zmian w 
budżecie na 2012 rok, wycofa-
nia się z pomysłu przystąpie-
nia miasta do Związku Gmin 
Regionu Płockiego oraz usta-
lenia nowych okręgów wybor-
czych. Radni podejmą decy-
zje o:

● przekazaniu staroście 
435.300 zł na przebudowę ul. 
Gawłowskiej wraz ze skrzyżo-
waniem z ul. Płocką (pienią-
dze na sygnalizację świetlną) 
oraz 85.500 zł na dokumenta-
cję projektową niezbędną do 
wykonania remontu ulicy Sta-
szica. Pierwszy etap prac na tej 
wyjątkowo zniszczonej dro-
dze, powiat chce rozpocząć w 
2013 roku. 

● przekazaniu wojewódz-
twu mazowieckiemu 154.000 
zł na remont 390 metrów 
chodnika po obu stronach al. 
600-lecia. Droga ta jest zarzą-
dzana przez Mazowiecki Za-
rząd Dróg Wojewódzkich. 
Chodzi o wymianę najbar-
dziej zniszczonych odcinków 
chodnika pomiędzy ul. War-
szawską a Pokoju. 

● wycofaniu się z pomy-
słu przystąpienia do Związ-
ku Gmin Regionu Płockiego, 
który miał zająć się obsługą 
gospodarki śmieciowej na te-
renie miasta. Trwają właśnie 
rozmowy na temat powoła-
nia związku międzygminne-
go przez miasto Sochaczew, 
gminę Sochaczew, gminy 
Brochów, Iłów, Młodzieszyn, 
Nowa Sucha, Rybno i Teresin, 

który przejmie odpowiedzial-
ność za odbiór, transport, se-
gregację i utylizację śmieci na 
terenie całego powiatu socha-
czewskiego. 

● wynajęciu na czas nie-
określony pomieszczeń i biur 
w remontowanych kramni-
cach przy ul. Warszawskiej. 
Chodzi o restaurację na parte-
rze wraz z patio na wewnętrz-
nym podwórku, 7 lokali han-
dlowo - usługowych od strony 
ul. Warszawskiej (pow. 22-
40m²) oraz 6 lokali na II pię-
trze przeznaczonych na biura. 
Remont obiektu zakończy się 
w tym roku. 

● przystąpieniu do zmia-
ny planu zagospodarowa-
nia przestrzennego dla tere-
nu dawnej mleczarni przy ul. 
Traugutta.

● likwidacji dwóch filii 
Miejskiej Biblioteki Publicz-
nej (dziecięca i dla dorosłych) 
mieszczących się w tzw. łącz-
niku przy ul. Żeromskiego 
39a. Koszt utrzymania po-
mieszczeń wynajmowanych 
przez bibliotekę to ponad 100 
tys. zł rocznie. W I kwartale 
2013 r. MBP otrzyma w kram-
nicach niemal 800-metro-
wy lokal, gdzie będzie można 
przenieść zbiory z Żeromskie-
go 39a oraz z filii mieszczącej 
się w urzędzie miejskim. 

● ustaleniu nowych okrę-
gów wyborczych w wyborach 
do Rady Miejskiej. W 2014 
roku po raz pierwszy wybie-
rzemy 21 radnych w 21 jedno-
mandatowych okręgach, a nie 
jak dotychczas w wieloman-
datowych, gdzie przeliczając 
głosy oddane na poszczególne 
listy i kandydatów przydziela-
no od 5 do 6 mandatów. Te-
raz do rady wejdzie osoba, na 
którą oddanych zostanie naj-
więcej głosów. Średnia licz-
ba mieszkańców w każdym z 
okręgów to 1745 osób. 

Miejska sesja 
we wtorek

 ■ 25 września,  
o godz. 16.00, w sali 
konferencyjnej UM 
rozpoczną się obrady 
XXV sesji Rady 
Miasta. 
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Policjanci wydziału pre-
wencji z Sochaczewa przez 
dwa dni pilnowali  pocisków 
moździerzowych znalezio-
nych w Wójtówce. 

W środę 19 września 
dyżurny sochaczewskiej 
komendy otrzymał zgło-
szenie o nietypowym zna-
lezisku. Operator kopar-
ki, podczas wykonywania 
prac na terenie prywatnej 
posesji, natrafił na czte-

ry pociski moździerzowe, 
które pochodzą najprawdo-
podobniej z okresu II woj-
ny światowej. O znalezisku 
natychmiast poinformowa-
no policję. Funkcjonariu-
sze referatu patrolowo - in-
terwencyjnego udali się na 
miejsce i zabezpieczyli zna-
lezisko. Pociski w czwartek 
zostały przekazane żołnie-
rzom z Kazunia.

5ZA BARIERĄ PRAWA

Wybuchowe 
znalezisko

W dniu 16 września 2012 
r. Główny Inspektor Sanitar-
ny wydał decyzję o wstrzy-
maniu na terenie całego kraju 
sprzedaży wszystkich alko-
holi, pochodzących z Repu-
bliki Czeskiej, z wyjątkiem 
piwa i wina, dostępnych w 
punktach sprzedaży detalicz-
nej, hurtowej oraz w punk-
tach gastronomicznych.

W związku z przypadka-
mi zatrucia alkoholem mety-
lowym w Republice Czeskiej, 
których źródłem jest sfałszo-
wany alkohol, wprowadzo-
ny do sprzedaży na terenie 

Czech, konieczne jest pod-
jęcie szczególnych środków 
ostrożności. Alkohol metylo-
wy, który znajduje się w sfał-
szowanych markach kilku 
wyrobów wysokoprocento-
wego alkoholu, jest niebez-
pieczną trucizną, której spo-
życie może być śmiertelne. 
Ze względów bezpieczeństwa 
Ministerstwo Zdrowia zaleca 
powstrzymanie się od kon-
sumpcji jakiegokolwiek alko-
holu pochodzącego z Repu-
bliki Czeskiej.

Władze czeskie w piątek 
14 września 2012 roku wpro-

wadziły zakaz sprzedaży al-
koholu wysokoprocentowe-
go.

W związku z powyższym 
w dniu 16 września br. Głów-
ny Inspektor Sanitarny wy-
dał decyzję o wstrzymaniu 
na terenie całego kraju sprze-
daży trunków, o zawartości 
powyżej 20 % alkoholu, po-
chodzących z Republiki Cze-
skiej, dostępnych w punktach 
sprzedaży detalicznej, hurto-
wej oraz w punktach gastro-
nomicznych. Decyzja otrzy-
mała rygor natychmiastowej 
wykonalności.

Decyzja GIS jest wyda-
na na podstawie art. 27c ust. 
1 oraz art. 31a ust. 1 ustawy z 
dnia 14 marca 1985 r. o Pań-
stwowej Inspekcji Sanitar-
nej (Dz. U. z 2011 r. Nr 212, 
poz. 1263, z późn. zm.) w zw. 
z art. 104 § 1, art. 107 § 1 oraz 
art. 108 § 1 ustawy z dnia 14 
czerwca 1960 r. Kodeksu po-
stępowania administracyjne-
go (Dz. U. 2000 r. Nr 98, poz. 
1071, z późń. zm.).

Zgodnie z zalecenia-
mi Ministerstwa Zdrowia, 
w przypadku podejrzenia 
zatrucia alkoholem mety-

lowym należy udać się do 
najbliższego szpitala lub we-
zwać karetkę Pogotowia Ra-
tunkowego. Jedynie podję-
cie wczesnego leczenia może 
uchronić osoby zatrute przed 
poważnymi konsekwencja-
mi.

Zgodnie z informacją z 
12.09.2012 w wyniku spoży-
cia alkoholu (metylowego) 
niewiadomego pochodzenia 
w ostatnich dniach w Repu-
blice Czeskiej odnotowano 
19 przypadków śmiertelnych, 
oraz kilkadziesiąt ciężkich 
zatruć. Należy zwrócić szcze-

gólną uwagę na alkohol prze-
wożony z Czech.

Komenda Główna Poli-
cji i Służba Celna ostrzega, że 
towary kupowane z nielegal-
nych źródeł, w tym alkohol, 
mogą być niebezpieczne dla 
zdrowia i życia.

Toksyczny alkohol może 
także posiadać naklejkę na bu-
telce następującej treści: „HEL-
SKINKI GROUP VODKA 
RECIPE OF FINLAND NEW 
40% ALC.VOL. 1 LITR”

Ministerstwo Zdrowia 
Główny Inspektor 

Sanitarny/gp

Śmiertelne zatrucia podrabianym alkoholem
UWAGA 

Według naszego rozezna-
nia stoi ich w Sochaczewie już 
około 50, a przeciętny miesz-
kaniec jest zadania, że są to po-
jemniki PCK, choć symbol tej 
organizacji dawno już z nich 
zniknął. Jak powiedział nam 
dyrektor sochaczewskiego od-
działu PCK Jarosław Chala-
stra, z pomysłem, aby używa-
ną odzież zbierać za pomocą 
takich rozstawionych w mia-
stach pojemników wystąpi-
ła pod koniec lat 90. firma ze 
Skarżyska Kamiennej - Wtór-
pol. Z nią też zarząd okręgo-
wy PCK w Warszawie podpi-
sał umowę na umieszczenie na 
nich logo Czerwonego Krzy-
ża. Wydawało się to dobrym 
pomysłem, zwłaszcza że w za-
mian PCK miało otrzymywać 
gratyfikację pieniężną i część 
uzyskanych tą drogą ubrań.

Pieniądze wytrzepane 
z ciuchów

Jednak w roku 2008 umo-
wa między PCK i Wtórpolem 
została rozwiązana i z cza-
sem, bo nie od razu, logo PCK 
zniknęło z pojemników. Wte-
dy okazało się, o czym szero-
ko pisała swego czasu  prasa, 
że tylko niewielka część po-
zyskanych ubrań trafiała jako 
pomoc dla tych najbardziej 
potrzebujących. Resztę sprze-
dawano. Tę najlepszą w pol-
skich lumpeksach, pozostałą 
wywożono za granicę. Naj-
gorszą przerabiano na wato-
linę lub czyściwo do maszyn. 
Działalność ta okazała się 

znakomitym biznesem, więc 
wzorem firmy Wtórpol za-
częły się pojawiać na naszym 
rynku, jak grzyby po deszczu, 
podobne pojemniki.

Jarosław Chalastra z so-
chaczewskiego PCK twier-
dzi, że przez cały okres umo-
wy z Wtórpolem, czyli 12 lat, 
nasz oddział żadnych pienię-
dzy z tego tytułu ani ubrań 
nie otrzymywał. Na dodatek 
przybywało skarg, że pojem-
niki są rzadko opróżniane, 
często przewracane, a wycią-
gnięte z nich ubrania  leżą po-
rozrzucane po okolicy. 

Pojemniki  
nie są nasze 

Tyle, że to Wtórpol opróż-
niał pojemniki i miał się nimi 
opiekować.

- Tymczasem do dziś 
dzwonią do nas ludzie z uwa-
gami dotyczącymi pojemni-
ków - dodaje pan Jarosław.- 
Ale my już nie mamy z tym 
nic wspólnego. Mogę tylko 
udostępniać telefon do firmy, 
by mieszkańcy tam składali 
swoje pretensje. Tłumaczymy 
ciągle, że to nie nasze i ubrania 
też do nas nie trafiają. Mimo 
to większość utożsamia nas 
z pojemnikami, a zyskuje na 
tym prywatna firma.

Kiedyś sochaczewski PCK 
miał biuro i magazyn przy ul. 

Wąskiej 17 i tam przynoszo-
ne bezpośrednio przez ludzi 
ubrania rozdzielano i przeka-
zywano zgłaszającym się po-
trzebującym. Dziś, gdy cały 
obiekt z kramnicami jest w 
przebudowie, również PCK 
musiało opuścić stary lokal i 
obecnie nie posiada możliwo-
ści składowania odzieży.

Chcieli dać złotówkę
Natomiast, jak powiedział 

nam prezes Spółdzielni Miesz-
kaniowej L-W Stanisław Dzie-
koński, firma Wtórpol ustawiła 
swego czasu swoje pojemniki na 
terenach spółdzielczych bez jej 
zgody i umowy. Po nieudanych 
próbach negocjacji, podczas 
których tamci proponowali za-
ledwie złotówkę miesięcznie od 
pojemnika, spółdzielnia wystą-
piła w końcu do sądu z roszcze-
niem wyrównania za trzy lata 
wstecz. Propozycja była śmiesz-
na, zwłaszcza w sytuacji, gdy za 
niewiele większy kiosk Ruchu 
opłaty wynoszą nawet do 300 
zł. Spółdzielnia podpisała jed-
nocześnie umowę z inną tego 
typu firmą - Tesso z Gdyni - na 
kilkanaście pojemników, po-
dobno za 10 zł miesięcznie od 
każdego. Jak możemy prze-
czytać w łowickiej prasie, tam 
firma Tesso płaci spółdzielni 
mieszkaniowej podobną kwo-
tę - 12.30.

Tymczasem przyciśnię-
ta firma Wtórpol zabrała 
swoje pojemniki  z terenów 
spółdzielczych i przestawi-
ła je w inne miejsca. Głów-
nie na trawniki przy ulicach, 
na przykład przy parkin-
gu Biedronki na Borysze-
wie czy naprzeciwko Kau-
flandu. Należałoby zapytać, 
czy nie są to przypadkiem te-
reny miejskie. Zwłaszcza że 
miasto, jak poinformował 
nas Tomasz Ćwiek z wydz. 
mienia i nadzoru właściciel-
skiego, jest w trakcie podpi-
sywania umowy z całkiem 
inną firmą od pojemników 
na zużytą odzież, Textil Tra-
de z Tczewa. Firma ma płacić 
miesięcznie 10 zł + VAT od 
jednego pojemnika.

Kup swoje spodnie
Jak widać, musi to być 

bardzo dochodowy inte-
res, skoro tyle firm pcha się 
do niewielkiego Sochacze-
wa, jak słyszeliśmy bowiem, 
jeszcze kilku innym odmó-
wiono. I choć działalność ta 
jest legalna, to jednak mo-
ralnie niejednoznaczna. Bo 
większość mieszkańców są-
dzi zapewne, że wrzuca-
jąc używane, ale przyzwoite 
jeszcze ubrania do pojem-
ników, robi dobry uczynek 
wspomagając ubogich. Sko-
jarzenie z PCK nadal działa. 
Tymczasem wspomaga czyjś 
biznes.

Nie do końca zgadza się 
z tą tezą prezes Dziekoński 
przekonując, że moralna stro-
na przedsięwzięcia byłaby za-
grożona, gdyby ktoś ewident-
nie wprowadzał ludzi w błąd, 
jak wówczas gdy była naklejka 
PCK, czy gdyby było napisane, 
że to dla, powiedzmy, zuchów. 
Wtedy byłoby to moralnie nie-
czyste. W innym przypadku to 
normalny biznes.

Sławomir Burzyński

Charytatywny biznes
 ■ W naszym mieście 

ciągle przybywa 
pojemników na 
używaną odzież.  
Czy trafia ona 
jako pomoc dla 
potrzebujących? 
Wygląda na to,  
że raczej nie.

Na trawniku przed ,,Biedronką" stoją dwa pojemniki

Na sochaczewskich dro-
gach, szczególnie tych kra-
jowych K-2 i K-50, gdzie na-
tężenie ruchu pojazdów co 
roku wzrasta, śmierć zbie-
ra żniwo. Brawura, nad-
mierna prędkość, nieuważ-
ne prowadzenie pojazdu to 
najczęstsze przyczyny wy-
padków śmiertelnych. 

6 września na trasie 
K-50 w Bielicach, na przej-
ściu dla pieszych, kierowca 
samochodu marki Peugeot 
uderzył w przechodzącego 
pieszego.

48-letni mieszkaniec 
powiatu sochaczewskiego 
został przewieziony karet-
ką do szpitala. Niestety, w 
wyniku obrażeń, po kilku 
dniach zmarł. W sobotę 15 
września około godz. 20.30 
na trasie K-2 w miejsco-
wości Topołowa, kierujący 
motocyklem marki Suzu-
ki 21-letni mieszkaniec Te-
resina Piotr S., z niewyja-
śnionych przyczyn uderzył 
w latarnię ponosząc śmierć 
na miejscu. (jw)

Śmierć zbiera 
żniwo na drogach

Do wypadku doszło w 
ostatni weekend. W nocy z 21 
na 22 września, około północy, 
na skrzyżowaniu ulic Żerom-
skiego i Warszawskiej 22-latek 
jadący fiatem punto nie udzie-
lił pierwszeństwa przejazdu 
osobowemu mitsubishi.

By uniknąć zderzenia, jego 
kierowca zmuszony był wy-
konać gwałtowny manewr 
kierownicą. W efekcie ściął 
trzy słupki ochronne, a tak-
że  zniszczył słupki sygnaliza-

cji świetlnej. Koszty naprawy 
będą znaczne. Pokryte zostaną 
one z polisy ubezpieczeniowej 
kierowcy punto. (jw)

Zniszczona 
sygnalizacja
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NOWA SUCHA

TERESIN TERESIN

Święto kukurydzy 
już po raz XIV

REKLAMA

DOM DZIENNEGO POBYTU 
DLA OSÓB STARSZYCH

Już nie musisz się martwić, co robią Twoi rodzice  
w podeszłym wieku, kiedy ty pracujesz  

lub przebywasz poza domem.  
Oni się po prostu nudzą.

Zapewnimy im bezpieczeństwo  
i dobre samopoczucie, a przede wszystkim  
atrakcyjne zajęcia w miłym towarzystwie  
innych starszych osób.

Naszym podopiecznym zapewniamy  
serdeczną i fachową opiekę,  
w miłej domowej atmosferze 5 dni w tygodniu.
- od poniedziałku do piątku 7.00-17.00
- dwa posiłki w tym obiad
- atrakcyjne zajęcia terapeutyczne
- małą grupę osób

Do dyspozycji również ogród,  
gdzie miło można spędzić czas.

Tel. 605-658-588
e-mail: romanbe@onet.eu
adres. 96-515 Teresin, Granica

ZS-1206

Przypomnijmy, że mieszka-
nia w blokach byłego PGR-u 
zostały po preferencyjnych 
cenach niemal w całości 
wykupione przez miesz-
kańców. Ci postanowili in-
dywidualnie, na własną 
rękę, ogrzewać swoje lokale. 
Przeważnie za pomocą pie-
ców w piwnicach, połączo-
nych z centralnym w miesz-
kaniu.

Dlaczego nie chcą 
wspólnej kotłowni? No cóż, 
specyfika tego popegeerow-
skiego miejsca polega na 
tym, że bloki zamieszku-
ją rodziny o bardzo zróż-

nicowanym poziomie za-
możności. Zgody więc nie 
ma, bo część z nich obawia 
się, iż będzie musiała płacić 
za tych, którym często nie 
starcza do pierwszego. A w 
ogóle ludzie twierdzą, że tak 
jest taniej, grzeją bowiem 

tyle, ile im jest niezbędne i 
czym mogą.

Kotłownia przestała więc 
być potrzebna, a skoro gmi-
na otrzymała ją na własność 
od Agencji Rynku Rolnego, 
postanowiła ją zagospodaro-
wać. Na dodatek znajdująca 

się w tym samym miejscu hy-
drofornia też traci rację bytu, 
bo, jak nas poinformował 
wójt Maciej Mońka, jeszcze w 
tym miesiącu bloki w Roko-
towie podłączone zostaną do 
gminnego wodociągu.

Powierzchnia budynku 
to około 300 mkw., na któ-
rej ma powstać kilka miesz-
kań komunalnych po ok. 40 
mkw. W tym roku powsta-
nie projekt adaptacji budyn-
ku, na który gmina prze-
znaczyła ok. 10 tys. zł. Koszt 
całej inwestycji to koło 550 
tys. zł. Nie jest to dużo, bo, 
jak twierdzi wójt, budynek 
znajduje się w dobrym sta-
nie. Być może też gmina nie 
będzie musiała wyłożyć ca-
łej sumy, bowiem zamierza 
wystąpić o dofinansowa-
nie na ten cel do Banku Go-
spodarstwa Krajowego. Jest 
szansa na pozyskanie do 50 
proc. kosztów inwestycji. 

Małgorzata Pałuba

Dziś czynione są już ostatnie  in-
tensywne starania o jej dokoń-
czenie. Oczywiście sama gmi-
na takiej inwestycji pewnie by 
nie udźwignęła, więc koniecz-
ne są pieniądze z zewnątrz. Stąd 
też wniosek złożony przez wła-
dze gminy do urzędu marszał-
kowskiego na dokończenie dro-
gi jako zadania priorytetowego. 
Jak nas poinformował wójt Ma-
rek Olechowski, wniosek Te-
resina znalazł się już na tzw. li-
ście rezerwowej i w zeszłym 
tygodniu z jednostki wdrażają-
cej urzędu marszałkowskiego 
wpłynęło wezwanie do stawie-
nia się na ostateczną weryfika-
cję.

Wygląda więc na to, że 
gmina otrzyma dofinanso-
wanie w wysokości 85 proc. 
kosztów inwestycji, które 

opiewają na sumę około 18 
mln zł. Tym bardziej, że, aby 
wzmocnić argumenty gmi-
ny, wójt Olechowski do wnio-
sku dołączył oferty i deklara-
cje przedsiębiorców, którzy 
pragną rozwijać swoje firmy  
i poszerzać działalność na 
tym terenie, a także tych, któ-
rzy deklarują umieszczenie 
tu swoich firm, pod warun-
kiem, że powstanie cała dro-
ga. Do nich należy także zna-
na powszechnie „Bakoma”. 
Dla wszystkich będzie to bar-
dzo ważna arteria.

Przypomnijmy, że pierw-
szy oddany do użytku pra-
wie czterokilometrowy odci-

nek tzw. obwodnicy to droga 
od magazynów Prologis przy 
al. 20-lecia, wiodąca na po-
łudnie gminy przez wieś Gaj, 
Elżbietów do rzeki Pisi. Nato-
miast jej planowane dokoń-
czenie rozpocznie się budo-
wą mostu na Pisi i pobiegnie 
przez łąki wokół Szymanowa 
do drogi powiatowej wiodącej 
do Aleksandrowa. Ta połączy 
gminę z krajową 50-tką i da-
lej z autostradą A2 węzłem w 
Wiskitkach. Drugi etap, choć 
krótszy, bo 2-kilometrowy, bę-
dzie kosztował zaledwie 2 mi-
liony mniej od pierwszego, lecz 
w koszty wliczona jest budowa 
nowego mostu. 

- Myślimy też o położeniu 
wzdłuż tej drogi - mówi wójt 
Olechowski - nitki gazocią-
gu, co zwiększy jeszcze atrak-
cyjność inwestycyjną terenów 
w jej pobliżu. Choć obwodnica 
sama w sobie jest już atrakcyj-
na, bo 7-metrowa, o dużej wy-
trzymałości na ciężki tirowski 
transport, ze ścieżką rowerową i 
chodnikiem dla pieszych.

Jeśli wszystko pójdzie po-
myślnie, to budowa drugiego 
etapu drogi scalającej gminę, ru-
szy w przyszłym roku. Zaś od-
dana zostanie do użytku, jak 
przewiduje wójt, w pierwszej po-
łowie roku 2014. 

Sławomir Burzyński

W Skrzelewie, w gminie Te-
resin, 7 października odbę-
dą się XIV Dni Kukurydzy 
woj. mazowieckiego i łódz-
kiego oraz Ogólnopolska 
Prezentacja Odmian Kuku-
rydzy.

Jak twierdzi przewod-
niczący komitetu organiza-
cyjnego tego przedsięwzię-
cia Tadeusz Szymańczak, 
jest to masowa impreza ma-
jąca swoją tradycję i ukształ-
towany wizerunek, gdyż po-
czątki uprawy kukurydzy w 
tym regionie przypadają na 
lata 80. XX wieku. Uczest-
niczy w niej co roku po-
nad 150 wystawców, a licz-
ba zwiedzających oscyluje w 
granicach 6-8 tysięcy.

Wszystkich, którzy tego 
dnia odwiedzą Skrzelew, 
czeka wiele atrakcji, zwłasz-
cza, że uroczystość odby-
wa się na terenie otwartym, 
co daje wystawcom dużo 
miejsca dla swoich prezen-
tacji i umożliwia nawiąza-
nie kontaktów między pro-
ducentem a potencjalnym 
klientem. Zainteresowani 
tematem rolnicy będą mo-
gli uzyskać wiele cennych 
informacji dotyczących róż-
nych odmian, jakości pra-

cy maszyn czy rozmaitych 
procesów technologicznych. 
Zapoznanie się z najnow-
szymi rozwiązaniami i po-
dzielenie się własnymi do-
świadczeniami  z pewnością 
zaowocuje nowymi techno-
logiami i ich praktycznym 
wykorzystaniem w gospo-
darstwie rolnym.

W bogatym programie 
przewidziano m.in. zbiór 
z poletek odmian kukury-
dzy na ziarno i kiszonkę, 
prezentację poletek herbi-
cydowych i nawozowych, 
wystawę sprzętu rolnicze-
go, prezentację firm bran-
żowych z zakresu produkcji 
rolniczej, pokaz użytkowa-
nia maszyn rolniczych czy 
kiermasz drzewek owoco-
wych i roślin ozdobnych. 
Dodatkową atrakcją będą 
konkursy z nagrodami oraz 
występy zespół folklory-
stycznych i młodzieżowych. 
(pab)

Obwodnica 
scali gminę
 ■Niecałe cztery 

miesiące temu,  
w połowie czerwca, 
informowaliśmy  
o uroczystym oddaniu 
do użytku pierwszego 
etapu drogi scalającej 
gminne tereny  
i inwestycje  
w Teresinie,  
tzw. obwodnicy.

Nowa droga wygląda bardzo malowniczo

Mieszkania w byłej kotłowni
 ■W gminie Nowa 

Sucha przybędzie 
mieszkań komunalnych. 
Władze planują 
bowiem byłą kotłownię 
osiedla blokowego w 
Rokotowie zaadaptować 
na budynek mieszkalny. 

Niewykorzystywana obecnie kotłownia w Rokotowie stanie się 
budynkiem mieszkalnym
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Pojechaliśmy, bo mówili, że, mimo suszy, pokaza-
ły się grzyby. Co prawda ostatnio trochę popadało, więc 
wybraliśmy las (nie powiem gdzie, żeby nie robić rekla-
my) niżej położony, zacieniony, do którego najpierw je-
chaliśmy asfaltówką, a potem drogą polno-leszową, ale 
z takimi dołami, jak u nas przy przychodni Almed.

Ale co tam, świeże powietrze ważniejsze niż wszyst-
ko inne, z grzybami włącznie. Zaparkowaliśmy przy 
drodze, jak się po chwili okazało przy wielkim wysypi-
sku śmieci i czar natury prysł! Co chwilę ktoś wrzeszczał, 
bo się zgubił, co też nas trochę bulwersowało, ale co tam.

Idziemy ławą, całą rodziną, z nożami w rękach 
(chociaż według ostatnich trendów grzybów się nie wy-
cina, tylko wykręca z podłoża), z koszykami (nigdy z re-
klamówkami foliowymi, w których grzyby się zaparza-
ją i stają się trujące) po dary boru. 

I rzeczywiście, po chwili lądują w koszykach pierw-
sze podgrzybki oraz biały z lekko brązowym łebkiem, 
ale wywiniętym rurkowym spodem grzyb. Prawdzi-
wek czy szatan...? Lizali go wszyscy, orzekli, że słodki 
(szatan jest gorzki, chociaż lizanie to nie najlepszy spo-
sób rozpoznania grzyba jadalnego od trującego), więc 

w końcu wylądował w koszu. Chociaż... była pewna 
doza niepewności, bo ciągle się słyszy, że nigdy nie zbie-
ramy takich, co nie znamy oraz blaszkowych. Oczywi-
ście oprócz pieprznika jadalnego, czyli dobrze znanej 
wszystkim kurki.

Po dobrej godzinie mieliśmy co nieco w koszach, 
miny uradowane, świeże powietrze w płucach i parę 
kilometrów w nogach. I tylko ten prawdziwek - szatan 
nie dawał nam spokoju. W końcu uznałem, że ja go 
kiedyś zjem, bo mam już swoje lata i wątroba też już 
niejedno widziała i przetrwała. Ale familia ostentacyj-
nie zaprotestowała. Że niby mnie kochają i szkoda po-
święcać ojca rodziny do badań nad grzybami. W koń-
cu to nie-wiadomo-co wyrzuciliśmy, nie czekając na 
reakcję organizmu.

Innym też nie radzę eksperymentować z grzyba-
mi, ale polecam wybrać się do lasu, który teraz, jesie-
nią, specyficznie pachnie, liście na drzewach przybiera-
ją przepiękne kolory. I tylko te śmieci przypominają, że 
nasi tu byłi.

FAN

W MIEŚCIE 7

REKLAMA

Początek września był na 
pewno zaskoczeniem dla ro-
dziców przyprowadzających 
swe pociechy do Miejskie-
go Przedszkola  nr 4 z Od-
działami Integracyjnymi w 
Sochaczewie. Zmieniło się 
bowiem znacznie jego ze-
wnętrzne otoczenie.

W trakcie wakacji, błot-
nista dotąd w mokre dni 
droga dojazdowa i dziedzi-
niec przedszkolny, zamie-
niły się w równą, wyłożoną 
ładną kostką powierzchnię. 
To utwardzenie grząskie-
go terenu, w którym topi-
ły się nieraz koła samocho-
dów, planowane było już od 
dawna. Ale, jak mówi dy-
rektor placówki Monika Ra-
dwańska-Komosa, dopiero 
gdy poprzedniej pani dyrek-
tor, Beacie Okrasce-Ćwiek, 
udało się zaplanować budżet 
tak, by zgromadzić środki 
wynikające z budżetowych 
oszczędności i kupić kost-
kę, stało się to realne. Kost-
ka została zakupiona z wy-
pracowanych oszczędności 
przez Ewę Kurkiewicz, peł-
niącą obowiązki dyrektora 
po przejściu pani Okraski-
-Ćwiek na stanowisko na-
czelnika.

Przedszkole, jako jed-
nostka miejska, mogło sko-
rzystać z usług ekipy remon-
towej też miejskiego ZKM i 
była to decyzja dobra, bo, jak 
twierdzi pani dyrektor, wy-
konała ona swoje zadanie 
sprawnie i szybko. Dzięki 
temu, oprócz wymienionej 
drogi i dziedzińca, utwar-
dzony został jeszcze nie-

wielki plac, by rodzice mo-
gli bezpiecznie zatrzymać 
się samochodem, przywożąc 
i odbierając dzieci z przed-
szkola. Dyrektor placówki 
wdzięczna więc jest radnym 
i władzom miasta za przy-
znane jej na tę inwestycję 50 
tys. zł.

Ponieważ jednak nie 
cała kostka została zużyta, 
jest szansa, że, jeśli znajdą się 
środki, wykorzysta się ją do 
utwardzenia dalszego błotni-
stego kawałka terenu a także 
alejki prowadzącej do placu 
zabaw, by dzieci nie chodziły 
po mokrej, czasem, trawie.

Przypomnijmy, że bory-
szewskie przedszkole, jako 
jedyne w naszym mieście 
poszczycić się może oddzia-
łami integracyjnymi. Pięć 
na sześć z nich to właśnie ta-
kie grupy. Łącznie do tej pla-
cówki uczęszcza 119 dzie-
ci, w tym 24 o specjalnych 
potrzebach edukacyjnych. 
Dwie najstarsze grupy - Kra-
snale oraz Nutki - dzięki 
uprzejmości dyrektor Han-
ny Celedy, znalazły miejsce 
w Szkole Podstawowej nr 2. 
W macierzystym budynku 
przedszkola pozostają więc 
cztery grupy: Biedronki, 
Misie, Słoneczka i Jagódki. 
Grupy integracyjne, w myśl 
przepisów, muszą być mniej 
liczne niż inne. Ponadto każ-
de dziecko z orzeczeniem z 
Poradni Psychologiczno-Pe-
dagogicznej ma zapewnioną 
realizację zaleceń zawartych 
w dokumencie. Wyma-
ga to wyjątkowej pracy, tro-
ski i uwagi wszystkich opie-
kunów. Jest tu także grupa 
wsparcia dla rodziców dzie-
ci niepełnosprawnych, któ-
ra w tym roku szkolnym 
zwiększy częstotliwość swo-
ich spotkań.

Małgorzata Pałuba

Jestem z miasta

Grzybobranie

Jagódki przejdą 
suchą nogą

 ■ Przedszkolaki i ich 
rodzice nie będą już 
grzęznąć w błocie. 
Radni przeznaczyli 
50 tys. zł na drogę 
dojazdową.

Wystąpiła pani do burmi-
strza i Rady Miasta z wnio-
skiem o likwidację dwóch 
filii MBP przy ul. Żeromskie-
go, tj. oddziału dziecięcego i 
czytelni dla dorosłych? Dzie-
je się coś niepokojącego?

Wręcz przeciwnie. Nadchodzi 
dobry czas dla Miejskiej Bibliote-
ki Publicznej. Po prostu dostoso-
wujemy sieć bibliotek do nowej 
sytuacji. Rozpoczynamy przygo-
towania do przeniesienia dwóch 
czytelni dziecięcych i dwóch dla 
dorosłych  z filii przy ul. Żerom-
skiego 39 a oraz z ul. 1 Maja 16  
do nowego obiektu. Cały zgro-
madzony w nich księgozbiór oraz 
pracownicy przeniosą się wiosną 
do nowoczesnego centrum biblio-
tecznego w kramnicach. Na razie, 
na sesji 25 września, radni zajmą 
się uchwałą w sprawie dwóch czy-
telni przy ul. Żeromskiego.

Dlaczego akurat nimi? 
 Nie będę ukrywać, że duże 

znaczenie ma stawka czynszu, 
jaką w ostatnim czasie płaciliśmy 
Spółdzielni Mieszkaniowej Lo-
katorsko-Własnościowej za po-
mieszczenia wynajmowane przy 
ul. Żeromskiego. Nie tak dawno 
stawka miesięczna wynosiła 3 tys. 
zł, ale ostatnio płaciliśmy już 7,5 
tys., czyli niemal 90 tys. rocznie. To 
ogromne pieniądze, a ja wolę te 90 
tys. przeznaczyć na zakup książek. 
Biblioteki nie potrzebują rekla-
my, jeśli mają dobry, poszukiwany 
przez czytelników księgozbiór.

Ile książek można kupić za 
7,5 tys. zł?

- Dużo, ponieważ korzystamy 
ze sprawdzonych kanałów dystry-
bucji, dostajemy duże zniżki, na-
bywamy też wiele książek w hur-
cie. 7,5 tys. złotych to 200 książek 

miesięcznie, a rocznie 2500 naj-
nowszych powieści i wydawnictw 
popularno-naukowych. Teraz ku-
pujemy około 4 tys. książek na rok. 
Zdawałoby się, że dużo, ale na ryn-
ku ukazuje się 25 tys. tytułów.

Wróćmy do nowej siedzi-
by. To dla biblioteki zupeł-
nie nowa jakość.

Przy Żeromskiego wynaj-
mujemy 266 mkw., a w budynku 
urzędu miejskiego mamy do dys-
pozycji 100 metrów. Razem 366 
metrów w dwóch lokalizacjach, w 
zasadzie w samym centrum mia-
sta. W kramnicach otrzymamy aż 
796 metrów, z czego 150 na antre-
soli, gdzie można urządzać wysta-
wy, ustawić stoliki i krzesełka dla 
osób, które chcą na miejscu poczy-
tać prasę. Wizualizacje nowej sie-
dziby są imponujące.

Jedna siedziba spowodu-
je oszczędności także przy 
zakupie książek. 

To prawda. Przez lata jeden 
egzemplarz kupowaliśmy do czy-
telni na Żeromskiego, jeden dla fi-
lii przy 1 Maja. Od przyszłego roku 

cały księgozbiór będzie w jednym 
miejscu. Obecne dwie lokalizacje 
dzieli tylko 1100 metrów. Gdy-
by przy Żeromskiego były jeszcze 
komfortowe warunki, przestrzeń 
na prowadzenie zajęć z dziećmi 
czy spotkania autorskie, to moż-
na by się zastanawiać nad zacho-
waniem filii. Gdy organizujemy 
w czytelni spotkanie, trzeba przy-
nieść składane krzesełka, wynieść 
stoły, schować komputery. W 
kramnicach do naszej dyspozycji 
będzie duża sala konferencyjna na 
znacznie więcej osób niż w biblio-
tece przy Żeromskiego.

Ile książek znajdzie się w 
nowej bibliotece?

- Około 70 tys. W filii przy 1 
Maja mamy 50 tys. pozycji, przy 
Żeromskiego 21 tys. Każda z nich 
musi zostać teraz zarejestrowana w 
elektronicznym katalogu. Koniec 
z katalogami na kartach, bo zosta-
nie przeniesiony do pamięci kom-
putera. Na każdej książce nanie-
siemy kod kreskowy pozwalający 
dokładnie śledzić jej los. Taki wir-
tualny katalog obejmuje już 75% 
całych zbiorów MBP.

A co z kadrą filii przy  
Żeromskiego, a później  
1 Maja?

Oczywiście wszyscy przejdą 
do kramnic. Nie ma mowy o li-
kwidacji etatów. Chciałabym na-
wet zwiększyć zatrudnienie do ob-
sługi znacznie większej przestrzeni 
i do świadczenia zupełnie nowych 
usług, jakie chcemy zapropono-
wać naszym gościom. W nowej 
siedzibie utworzymy wypożyczal-
nię dla dorosłych, dla dzieci i czy-
telnię. Ta ostatnia będzie multime-
dialna, z dostępem do Internetu, 
audiobookami, płytami z muzyką i 
filmami. Bardzo ciekawą ofertę ma 
dla bibliotek PWN, udostępniają-
cy za pośrednictwem licencjono-
wanych bibliotek 3,5 tys. ebooków. 
By przeczytać wybraną książkę 
trzeba tylko odebrać w bibliotece 
hasło i login do systemu oraz wejść 
na odpowiednią stronę. Poważnie 
rozważamy wejście w tej projekt.

Do nowej siedziby MBP 
przejdzie wiosną 2013 roku. 
Skąd taki pośpiech w „li-
kwidowaniu” filii przy Że-
romskiego?

- Procedury wymagają czasu. 
Najpierw Rada Miasta podejmu-
je uchwałę o zamiarze likwidacji 
filii bibliotecznych, potem taką 
decyzję poddaje się konsultacjom 
społecznym i występuje o opi-
nię do Biblioteki Publicznej m.st. 
Warszawy - Biblioteki Głównej 
Województwa Mazowieckiego 
sprawującego nad nami nadzór 
merytoryczny. Dopiero po uzy-
skaniu tych opinii można zlikwi-
dować oddział MBP. Proces ten 
zajmuje kilka miesięcy, dlatego 
pragnę uspokoić - filie przy Że-
romskiego będą funkcjonowały 
jeszcze przez sześć miesięcy, do 
końca marca 2013 roku. (dw) (sos)

Czekamy na 
nową siedzibę

 Q Rozmowa z Barbarą Bronicz dyrektorem Miejskiej Biblioteki Publicznej  
w Sochaczewie

Barbara Bronicz: Na wiosnę przyszłego roku ruszy nowe 
centrum biblioteczne
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● Odnowa i rozwój wsi (limit dostępnych środków: 855 594,00 zł);
● Różnicowanie w kierunku działalności nierolniczej (limit dostępnych środków: 329 359,50 zł);
● Tworzenie i rozwój mikroprzesiębiorstw (limit dostępnych środków: 314 500,00 zł);
● Małe projekty (limit dostępnych środków: 481 952,23 zł);

I. Termin składania wniosków:
- na działanie Małe projekty: od dnia 15 października 2012 r. do dnia 31 października 2012 r.  
  do godz. 16:00.
- na działania Odnowa i rozwój wsi, Różnicowanie w kierunku działalności nierolniczej,  
  Tworzenie i rozwój mikroprzedsiębiorstw: od dnia 22 października 2012 r.  
  do dnia 5 listopada 2012 r. do godz. 17:00.

II. Miejsce składania wniosków: Wnioski wraz z załącznikami należy składać bezpośrednio w 
siedzibie LGD „Ziemia Chełmońskiego” w Żabiej Woli przy ul. Warszawskiej 24, w poniedziałek 
9:00-17:00 oraz  od wtorku do piątku - 8:00-16:00. Dodatkowo w biurze Stowarzyszenia w Gminnym  
Ośrodku  Sportu i  Rekreacji w Teresinie , Al.  XX-lecia 32 w dniach 18 i 25 października br. w godz. 
9.00-16.00. Złożenie wniosku potwierdza się na jego kopii. Potwierdzenie zawiera datę i godzinę 
złożenia wniosku oraz jest opatrzone pieczęcią LGD i podpisane przez osobę przyjmującą wniosek.  
O terminie złożenia wniosku decyduje data wpływu do siedziby LGD „Ziemia Chełmońskiego”. 
Wniosek powinien być podpisany przez osoby uprawnione do reprezentacji podmiotu oraz zawierać 
adres beneficjenta. Za prawidłowe sporządzenie wniosku odpowiada wnioskodawca.

III. Formularze wniosków o przyznanie pomocy w ramach ww. działania wraz z instrukcją 
wypełniania znajdują się na stronach internetowych: LGD „Ziemia Chełmońskiego” www.
ziemiachelmonskiego.pl, Samorządu Województwa Mazowieckiego www.mazovia.pl (w zakładce 
PROW 2007-2013) oraz Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa www.arimr.gov.pl.

IV. Lokalne kryteria przyjęte do ww. działania znajdują się w Lokalnej Strategii Rozwoju LGD 
„Ziemia Chełmońskiego”, która jest dostępna na stronie www.ziemiachelmonskiego.pl . 
 

V. Minimalne wymagania, jakie musi spełnić operacja, aby została wybrana do finansowania 
przez LGD.
Operacja musi przyczyniać się do osiągnięcia przynajmniej jednego z celów ogólnych oraz jednego 
z celów szczegółowych na etapie oceny uzasadnienia zgodności operacji z celem/celami ogólnymi, 
szczegółowymi i przedsięwzięciami oraz uzyskać min 30% max ilości dostępnych  punktów na 
etapie oceny zgodności operacji z lokalnymi kryteriami dla działań: „Tworzenie i rozwój mikroprzed-
siębiorstw”, „Różnicowanie w kierunku  działalności nierolniczej” i „Odnowa i rozwój wsi” lub min 
50% max ilości dostępnych  punktów na etapie oceny zgodności operacji z lokalnymi kryteriami dla 
działania  „Małe projekty”.

VI. Wykaz dokumentów niezbędnych do wyboru projektów dostępny jest we wniosku o przyzna-
nie pomocy oraz na stronie internetowej LGD „Ziemia Chełmońskiego” www.ziemiachelmonskiego.pl. 
Do wniosku należy dołączyć także „Oświadczenie beneficjenta” udostępnione na stronie internetowej 
www.ziemiachelmonskiego.pl.

Stowarzyszenie  zapewnia bezpłatne doradztwo i pomoc w przygotowaniu  wniosków. 
Szczegółowe informacje  udzielane są w biurze LGD  ul. Warszawska  24 w Żabiej Woli  
- w poniedziałek od 9-17-tej oraz od wtorku do piątku od 8-16-tej;  
Tel. 46 858 91 51, 795-588-621, 795-587-114, 532-515-216  email: biuro@ziemiachelmonskiego.pl.

Europejski Fundusz Rolny na rzecz Rozwoju Obszarów Wiejskich: 
Europa inwestująca w obszary wiejskie.

Ogłoszenie współfinansowane ze środków Unii Europejskiej w ramach 
Pomocy Technicznej Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2007-2013.

Informacja opracowana w Departamencie Rolnictwa i Modernizacji Terenów Wiejskich Urzędu 
Marszałkowskiego Województwa Mazowieckiego w Warszawie.

Instytucja Zarządzająca Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2007 - 2013
Minister Rolnictwa i Rozwoju Wsi.

ZS-1193 

Zarząd Województwa Mazowieckiego informuje o możliwości składania za pośrednictwem Lokalnej Grupy Działania - „Ziemia Chełmońskiego” wniosków w ramach działania 413 „Wdrażanie 
Lokalnych Strategii Rozwoju” Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2007-2013 na operacje, które odpowiadają warunkom przyznania pomocy w ramach działania:
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W ubiegłym tygodniu na ul. 
Torowej stawiano płot. W tym 
na pozór banalnym wydarzeniu 
brali udział pracownicy Zakła-
du Gospodarki Mieszkaniowej z 
dyrektorem Tomaszem Myśliń-
skim na czele, przedstawiciele 
urzędu miejskiego, a także poli-
cja. Cała historia zaczyna się kil-
kanaście lat temu.

Wtedy to do Sochaczewa 
sprowadziła się rodzina repa-
triantów ze wschodu: potom-
kini polskich przesiedleńców 
Natalia Łagoda z mężem Wia-
czesławem Krupinem i dwójką 
dzieci. Już w Polsce dochowa-
li się kolejnej trójki potomstwa. 

Początkowo pomoc im za-
deklarowała fundacja powo-
łana w celu opieki nad repa-
trianckimi rodzinami. Nie była 
ona jednak zbyt skuteczna, bo 
szybko okazało się, że Krupino-
wie mogą liczyć właściwie tyl-
ko na lokalny samorząd. Mia-
sto przyznało im mieszkanie 
w nieistniejącym już budynku 
przy al. 600-lecia. Długo trwa-
ła też batalia o formalne przy-
znanie rodzinie statusu repa-
triantów. Latami przebywali w 
kraju, jak wszyscy inni cudzo-
ziemcy, w oparciu o kartę poby-
tu. W międzyczasie, próbując 
urządzić się w Polsce, zmierza-
li się z najróżniejszymi trudno-
ściami. Duża ich część dotyczy-
ła spraw lokalowych. 

Kiedy okazało się, że zaj-
mowane przez nich mieszkanie 
znajduje się w budynku przezna-
czonym do rozbiórki, pracowni-
cy ratusza rozpoczęli poszukiwa-
nia dla nich domu. Krupinowie 
utrzymywali, że ze względu na 
liczną rodzinę, tylko wolno sto-
jący budynek z działką jest w sta-
nie zaspokoić ich potrzeby miesz-
kaniowe. Ostatecznie padło na 
nieruchomość przy ul. Torowej 
96. Parterowy domek wymagał 
remontu, który wykonał ZGM. 
Potem rodzina podpisała umowę 
najmu na zasadach lokalu miesz-
kalnego. Płacić miała wyłącznie 
czynsz za zajmowane pomiesz-
czenia. Nie naliczano opłat za ko-
rzystanie z gruntów. Był rok 2005. 

Od tego momentu zaczę-
ły się schody. Wiaczesław Kru-
pin utrzymywał, że remont 
wykonany przez ZGM został 
przeprowadzony w niewła-
ściwy sposób. Miał zastrzeże-

nia do stanu całego budynku, 
dotyczyły one np. zawilgoco-
nych fundamentów. Na miej-
sce sprowadził Powiatowego 
Inspektora Nadzoru Budow-
lanego, który nakazał remont 

obiektu. Do przeprowadzenia 
kompleksowych prac nigdy 
nie doszło. W lipcu 2011 r., kie-
rując się chęcią pomocy rodzi-
nie repatriantów, Rada Miasta 
podjęła uchwałę, umożliwia-
jąca sprzedaż im nieruchomo-
ści przy ul. Torowej za 10 proc. 
wartości.

Wszystko było na dobrej 
drodze, do momentu przed-
stawienia przez biegłego wyce-
ny domu wraz z działką. W do-
kumencie pojawił się zapis, że 
na terenie znajduje się obiekt sa-

kralny w postaci około stulet-
niej, zabytkowej kapliczki.

- Prawo zabrania sprzeda-
ży takich obiektów. Jeżeli sprze-
dalibyśmy działkę wraz z ka-
pliczką, złamalibyśmy przepisy 

- powiedziała nam naczelnik 
wydziału gospodarki lokalowej 
UM Agnieszka Kupryjaniuk. 

Działkę należało podzielić 
na dwie części: mniejszą z ka-
pliczką i większą z domem. Nie 
było to łatwe zadanie. Obydwie 
powinny mieć dostęp do dro-
gi. Większa musiała mieć od-
powiednie wymiary, tak by na-
dal spełniała standardy działki 
budowlanej. Jak ustaliliśmy w 
wydziale gospodarki gruntami, 
formalnego podziału dokonano 
w lipcu. Tymczasem, dokładnie 
63 mkw. wokół kapliczki stały 
się zarzewiem konfliktu na linii 
Wiaczesław Krupin - ratusz. 

Zdaniem Krupina działkę 
zmniejszono bezprawnie. Jeżeli 
urząd miejski chciał wydzielić ka-
pliczkę, mógł zrobić to na mniej-
szej powierzchni. Utrzymywał, 
że władze chcą narazić go na stra-
ty i popełnić przestępstwo. 

- ZGM kilkakrotnie próbo-
wał przeprowadzić prace przy 
ul. Torowej. Wiaczesław Krupin 

nie wpuszczał go na posesję, któ-
ra stanowiła przecież teren bę-
dący własnością miasta - mówi 
Agnieszka Kupryjaniuk. - W 
końcu udało się tam wejść 19 
września. Odbyło się to w asy-
ście policji. Funkcjonariusze ob-
serwowali przebieg robót. Obyło 
się bez żadnych zakłóceń. 

Pracownicy ZGM zdemon-
towali ogrodzenie i postawili 
płot między działką zamieszki-
waną przez Krupinów, a dział-
ką, na której stoi kapliczka. 

- Chcemy zagospodaro-
wać przestrzeń tak, by była do-
stępna dla wszystkich miesz-
kańców. Uporządkujemy 
teren i zadbamy o to, by moż-
na było swobodnie pomodlić 
się przy kapliczce, np. podczas 
nabożeństw majowych - prze-
kazał nam wiceburmistrz Sta-
nisław Wachowski. - Do tej 
pory znajdowała się ona za 
szczelnym płotem i była prak-
tycznie niewidoczna. Teraz 
będzie własnością publiczną. 

Wszystko odbędzie się nie tyl-
ko w zgodzie z literą prawa, ale 
i z korzyścią dla okolicznych 
mieszkańców. 

Nie jest to jeszcze ko-
niec dobrych wiadomości. 21 
września, mimo wcześniej-
szych obaw, udało się pod-
pisać akt notarialny i Krupi-
nowie są teraz właścicielami 
domu i działki przy Toro-
wej. Nieruchomość zakupi-
li zgodnie z intencją władz 
miasta z 90 proc. bonifikatą 
za niecałe 13 tys. zł. 

- Duże podziękowania 
należą się notariusz Jolan-
cie Demczyszyn. Poświęciła 
ona sporo czasu na wyjaśnie-
nie państwu Krupinom tej 
transakcji od prawnej stro-
ny. To dzięki jej mediacjom 
udało się rozwiać wszelkie 
wątpliwości Wiaczesława 
Krupina - mówi Agniesz-
ka Kupryjaniuk. - Poza tym 
pani notariusz zrezygnowa-
ła ze swojego wynagrodze-
nia z tytułu podpisania aktu. 
W dużej mierze to dzięki niej 
Krupinowie są teraz właści-
cielami i mogą dowolnie in-
westować i rozbudowywać 
swój dom. 

Natalia Łagoda przyznaje, 
że marzy im się powiększenie 
budynku. Na razie jest to jed-
nak bardziej w sferze planów.

- Oczywiście, że przydałby 
nam się większy metraż. Jeże-
li tylko pojawi się realna możli-
wość, rozbudujemy nasz dom - 
powiedziała.

Agnieszka Poryszewska

Spór z kapliczką w tle
 ■ Zgodnie z uchwałą Rady Miasta postanowiono 

sprzedać rodzinie repatriantów dom przy 
ulicy Torowej. Na drodze do przeprowadzenia 
transakcji stanęła 100-letnia kapliczka.

21 września nieruchomość ostatecznie sprzedano za niecałe 13 tys. zł
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ZGM kilkakrotnie próbował przeprowadzić 
prace przy ul. Torowej. Wiaczesław Krupin nie wpusz-
czał go na posesję, która stanowiła przecież teren będący 
własnością miasta - mówi Agnieszka Kupryjaniuk.
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Szczególnie utrudnie-
nia miały miejsce w desz-
czowe dni. W dziurach w 
jezdni zbierały się kałuże 
wody i jadący kierowca nie 
wiedział, na jaką głębokość 
wpadnie jego samochód. 

- Jechaliśmy ulicą Wy-
szogrodzką wcześnie rano. 
Panował jeszcze lekki pół-
mrok - opowiadała nam 
dzwoniąca do redakcji 
Czytelniczka. - Podróż była 
prawdziwym horrorem. 
Co chwilę samochód zapa-
dał się w dziurę, a za chwilę 
podbijało go do góry. Trud-
no było zapanować nad kie-
rownicą. Jakby tego było 
mało, w pewnej chwili wy-
rósł przed nami szlaban ze 
znakiem, odgradzający wy-
kopy. Zajmował chyba trzy 
czwarte jezdni. W ostatniej 
chwili udało nam się wy-
hamować. Na szczęście na 
drodze nie było dużego ru-
chu. Mieszkańcy mają dużą 
wyrozumiałość dla pro-

wadzonych w mieście prac 
drogowych, ale wszystko 
ma swoje granice. Remon-
ty nie mogą zagrażać bez-
pieczeństwu ludzi - mówiła 
zirytowana rozmówczyni. 

Jak ustaliliśmy, do urzę-
du miasta i na policję tra-
fiały już skargi okolicznych 
mieszkańców i kierowców 
na niewłaściwe prowadze-
nie robót drogowych. Nie-
stety paradoksem prawnym 
jest podział ulic na krajowe, 
wojewódzkie, powiatowe, 
miejskie i osiedlowe. Ulica 
Wyszogrodzka jest zaliczo-
na do dróg wojewódzkich i 
firma budująca kanalizację 
w tej ulicy wszelkie uzgod-

nienia prowadzi w urzędzie 
wojewódzkim. 

Ustalała również nową 
organizację ruchu na okres 
budowy kanalizacji. Ale 
czy urząd wojewódzki jest 
w stanie skontrolować wy-
konanie robót  zgodnie z 
otrzymaną przez firmę de-
cyzją administracyjną? Fak-
ty pokazują że nie, a na co 
dzień przekonują się o tym 
mieszkańcy i kierowcy. 

Aby zmniejszyć zagro-
żenie na drodze, pracow-
nicy urzędu miasta dwu-
krotnie zwracali uwagę 
kierownikowi budowy, wy-
tykając nieprawidłowości 
na jezdni. Podobne uwa-

gi miała policja. Po inter-
wencjach wykopy zasypa-
no dodatkowym gruzem, 
tak że można już, w miarę 
bezpiecznie, poruszać się po 
jezdni. 

Odbioru ulicy Wyszo-
grodzkiej, po zakończeniu 
budowy kanalizacji, doko-
na  administrator dogi. Po-
winna być ona przywróco-
na do stanu poprzedniego. 
Ma zostać położony asfalt, 
a uszkodzone chodniki i 
krawężniki muszą zostać 
wymienione na nowe. Czy 
drogowcy dotrzymają  zo-
bowiązań, czas pokaże, ale 
gazeta będzie się tą sprawą 
interesować. (jw)

Dwukrotnie w cią-
gu ostatnich miesięcy po-
ruszaliśmy problem braku 
oświetlenia na części socha-
czewskiej obwodnicy,  a w 
szczególności na moście na 
Bzurze. Drogą administro-
waną przez GDDKiA oraz 
mostem przejeżdżają na 
dobę dziesiątki tysięcy po-
jazdów. Brak oświetlenia w 
tej części drogi stwarza po-
ważne niebezpieczeństwo 
kolizji i wypadków drogo-
wych jadących nią samo-
chodów. 

Problemem braku o- 
świetlenia interesował się 
urząd miasta oraz dro-
gówka, która monitoro-
wała administratora dro-
gi w sprawie  zaniedbań w 
okolicach mostu. Przypo-
mnijmy, oświetlenie prze-
stało działać 8 czerwca w 
czasie meczu piłkarskiego 

Polska-Grecja. Tego dnia 
na moście były widziane 
dwie osoby: jedna ubrana w 
kombinezon firmowy, dru-
ga - w dres. Odkręcały one 
przykrywki słupów oświe-
tleniowych na moście i roz-
łączały kable energetyczne. 
Niestety pomimo zgłosze-
nia tego faktu, nikt z GDD-
KiA nie zainteresował się 
sprawą.

Wcześniej zgłaszane by- 
ły kradzieże rur metalo-
wych, którymi odprowa-
dzane są wody opadowe z 
mostu i jezdni. Rozbieranie 
elementów budowlanych, 
tzw. jombów położonych 
na skarpie przy filarze mo-
stowym, też pozostało bez 
echa. 

 Kilka dni temu policja 
doprowadziła do spotkania 
z administratorem drogi, 
który zobowiązał się, mimo 
dużych kosztów, do napra-
wy oświetlenia tego odcin-
ka drogi i mostu. Naprawa 
może wynieść nawet kilka-
naście tysięcy złotych. Jest 
jednak nadzieja, że na mo-
ście będzie widno, bo w mi-
niony piątek pojawiła się 
tam ekipa remontowa. (jw)

Horror na ulicy 
Wyszogrodzkiej

 ■ Przez ostatnie 
kilkanaście dni 
kierowcy jeżdżący 
ulicą Wyszogrodzką 
po prowadzonych 
wykopach kanalizacji 
sanitarnej przeżywali 
prawdziwy horror. 

Na moście 
będzie widno 

 ■W miniony piątek, 
21 września na 
obwodnicy pojawiła się 
ekipa, która rozpoczęła 
naprawę niesprawnego 
od trzech miesięcy 
oświetlenia. 

Po licznych interwencjach ulicę Wyszogrodzką wyrównano
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W ostatnich latach wzrost 
cen ciepła dał się we znaki so-
chaczewianom. Tym bardziej 
wiele osób ze zdenerwowaniem 
przyjęło informację, że Polskie 
Górnictwo Naftowe i Gazow-
nictwo stara się w Urzędzie Re-
gulacji Energetyki o podwyż-
szenie taryf na gaz. Jeżeli URE 
przychyliłby się do tego wnio-
sku, automatycznie ceny pod-
niósłby sochaczewski dostawca, 
czyli spółka SIME. Ostatecz-
nie okazało się, że mieszkańcy 
mogą odetchnąć z ulgą. Urząd 
odrzucił argumentacje PGNiG, 
uznając wniosek za całkowicie 
nieuzasadniony. Na razie za gaz 
będziemy więc płacić na dotych-
czasowym poziomie. Również 

prezes Przedsiębiorstwa Ener-
getyki Cieplnej Jarosław Doro-
ciak wypowiada się w uspokaja-
jącym tonie. 

- Obecna taryfa dystrybu-
cji gazu przez PEC będzie obo-
wiązywać do końca roku. Prze-
dłużyliśmy okres jej trwania w 
Urzędzie Regulacji Energetyki - 
powiedział nam. 

Jak ustaliliśmy, w PEC trwa-
ją prace nad nową taryfą. Przede 
wszystkim polegają one na anali-
zie sytuacji na rynku i prognozo-
waniu kosztów zakładu. Potrwa-
ją one do października.

- Wtedy przedłożymy w 
URE kolejną propozycję taryf. 
W jego gestii będzie zaopinio-
wanie naszej propozycji. Mówiąc 
krótko: albo urząd zgodzi się na 
nią, albo utrzyma dotychczaso-
we stawki - mówi Jarosław Do-
rociak. 

Prezes nie chce zdradzić, czy 
PEC planuje od stycznia pod-
nieć opłaty za ogrzewanie. Twier-
dzi, że dopóki jednoznacznie nie 
okaże się, że istnieje konieczność 
zmiany stawek, nie będzie zabie-
rać w tej sprawie głosu. (ap)

NASZE SPRAWY10
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Ciepło na razie 
bez zmian

REKLAMA

Aktualnie trwają intensyw-
ne prace nad przygotowa-
niem inwestycji od strony 
administracyjnej. Przypo-
mnijmy, że projekt inwe-
stycji zyskał już pozytywną 
opinię starosty. Obejmuje 
on budowę ronda u zbiegu 
ulic Wyszogrodzkiej, Cho-
dakowskiej, Mostowej i Ko-
lejowej, a także wyznacze-
nie dodatkowych przejść 
dla pieszych. Powstać mają 
one w rejonie ronda oraz 
skrzyżowania Wiskozo-
wej i Wyszogrodzkiej. Przy 
tej ostatniej wyznaczone 
mają zostać w zatokach dwa 
przystanki autobusowe. Na 
przejazdach przez nie zasto-
sowana zostanie nowocze-
sna samoczynna sygnaliza-
cja świetlno-akustyczna.

- Nie wykluczamy, że ko-
nieczna może być aktuali-
zacja dokumentacji. Projekt 
został wykonany 2 lata temu 
- powiedziała nam rzecz-
nik prasowy MZDW Moni-
ka Burdon. - Od tego czasu 
stan faktyczny w miejscu in-
westycji mógł ulec zmianie. 
Mam tu na myśli sytuację, 
gdy np. znacznie zwiększy-
ło się zużycie nawierzchni i 
otaczającej jej infrastruktu-

ry. Naturalne wtedy będzie 
poszerzenie zakresu plano-
wanych prac. 

Wstępnie termin roz-
poczęcia robót przewidzia-
no na czwarty kwartał 2013 
roku. Dokładną datę pozna-
my najprawdopodobniej w 
maju. Tymczasem MZDW 
znajduje się w centrum 
urzędniczych procedur. 

- Cały czas kompletuje-
my dokumentację. W dal-

szym ciągu czekamy na zgo-
dę Ministerstwa Transportu 
na odstępstwo od warun-
ków technicznych w zakre-
sie m.in. kąta skrzyżowania 
linii kolejki wąskotorowej z 
osią jezdni - mówi Monika 
Burdon. - Jeżeli taką zgodę 
uzyskamy, wtedy zostanie 
wznowione postępowanie o 
wydanie zezwolenia na re-
alizację inwestycji drogowej 
przez wojewodę. (ap)

W oczekiwaniu 
na małe rondo

 ■ Być może już  
w przyszłym roku 
Mazowieckiemu 
Zarządowi Dróg 
Wojewódzkich 
w rejonie ulic 
Wyszogrodzkiej, 
Chodakowskiej 
oraz Mostowej uda 
się wybudować 
niewielkie rondo. 

Dokładny termin rozpoczęcia prac na skrzyżowaniu poznamy w maju

 ■ Nieubłaganie 
zbliża się sezon 
grzewczy. 
Postanowiliśmy 
sprawdzić, czy i 
jakie podwyżki 
czekają nas w 
nadchodzących 
miesiącach. 

FO
T.

 A
G

N
IE

SZ
KS

 P
O

R
YS

ZE
W

SK
A

Kotłownie PEC są w gotowości do rozpoczęcia sezonu grzewczego
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KONDOLENCJE

Z wielkim żalem żegnamy naszego kolegę 
i wieloletniego współpracownika

Henryka  
Szymańskiego
wyrazy szczerego współczucia  

składamy jego najbliższym
Rada Nadzorcza Zarząd i Pracownicy 
„Społem” Powszechnej Spółdzielni  

Spożywców w Sochaczewie

ZS-1222

Równocześnie trwa remont 
głównego obiektu na miej-
skim targowisku. Jest on 
objęty nadzorem Powiato-
wego Inspektora Nadzoru 
Budowlanego.

Na własną rękę
Przypomnijmy, że więk-

szy z budynków, mieszczący 
m. in. księgarnię, remonto-
wany jest przez spółkę za-
wiązaną przez część kup-
ców. Prace zorganizowano 
w na tyle nieinwazyjny spo-
sób, że nie mają one wpływu 
na działalność pozostałych 
handlujących. Na ukończe-
niu są już prace związane 
z wykonaniem nowego po-
szycia dachowego. Spółka 
chce jeszcze ocieplić ściany 
i wymienić okna. 

- Z tego co wiem, kup-
cy będą mogli wrócić do 
zajmowanych pomieszczeń 
jeszcze przed zakończeniem 

remontu. Ich działalność 
nie będzie kolidowała z koń-
cowymi poprawkami i „ko-
smetyką” budynku - powie-
dział nam wiceburmistrz 
Stanisław Wachowski. 

Równolegle przez wła-
ścicieli prowadzony jest re-
mont części budynku, w 
którym mieścił się sklep 
obuwniczy. 

Najlepsze 
rozwiązanie

Jak zauważyła większość 
mieszkańców, od dłuższe-
go czasu zamknięty był po-
pularny sklep z artykuła-
mi dziecięcymi „Laguna”. Z 
tego co udało nam się usta-
lić, właściciel przez długi 
czas rozważał różne scena-
riusze dotyczące jego przy-
szłych losów. Jednym z nich 
był kompleksowy remont 
całego budynku. Zadecydo-
wały koszty modernizacji. 

Obserwując „Lagunę” na-
wet tylko z zewnątrz, gołym 
okiem widać było, że byłyby 
one niebagatelne. 

- Do ratusza wpłynę-
ło oficjalne pismo od wła-
ściciela sklepu, czyli na-
jemcy naszego budynku. 
Ostatecznie podzielił on 
stanowisko władz miasta i 
zadecydował, że najrozsąd-
niejszym rozwiązaniem bę-
dzie rozbiórka - mówi Sta-
nisław Wachowski. - Nie 
trzeba być ekspertem, by 
zauważyć, w jak fatalnym 
stanie był obiekt. Niewy-
kluczone, że w przyszło-
ści mogłoby dojść w nim 
do katastrofy budowlanej. 
Poza tym jego estetyka po-
zostawiała wiele do życze-
nia. Mówiąc krótko - szpe-
cił on ten rejon. 

Dalsze losy „Lagu-
ny” stoją pod znakiem za-
pytania. Jednym z rozwa-
żanych scenariuszy jest 
skorzystanie przez właści-
ciela z gotowego pawilonu. 
W podobnych obiektach na 

targowisku mieści się jeden 
sklep oraz pomieszczenie 
zajmowane przez kierowni-
ka i pracowników targowi-
ska. Można je kupić lub wy-
nająć na określony czas. W 
tym rozwiązaniu jest jed-
nak pewien haczyk.

Wędrujący pawilon
- Zgodnie z prawem bu-

dowlanym z pawilonu ko-
rzystać można przez 120 dni. 
Potem musi zostać on prze-
niesiony lub usunięty - wy-
jaśnia naczelnik wydzia-
łu gospodarki lokalowej UM 
Agnieszka Kupryjaniuk. - 
Ponieważ dla targowiska nie 
ma miejscowego planu zago-
spodarowania przestrzenne-
go, nie ma też możliwości wy-
budowania tam od podstaw 
żadnego stałego obiektu. Sta-
rostwo nie wydałoby zgody 
na taką inwestycję. Nikt nie 
przychyli się do długofalowe-
go przedsięwzięcia na terenie, 
którego przeznaczenie nie jest 
jednoznacznie określone. 

Agnieszka Poryszewska

Zarząd Stowarzyszenia Spor-
towo-Rehabilitacyjnego Osób Nie-
pełnosprawnych ,,Jutrzenka” w 
Sochaczewie składa serdeczne po-
dziękowania za pomoc przy or-
ganizacji XIX Ogólnopolskich 
Zawodów Sportowych Osób Nie-
pełnosprawnych Sochaczew 2012r. 

Dziękujemy: Starostwu Powia-
towemu w Sochaczewie; Radzie 
Powiatu Sochaczew; Radzie Mia-
sta Sochaczew; Urzędowi Miasta w 
Sochaczewie; Urzędom Gmin: So-
chaczew, Brochów, Młodzieszyn, 
Rybno, Iłów, Teresin, Nowa Sucha; 
Mars Polska; Spółdzielni Inwali-
dów ,,Jutrzenka”, PSS ,,Społem”, 
Energop Sp. z o.o., Boryszew ERG 
S.A.; TRANSHURT; Cukierni ,,Je-

znach”, Carrefour Sochaczew; Fun-
dacji Kantona Warszawa; Bakoma 
S.A.; Sklepowi Spożywczemu ,,U 
Janusza”; Państwowej Szkole Mu-
zycznej I i II stopnia (szczególnie 
Panu B. Pacholskiemu); MOPS So-
chaczew; PCPR Sochaczew; MO-
SiR Sochaczew; GOSiR i TOK Te-
resin;; TESCO; SM Tech Błonie; 
E-Sochaczew; Piast Pol Kleinow-
ski, Kobierecki s.j. Warszawa; Za-
kładowi Kynologii Policyjnej Cen-
trum Szkolenia Policji z siedzibą w 
Suwałkach; Verona Products Pro-
fessional Sp. z o.o.; Państwu Kło-
szewskim; Porozumieniu Ziemi 
Sochaczewskiej; Eko-Service So-
chaczew; księdzu prałatowi Janowi 
Kaczmarczykowi.

Stowarzyszenie ,,Jutrzenka” dziękuje

„Laguna” zniknęła
Zawiązana przez kupców spółka remontuje drugi budynek 

 ■ W ubiegłym tygodniu na targowisku 
rozebrano budynek, w którym mieścił się 
popularny sklep „Laguna”. 
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Za rok czeka nas 20. edycja zawodów

1 listopada wchodzi w życie 
rozporządzenie Rady Mini-
strów dotyczące zasad przy-
znawania i wysokości świad-
czeń rodzinnych. Zmiany 
obejmą przede wszystkim 
wysokość kryteriów do-
chodowych. Do tej pory, by 
otrzymać najpopularniejszy 
zasiłek rodzinny, dochód na 
osobę w rodzinie nie mógł 
przekroczyć 504 zł. Jeże-
li jej członkiem było niepeł-
nosprawne dziecko, było to 
583 zł. 

- Nowe kryteria ustalono 
na okres od 1 listopada 2012 
r. do 31 października 2014 r. 
Wynoszą one 539 zł na osobę 
w rodzinie lub 623 zł na osobę 
w rodzinie, w której jest dziec-
ko niepełnosprawne - powie-
działa nam Jadwiga Milcza-
rek z MOPS. - Zmiana nie jest 
może duża, ale i tak stanowić 
będzie ona dla wielu rodzin 
szansę na to, by w końcu uzy-
skać świadczenia. 

Nowe kryteria
Kryteria dochodowe nie 

były waloryzowane od 2004 
roku, czyli od momentu wej-
ścia w życie przepisów o za-
siłkach rodzinnych. Teo-
retycznie powinny być one 
podwyższane przez rząd co 
trzy lata. Tak się jednak nie 
działo. Rosnące z roku na 
rok koszty utrzymania spra-
wiły, że w praktyce przy-
znawane były one tylko naj-
uboższym wnioskodawcom. 
Rodziny w trudnej sytu-
acji, które przekraczały do-
chód nawet o kilka złotych, 
nie miały szans na wspar-
cie. Odrzucanych było wie-

le wniosków, a sytuacja taka 
występowała we wszystkich 
ośrodkach pomocy społecz-
nej w Polsce. 

Od listopada kwoty zasił-
ku rodzinnego będą wyno-
sić: 77 zł na dziecko do 5 lat 
(przedtem było to 68 zł), 106 zł 
na dziecko w wieku od 6 do 18 
lat (przedtem 91 zł) oraz 115 zł 
na dziecko w wieku od 19 do 
24 lat (poprzednio 98 zł).

Na obecnym poziomie po-
zostaje wysokość dodatków do 
zasiłku rodzinnego, jednora-
zowej zapomogi z tytułu uro-
dzenia dziecka, świadczenia 
oraz zasiłku pielęgnacyjnego.

Po prostu wnioskuj
Wnioski o przyznanie 

świadczeń rodzinnych moż-
na składać przez cały rok. Do 
listopada trwa jeszcze okres 
rozliczeniowy oparty o stare 
zasady ich udzielania.

- Jeżeli ktoś kwalifiku-
je się do zasiłku w oparciu o 
poprzednie regulacje, może 
ubiegać się teraz o przyzna-
nie świadczeń. Będą one wy-
płacane, aż nie zaczną obo-
wiązywać nowe kryteria 
- wyjaśnia Jadwiga Milcza-
rek. - Jednocześnie przyj-
mujemy wnioski na kolejny 
okres rozliczeniowy. Wiele 
osób już je złożyło. 

Ani kryteria dochodo-
we, ani wysokość wypłaca-
nych świadczeń nie uległa 
drastycznej zmianie. Po-
mimo to nowe regulacje są 
szansą na pomoc dla wielu 
mieszkańców. Czasem na-
wet kilkadziesiąt dodatko-
wych złotych w portfelu zna-
czy bardzo wiele. 

Więcej informacji na ten 
temat można uzyskać w sie-
dzibie MOPS przy al. 600-le-
cia 90 oraz pod numerami  tel. 
46 863-14-81, 863-14-82. 

Agnieszka Poryszewska

Będzie łatwiej  
o świadczenia

 ■ Z zasiłków 
rodzinnych korzysta w 
Sochaczewie 2,2 tys. 
rodzin. Teraz liczba ta 
z pewnością wzrośnie. 
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Gminna Spółdzielnia „SCh” Nowa Sucha 
ogłasza
przetarg ofertowy na sprzedaż nieruchomości położonej w Kornelinie  
- działki nr 84/8 o powierzchni 0,0664 ha zabudowanej sklepem o pow. 140 m².
Cena szacunkowa 150 tys. zł.
Oferty należy składać w siedzibie GS do dn. 28.IX.2012 r. w godz. 8-14.
Otwarcie ofert nastąpi w dn. 2.X.2012 r. o godz. 12. Bliższe informacje pod nr tel. 46 861-23-47. 
Zastrzega się prawo unieważnienia przetargu bez podania przyczyn.

Likwidator Grażyna Kowalewska
ZS-1203

REKLAMA

Powszechna Spółdzielnia Spożywców  
w Sochaczewie tel. 46 862-23-57
Zaprasza do sklepów spożywczych, przemysłowych oraz do sieci sklepów „Lux”
Oferujemy Państwu:
● produkcję własną pieczywa ● pełny asortyment towarów wysokiej jakości ● atrakcyjne ceny 
W Cafe & BAR przy Placu Kościuszki 3 codziennie oferujemy smaczne, domowe posiłki

Organizujemy
imprezy okolicznościowe (komunie, wesela, chrzciny) tel. 46 862-25-43

Zapewniamy miłą i fachową obsługę
ZS -1072 

Wbrew pochlebnym 
opiniom o rekonstruk-
cji Bitwy nad Bzurą, ja 
mam odmienne zdanie. 
Doceniam chęć upamięt-
nienia wybuchu wojny i 
obrony Sochaczewa, co 
do tego nie ma wątpliwo-
ści. Nie podoba mi się na-
tomiast, że z tego poważ-
nego i smutnego w końcu 
wydarzenia robi się rado-
sny piknik. 

Na pola czerwonkow-
skie ściągają stragany, weso-
łe miasteczko, ogródki piw-
ne. 

Według mnie to nie ten 
czas i nie to miejsce. Rocz-
nica wybuchu wojny to nie 
powód do radości i święto-
wania przy piwie.

Kiedy rekonstrukcja od-
bywała się w Brochowie, nie 
było takich fajerwerków, a 
mimo to zjeżdżały tłumy 
z całej Polski. Może pora 
wrócić do takiej formy ob-
chodów.

Czytelniczka
Od redakcji: Do opinii 

naszej Czytelniczki usto-
sunkował się Robert Mało-
lepszy, naczelnik wydziału 
promocji i aktywizacji UM, 
który z ramienia urzędu od-
powiadał za organizację re-
konstrukcji. 

Szanowna Pani 

Organizując już dru-
gi rok z rzędu rekonstruk-
cję Bitwy nad Bzurą na 
polach czerwonkowskich 
chcieliśmy osiągnąć kilka 
celów. Ten najważniejszy 
to oczywiście chęć przy-
pomnienia młodym i star-
szym ludziom bohaterskiej 
postawy polskich żołnie-
rzy we wrześniu 1939 roku. 
Drugi z celów to chęć ścią-
gnięcia do Sochaczewa jak 
największej liczby osób nie 
tylko z miasta i okolic, ale 
też z Warszawy, czy Łodzi. 
Wreszcie trzeci cel to zwró-
cenie uwagi na nasze mia-
sto dużych mediów. Cele 
numer dwa i trzy to oczy-
wiście promocja miasta w 
czystej postaci.

Właśnie po to rok temu 
zaprosiliśmy do współpra-
cy Bogusława Wołoszań-

skiego. Z kolei w tym roku 
zadbaliśmy, by to z Socha-
czewa Warszawski Ośrodek 
Telewizyjny przeprowadził 
na żywo program „Ku-
rier Mazowiecki”, co mia-
ło miejsce w piątkowy wie-
czór. 

Bez wątpienia były to 
wydarzenia bez precedensu. 
Dzięki nim nasze miasto już 
drugi rok z rzędu znalazło 
się na ustach całej Polski i to 
jest nasz wspólny sukces. 

By ten sukces był moż-
liwy, trzeba jednak pamię-
tać, że dobrze zorganizo-
wana impreza masowa, dla 
wielu tysięcy widzów musi 
mieć odpowiednią otoczkę 
infrastrukturalną - parkin-
gi, catering, część handlo-
wą i rozrywkową. Pierwsze 
inscenizacje w Brochowie 
odbywały się 10 lat temu. 
Zresztą i tam były zarów-
no stoiska handlowe, jak i 
cateringowe. Dziś potrze-
by widzów są zupełnie inne. 
Zwłaszcza młodego pokole-
nia. 

Trzeba tylko wyważyć 
proporcje. Widz musi wie-
dzieć co jest najważniejsze, 
co jest clou programu, a co 
tylko dodatkiem. W przy-
padku naszej inscenizacji 
to się udało zarówno w tym 
roku, jak i poprzednim.

Dodam też, że w pią-
tek 14 września o godzinie 
10 rano na cmentarzu woj-
skowym w Trojanowie od-
była się uroczysta msza 
upamiętniająca Żołnierzy 
Września 1939. Były poczty 
sztandarowe szkół, jednost-
ki wojskowej w Bielicach, 
organizacji kombatanckich. 
Z kolei w sobotę 22 wrze-
śnia uroczysta msza odbyła 
się pod pomnikiem na Bo-
ryszewie upamiętniającym 
męczeńską śmierć 50 pol-
skich żołnierzy z Batalionu 
Bydgoskiego. 

Pozwolę więc sobie wy-
razić opinię i wiem, że jest 
to opinia powszechna, że 
udało nam się zachować 
proporcje pomiędzy powa-
gą rocznicy, jaką obchodzi-
my we wrześniu, a wymo-
gami współczesnej imprezy 
masowej. 

DZWONILI DO NAS

Wojna to nie piknik

Przy muzyce czterech ze-
społów mieszkańcy i przy-
jezdni mogli zapoznawać się 
z niezwykłą historią Kolei 
Wąskotorowej. Pomimo ty-
powo jesiennej aury na pikni-
ku pojawiło się wielu miesz-
kańców Sochaczewa, dla 
których muzeum jest perełką 
i powodem do dumy. Koniec 
wakacji i pierwsze tygodnie 
roku szkolnego to okres naj-
większego ruchu w muzeum. 
To właśnie wtedy kolejka, 
kursująca dwa razy w tygo-
dniu, wozi najwięcej pasaże-
rów - głównie uczniów szkół. 
Jednak muzeum stanowi nie 
tylko atrakcję dla turystów, 
jest doskonałym planem fil-
mowym i dlatego wiele ekip 
chętnie wykorzystuje je jako 
scenografię dla reklam czy 
filmów. 

Historyczna ciuchcia
Muzeum Kolei Wąskoto-

rowej w Sochaczewie to jed-
no z niewielu miejsc w Euro-
pie, w którym zgromadzono 
tak pokaźny zbiór ekspona-
tów związanych z kolejami 
wąskotorowymi. Oprócz 145 
eksponowanych jednostek 
taboru, w muzeum zobaczyć 
możemy szereg pamiątek 
związanych z sochaczewską, 
ale nie tylko, koleją wąskoto-
rową. 

Historia Sejmikowej Ko-
lei Sochaczewskiej zaczyna 
się w roku 1919, kiedy to, po 
zakończeniu pierwszej woj-
ny światowej i uzyskaniu 
przez Polskę niepodległo-
ści, Sejmik Powiatu Socha-
czewskiego podjął decyzję 
o budowie linii kolei wą-
skotorowej z Sochaczewa do 
Kampinosu. Głównym ce-
lem, dla którego starano się 
zrealizować tę ideę, była po-
trzeba pozyskania drewna 
do odbudowy zniszczonego 
miasta. Pierwszy odcinek, 
ukończony w 1921 roku, 

połączył Sochaczew i Tu-
łowice, natomiast jego ofi-
cjalne otwarcie odbyło się 
18 września 1922 roku. Dwa 
lata później, w roku 1924, 
wybudowany został odci-
nek od Tułowic do miejsco-
wości Kamion. 

Kolej Wąskotorowa 
przez lata spełniała swo-
je zadanie będąc, obok fur-
manek konnych i rowerów, 
jedynym środkiem trans-
portu w pełni zaspokajają-
cym potrzeby mieszkańców 
okolicznych miejscowości. 
Szczególnie w okolicach Tu-
łowic, tam bowiem pierwsze 
autobusy PKS zaczęły kur-
sować w połowie lat 70. 

Zlikwidować  
czy zatrzymać

Największe przewo-
zy przypadają na lata 30 i 
okres pomiędzy 1945 a 1950 
r. Kolej Sochaczewska sta-
wała przed różnymi możli-
wościami, od likwidacji w 
latach 30 do rozbudowy li-
nii w kierunku Gostyni-
na oraz połączenia z kolej-
ką cukrowni Michałów koło 
Leszna. W roku 1949 Po-
wiatowa Kolej Sochaczew-
ska została przejęta przez 
Polskie Koleje Państwowe 
i otrzymała nazwę Socha-
czewska Kolej Dojazdowa. 

Przez lata ciuchcia prze-
mierzała okolice Sochacze-
wa z prędkością 30 km/h. 
Czasami dochodziło nawet 
do wykolejeń parowozów i 
wagonów, a także do kolizji 
z innymi pojazdami drogo-
wymi. W całej historii ko-
lejki wąskotorowej doszło 
do dwóch niebezpiecznych 
wypadków - zderzeń czoło-
wych. Na szczęście w żad-
nym z nich nikt nie ucier-
piał.

W obliczu rosnącej po-
pularności transportu sa-
mochodowego oraz spadku 

przewozów na Sochaczew-
skiej Kolei Dojazdowej, za-
rząd PKP zaczął dążyć do 
likwidacji kolejki. Jednak 
na początku lat 80. rozpo-
częły się inicjatywy mają-
ce na celu zachowanie tej li-
nii do celów turystycznych. 
I na szczęście ten pomysł 
zwyciężył. 

Podstawa  
to pieniądze

Obecnie najistotniej-
szym problemem są finanse, 
niezbędne do funkcjonowa-
nia muzeum. Jak przyzna-
je dyrektor Marek Belczyk, 
pieniądze są potrzebne do 
realizacji projektów, które 
pomogą wypromować mu-
zeum. Jednym z takich po-
mysłów jest budowa ścież-

ki rowerowej wzdłuż torów 
biegnących przez miasto. 
Ożywiłoby to infrastruktu-
rę kolejki, która jest nieco 
wyparta z miejskiego pej-
zażu. Na pomysł utworze-
nia ścieżki rowerowej przy-
chylnie spoglądają wójtowie 
gmin, starostwo a także 
sami mieszkańcy. 

Wybudowanie ścieżki 
rowerowej tchnęłoby życie 
nie tylko na tereny ciągnące 
się przy torowisku, ale także 
dałoby szanse na wykorzy-
stanie zapomnianej stacji 
„Sochaczew Miasto” przy 
ulicy Warszawskiej. 

Miejmy nadzieję, że na 
100-lecie ciuchci wszystkie 
pomysły dyrektora zostaną 
zrealizowane.

Aleksander Zieliński

90 lat Sejmikowej 
Kolei Sochaczewskiej 

 ■ W minioną sobotę obchodziliśmy 90 lat 
istnienia Sejmikowej Kolei Sochaczewskiej. 
W południe, po oficjalnych uroczystościach, 
rozpoczął się piknik dla mieszkańców 
miasta. 

Jubileusz sochaczewskiej ciuchci przyciągnął wielu gości

Podczas pikniku można było posłuchać występów muzycznych

FO
T.

 A
LE

KS
AN

D
ER

 Z
IE

LI
Ń

SK
I



25 września 2012
nr 39 (1100)ziemiasochaczewska@gmail.comZIEMIA SOCHACZEWSKA UROCZYSTOŚCI 13

FO
T.

 J
U

ST
YN

A 
BO

JA
R

O
W

SK
A

Okręgowa Spółdzielnia 
Mleczarska w Łowiczu 

Posiada do wynajęcia pomieszczenia 
pod działalność gospodarczą 

na terenie hurtowni w Sochaczewie 
przy ul. Gwardyjskiej 16.

Kontakt 661-385-122.
ZS-1217

Po raz 13. Środowisko-
wy Dom Samopomocy w 
Sochaczewie organizuje 
Mazowiecki Przegląd Twór-
czości Artystycznej ŚDS. 
Zaplanowano go na 26 i 27 
września i w tym roku bę-
dzie się odbywał pod ha-
słem „Z uśmiechem przez 
życie”.

Do Miejskiego Ośrodka 
Kultury przy Chopina 101 
zjadą przedstawiciele kil-
kudziesięciu placówek dla 
osób z zaburzeniami umy-
słowymi. Zaprezentują pro-
gramy sceniczne i wyko-
nane własnoręcznie prace. 
Zostaną one wyeksponowa-
ne na specjalnej wystawie w 
domu kultury.  

- Udział w przeglądzie 
zapowiedziało 30 placó-
wek z całego województwa. 
Tym, które przyjadą na dwa 
dni  zapewniamy nocleg w 
Domu Pielgrzyma w Nie-
pokalanowie. Codziennie 
spodziewamy się w domu 
kultury około 400 osób - 
powiedziała nam Joanna 
Majewska, dyrektor socha-
czewskiego ŚDS.

- Zorganizowanie tak 
dużej imprezy było możliwe 
dzięki środkom konkurso-
wym uzyskanym przez ra-
tusz z ministerstwa pracy i 
polityki społecznej. Patro-
nat honorowy nad tym wy-
darzeniem objęli marszałek 

województwa mazowiec-
kiego i wojewoda mazo-
wiecki - dodaje z kolei Jo-
anna Kamińska, naczelnik 
wydziału zdrowia i polityki 
społecznej UM.

Na dwa festiwalowe dni 
przygotowano bogaty pro-
gram. W środę 26 wrze-
śnia impreza rozpocznie się 
o godz. 10.00 występem or-
kiestry Państwowej Szko-
ły Muzycznej w Sochacze-
wie. Po nim prezentacje 
rozpoczną uczestnicy prze-
glądu. Na godz. 13.00 prze-
widziano wręczenie nagród 
za wystawę prac, a później 
obiad. Od 14.00 do 17.00 po-
nownie zobaczymy występy 
niepełnosprawnych arty-
stów, a na koniec imprezy 
organizatorzy przygotowali 
dla nich dyskotekę.

Czwartek upłynie pod 
kątem seniorów, a to z ra-
cji obchodzonego roku ak-
tywności osób starszych. 
Oprócz programów przy-
gotowanych przez uczest-
ników przeglądu, zobaczy-
my występ chóru seniorów 
z Gminnego Ośrodka Kul-
tury w Iłowie oraz zespo-
łu „Senior Band” z MOK w 
Boryszewie. Z kolei socha-
czewski ŚDS zaprezentuje 
program pt. „Wesołe jest ży-
cie staruszka”.

Organizatorzy: Urząd 
Miejski oraz ŚDS zapra-
szają wszystkich chętnych, 
a zwłaszcza osoby niepeł-
nosprawne, do wspólne-
go spędzenia czasu pod-
czas dwóch festiwalowych 
dni. Towarzyszy im zawsze 
serdeczna atmosfera, dużo 
wspólnej zabawy i radości z 
przebywania razem.

Jolanta Sosnowska

REKLAMA

Festiwal dla 
niepełnosprawnych

 ■ Przez dwa dni 
w Sochaczewie 
gościć będą 
niepełnosprawni 
artyści z całego 
województwa 
mazowieckiego. 
Zaprezentują swój 
dorobek artystyczny.

Uroczyste obchody rozpo-
częły się na cmentarzu w Ko-
złowie Biskupim od złożenia 
kwiatów na mogiłach boha-
terów. Następnie sochacze-
wianie zebrali się pod Po-
mnikiem Poległych, przy ul. 
Sobieskiego 10, gdzie ksiądz 
Wojciech Jadownicki odpra-
wił mszę w intencji męczeń-
skiej śmierci, rozstrzelanych 
tu 73 lata temu żołnierzy.

 - Jeśli chcemy być dzie-
dzicami tych, którzy odda-
li życie za Ojczyznę, musimy 
zatroszczyć się o własne su-
mienia, by być prawdziwymi 
ludźmi. Chwała bohaterom 
to nie puste słowa. Chwa-
łą bohaterów mamy być my 
- mówił celebrans. Podczas 
homilii ksiądz Wojciech Ja-
downicki odniósł także treść 
8 błogosławieństw do współ-
czesności. Polową mszę świę-
tą uświetnił występem Chór 
Nauczycielski Vivace. 

Po Eucharystii nadszedł 
czas na przemówienia. Ha-
lina Piechocka-Lipka wrę-
czyła burmistrzowi Piotrowi 
Osieckiemu Medal Prezyden-
ta Bydoszczy. Zaznaczyła, że 
jest to zbiorowe wyróżnienie 
dla wszystkich sochaczewian, 
którzy pielęgnują pamięć o 

wydarzeniach z września 
1939 roku.

- Jestem dumny, że miesz-
kańcy Sochaczewa otoczyli to 
miejsce taką opieką, jaką ota-
cza się  grób rodzinny. Pamię-
taliśmy, pamiętamy i będzie-
my pamiętać o bohaterach 
- powiedział Piotr Osiecki, 
dziękując za przyznane od-
znaczenie. 

Następnie dzieci ze Szko-
ły Podstawowej nr 2 zapre-
zentowały program słow-
no-muzyczny ,,Bohaterowie 
naszej historii”. Po obejrze-
niu przedstawienia złożono 
kwiaty i znicze pod Pomni-
kiem Poległych. Ten gest za-
kończył uroczyste obchody, w 
których uczestniczyli  przed-
stawiciele władz miasta, w 
tym burmistrz Piotr Osiecki 
i jego zastępca Marek Fergiń-
ski, poseł Maciej Małecki, go-
ście z Bydgoszczy reprezen-

tujący tamtejszy ratusz oraz 
Miejski Komitet Ochrony 
Pamięci Walki i Męczeństwa, 

kombatanci, rodziny pole-
głych żołnierzy, młodzież z 
sochaczewskich szkół, żoł-
nierze z jednostki wojskowej 
w Bielicach oraz mieszkań-
cy Sochaczewa, którzy mimo 
deszczowej pogody przyszli 
oddać cześć poległym.

Podczas wojny obron-
nej 1939 roku Bydgoski Ba-
talion Obrony Narodowej 
wchodził w skład 15 Dywi-
zji Piechoty i przeszedł wraz 
z nią niemal cały szlak bo-
jowy Armii ,,Pomorze”, po-
nosząc ciężkie straty m.in. 
podczas bitwy nad Bzurą. 
Żołnierze batalionu, jako 
jeńcy wojenni przebywali w 
dniach 20-21 września 1939 
roku na terenie stadionu 
w Żyrardowie, gdzie znaj-
dowało się blisko 30 tysię-
cy wziętych do niewoli Po-
laków.  Z olbrzymiej masy 
jeńców Niemcy podstępem 
wyłonili żołnierzy Bydgo-
skiego Batalionu Obrony 
Narodowej, rozpuszczając 
plotkę, jakoby mieli zostać 
w pierwszej kolejności wy-
puszczeni na wolność. 21 

września 179 żołnierzy zo-
stało pod silną strażą prze-
wiezionych do Sochacze-

wa, a dzień później spośród 
wziętych do niewoli jeńców 
Niemcy wytypowali 50, w 
tym całą kadrę oficerską. 
Postawili ich przed sądem 
polowym, pod zarzutami 
złamania konwencji genew-
skiej poprzez udział w tzw. 
,,krwawej bydgoskiej nie-
dzieli”. Dowódcy batalio-
nu kapitanowi Kłosowkie-
mu odmówiono prawa do 
,,ostatniego słowa”. 50-oso-
bową grupę żołnierzy od-
prowadzono do pobliskiej 
cegielni, gdzie o godzinie 
19:00 zostali rozstrzelani. 8 
listopada 1940 dzięki stara-
niem PCK przeprowadzo-
no ekshumację ofiar masa-
kry w Boryszewie. Udało 
się wówczas zidentyfikować 
20 zwłok. Wszystkie ciała 
przeniesiono następnie na 
cmentarz w Kozłowie Bi-
skupim, gdzie pochowa-
no je w zbiorowej mogile. 
W 1981 roku odsłonięto na 
grobie zamordowanych po-
mnik oraz tablicę z zapisa-
nymi nazwiskami wszyst-
kich 50 ofiar zbrodni. Pod 
Pomnikiem Poległych każ-
dego roku gromadzą się 
mieszkańcy naszego miasta, 
aby strzec pamięci bohate-
rów, którzy, jak przekazują 
relacje świadków, umierali 
z okrzykiem na ustach: „Za 
Polskę walczyliśmy - za Pol-
skę umieramy!”

Justyna Bojarowska

Cześć bohaterom 
z Bydgoszczy
 ■ Pamiętamy o ofiarach zbrodni hitlerowców 

z kampanii wrześniowej 1939 roku  
w Boryszewie. 22 września Sochaczew 
oddał hołd 50 zamordowanym żołnierzom 
Bydgoskiego Batalionu Obrony Narodowej. 

Jestem dumny, że mieszkańcy Sochaczewa 
otoczyli to miejsce taką opieką, jaką otacza się  grób 
rodzinny. Pamiętaliśmy, pamiętamy i będziemy pa-

miętać o bohaterach - powiedział Piotr Osiecki.

BIURO PRAWNE IURISTA

PRZEMYSŁAW SŁAWIŃSKI

ul. Reja 29,  
96-500 Sochaczew

tel.513-465-656,  
www.prawnik.witryna.info

-USŁUGI PRAWNE  
W RYNKOWYCH CENACH

ZS-1169

UWAGA OKAZJA!
WYNAJMĘ DOMEK, 

TRZYPOKOJOWY, 100m² 

posesja samodzielna, 
ogrodzona, naprzeciw lasu, 

CO-groszek
Sochaczew ul. Graniczna 51

CENA 1200 zł 
(nie do negocjacji!)

Tel. 691032080; 605066997 
po 16-tej

ZS-1182

PRACUJ Z NAMI
Redakcja tygodnika „Ziemia Sochaczewska”,  
w związku z rozwojem biura ogłoszeń,  
podejmie współpracę w zakresie reklamy. 

Poszukujemy odpowiedzialnych i operatywnych osób do pozyskiwania 
ogłoszeń z terenu miasta i gmin powiatu sochaczewskiego.

Proponujemy atrakcyjne wynagrodzenie

Zapraszamy do biura ogłoszeń, ul. Żeromskiego 12, tel. 46 862 23 55.
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Ogłoszenie o licytacji lokalu mieszkalnego stanowiącego odrębną nieruchomość
Komornik Sądowy przy Sądzie Rejonowym w Sochaczewie Przemysław Kosyra 

(tel. 46 811-16-76)  ogłasza, że: dnia 31.10.2012 r. o godz. 15.00  
w budynku Sądu Rejonowego w Sochaczewie mającego siedzibę  

przy 1 Maja 7 w sali nr według wokandy, odbędzie się 
pierwsza licytacja lokalu 
mieszkalnego należącego do: Krzysztof Kałęcki i Katarzyna Kałęcka

położonego:
96-500 Sochaczew, Bielice 4/3
dla którego Sąd Rejonowy w Sochaczewie Wydział Ksiąg Wieczystych
prowadzi księgę wieczystą nr KW [NKW: PL1O/00024478/9].

Przedmiotem sprzedaży jest prawo własności lokalu mieszkalnego nr 3 znajdującego się w 
budynku wielolokalowym położonym w miejscowości Bielice 4, w gminie Sochaczew. Wyceniany 
lokal mieszkalny posiada 42,0 m² powierzchni użytkowej i jest zlokalizowany na 1 piętrze budynku. 
Składa się z 2 pokoi, kuchni, przedpokoju i łazienki. Do lokalu przynależy pomieszczenie 
przynależne, tj. komórka gospodarcza o powierzchni 30,00 m² (faktycznie użytkowana jako garaż 
z pomieszczeniem gospodarczym). Lokal mieszkalny jest wyposażony w instalacje: centralnego 
ogrzewania (zasilanego z kotłowni osiedlowej), energii elektrycznej i wodno-kanalizacyjną. Ciepła 
woda z termy elektrycznej.
Stan techniczny lokalu mieszkalnego - dobry (lokal po przeprowadzonym remoncie kapitalnym w 
latach 2008/2009). Aktualnie w lokalu nikt nie mieszka. Lokal jest niezamieszkały.

Suma oszacowania wynosi 150 500,00 zł, zaś cena wywołania jest równa 3/4 sumy oszacowania  
i wynosi 112 875,00 zł.
Licytant przystępujący do przetargu zobowiązany jest złożyć rękojmię w wysokości 1/10 sumy 
oszacowania, tj. 15 050,00 zł w gotówce. 

Zgodnie z przepisem art. 976 §1 kpc w przetargu nie mogą uczestniczyć osoby, które mogą nabyć 
nieruchomość tylko za zezwoleniem organu państwowego, a zezwolenia tego nie przedstawiły  
oraz inne osoby wymienione w tym artykule.

Komornik Sądowy 
ZS-1219 

NOWY PROGRAM W „PRZYSTANI”
Od 30 maja do końca października tego roku Stowarzyszenie Pomocy Osobom 

Potrzebującym „Przystań” realizuje w Świetlicy „KLEKS” program „Żyjmy bez lęku” 
współfinansowany ze środków Samorządu Województwa Mazowieckiego.

Program obejmuje zajęcia edukacyjno-socjoterapeutyczne, choreoterapeutyczne, 
informatyczne z bezpieczeństwa w sieci i budowy strony internetowej, aerobic, a także 
warsztaty malarskie i z techniki decoupagu. 

Obecny rok 2012 został ogłoszony Rokiem Janusza Korczaka - lekarza, psychologa, 
wychowawcy, założyciela Domu Sierot, człowieka, który kochał dzieci i umarł z nimi w 
obozie zagłady w Treblince. W tym roku przypada 70 rocznica śmierci tego wielkiego 
człowieka, który wykonywał wiele zawodów, a wszystkie one były związane z dziećmi. 
Janusz Korczak wszystkie dzieci, które uczył i wychowywał uważał za własne. W trosce 
o ich rozwój i sytuację życiową rozpoczął walkę o prawa dla dzieci. Żądał dla nich rów-
nouprawnienia, poważnego traktowania ich problemów i przeżyć, domagał się uznania 
dziecka za pełnowartościowego człowieka.   

Z potrzeby przybliżenia naszym podopiecznym tego wspaniałego człowieka w ra-
mach projektu przygotowywane jest przedstawienie, oparte na twórczości Janusza Kor-
czaka, pt. „Jak kochać dziecko”, a także ogłoszone są dwa konkursy: „Moja znajomość 
Janusza Korczaka”- tworzenie artykułu oraz konkurs plastyczny - kolaż „Janusz Kor-
czak - Jak kochać dziecko”.

Wydarzeniem wieńczącym projekt będzie wystawa prac naszych podopiecznych z 
warsztatów malarskich i zajęć decoupagu w Miejskim Ośrodku Kultury przy ul. Cho-
pina 101 oraz publiczna prezentacja przedstawienia w świetlicy „KLEKS”.

Projekt współfinansowany z Samorządu Województwa Mazowieckiego

ZS-1212 

Mocno utkwiła w mojej pa-
mięci zabawa sylwestrowa 
na przełomie 1938/39 r. w 
Fabryce Przędzy i Tkanin 
Sztucznych w Chodakowie 
(nieistniejącym już „Che-
mitexie”). W olbrzymiej 
stołówce dla pracowników 
zakładu podłoga była no-
wocześnie wyłożona klep-
kami dębowymi we wzory. 
Salę pięknie udekorowa-
no. Była wieża latarni mor-
skiej, domek Baby Jagi, las z 
wilkiem i Czerwonym Kap-
turkiem i inne dekoracje, w 
które wkomponowano sto-
liki dla witających nowy rok 
pracowników zakładu: in-
żynierów urzędników, ro-
botników i ich rodzin. To 
był ostatni rok radości.

Stołówka jak szpital
Moje kolejne silne wspo-

mnienie wiąże się z wyda-
rzeniami, jakie rozegra-
ły się jeszcze tego roku. Po 
28 września, po poddaniu 
się Warszawy, całe kompa-
nie Wojska Polskiego pro-
wadzili Niemcy do fabryki 

w Chodakowie. Za kompa-
niami jechały wojskowe 
wozy konne, a na nich ran-
ni żołnierze. Wśród nich 
szedł niemiecki żołnierz 
z Werhmachtu i wypisy-
wał przepustki. Kto otrzy-
mał przepustkę, wychodził 
z szeregu, aby wrócić do 
domu i swojej rodziny. Od 
jednego z żołnierzy dosta-
łem na pamiątkę menażkę 
wojskową i manierkę. 

Sala stołówki fabrycznej 
szybko zapełniła się ranny-
mi żołnierzami. Z powo-
du braku lekarzy, lekarstw 
i podstawowych środków 
opatrunkowych oraz z nie-
dożywienia, śmiertelność 
wśród rannych była ogrom-
na. Do tego prowizorycz-
nego szpitala chodziłem z 
mamą i ciocią. To co mo-
gliśmy uszczuplić z naszej 
skromnej żywności, zanosi-
liśmy żołnierzom. Podobnie 
robiło wielu mieszkańców 
Chodakowa. Ranni leżeli 
na podłodze, siennik przy 
sienniku, a czasem tylko na 
słomie. 

Nach Kirchen
W niedziele odprawiana 

tam była przez księdza Bo-
gusza z Trojanowa msza św. 
Przechodząc przez bramę 
fabryczną, gdzie stał nie-
miecki wartownik, mówili-
śmy, że idziemy do kościo-
ła, „Nach Kirchen” i dzięki 
temu mogliśmy wejść. Oł-

tarz stał po środku stołówki. 
Przyozdobiony był w tzw. 
gilzy w kształcie ołówka z 
nawiniętym różnokoloro-
wym jedwabiem i przystro-
jony w kształcie promieni. 
Jedwab ten był produkowa-
ny na oddziale manipulacji, 
czyli włókienniczym. Wko-
ło leżeli rani polscy żołnie-
rze.

Ciężko ranni byli wy-
noszeni w odosobnienie, 
w dekoracje latarni mor-
skiej. Tam leżały 4 sienni-
ki. Kiedyś zajrzałem tam 
mimo woli. Żołnierze byli 
młodzi, nakryci wojsko-
wymi płaszczami. Aby nie 
pokazywać ran, niektó-
rzy zasłaniali twarze chu-
steczkami. Wtedy ściskało 

mi się gardło. Oni wie-
dzieli, że wkrótce muszą 
umrzeć. 

W trumnie i bez
A potem były pogrzeby. 

Codziennie, a nieraz dwa 
razy w ciągu dnia, wyjeż-
dżał z fabryki wóz konny. 
Na nim 5-6 trumien z de-
sek. Na czele krzyż i ksiądz 
Bogusz w czarnej sutannie. 
To ostatnia droga wieczne-
go spoczynku wiodła daw-
ną ulicą Staszica a obec-
nie Chodakowską. Szedłem 
nieraz w milczeniu za ta-
kim pogrzebem. Nad Bzurą, 
koło fabrycznej stacji pomp 
i wodociągu, gdzie przed 
wojną był krzyż drewniany 
i ogrodzone 4 groby z I woj-
ny światowej, kopano doły i 
zakopywano na tym prowi-
zorycznym cmentarzu na-
szych żołnierzy. 

Gdy śmiertelność wśród 
żołnierzy wzrosła, chowano 
ich bez trumien. Pamiętam 
także kobietę, sanitariusz-
kę w płaszczu wojskowym. 
Miała długie czarne warko-
cze. Zmarła przypadkowo z 
powodu rozlania wyrostka 
robaczkowego. Została po-
chowana we wspólnym gro-
bie z żołnierzami. 

Spoczęli  
w Trojanowie

Niemcy zamierzali uru-
chomić fabrykę w Choda-
kowie ze względu na zapasy 

surowca, jakie tam się znaj-
dowały. Dlatego w połowie 
grudnia 1939 r. szpital po-
lowy w stołówce fabrycznej 
zlikwidowano, a rannych 
żołnierzy przeniesiono do 
szpitali w Sochaczewie, Ło-
wiczu, Warszawie. 

W Sylwestra 1939/40 
Niemcy urządzili sobie na 
stołówce zabawę. Pamię-
tam, że rodzice mówili: 
jeszcze nie została zmyta 
krew z podłogi po naszych 
żołnierzach, a oni tam tań-
czą... Niemcy czcili zwycię-
stwo, my przeżywaliśmy ża-
łobę i niewolę. 

Po bardzo ostrej, obfi-
tej w opady śniegu zimie, 
kiedy mróz dochodził do 
-36 stopni C, nastała wio-
sna, a z nią olbrzymia po-
wódź. Kra na Bzurze do-
chodziła do 1,5 m grubości. 
Woda podchodziła pod tor 
kolejki wąskotorowej. Za-
lany został cmentarz koło 
stacji pomp nad Bzurą. 
Po tej powodzi szybko zli-
kwidowano tamte groby i 
przeniesiono ciała wszyst-
kich polskich żołnierzy na 
cmentarz wojskowy w Tro-
janowie. 

Często odwiedzam to 
miejsce, zapalając świecz-
ki na grobach żołnierzy. 
Wspominam te chwile, kie-
dy prawie na moich oczach 
umierali obrońcy naszej Oj-
czyzny.

Opr. (sos)

Wojna w Chodakowie
 ■ 83-letni dzisiaj 

Ireneusz Panfil we 
wrześniu 1939 r. 
miał 10 lat. Mieszkał 
wraz z rodzicami w 
Chodakowie. Podzielił 
się z nami dziecięcymi 
wspomnieniami z 
pierwszych dni wojny.

1943 rok. Ireneusz Panfil na przystani w Chodakowie
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Pragnąc poprawić nad-
wyrężony budżet, Urząd 
Marszałkowski wyszedł z 
propozycją, aby biblioteki pe-
dagogiczne, których jest or-
ganem prowadzącym, prze-
jęły samorządy. Niestety, one 
też najczęściej budżety mają 
skąpe, zwłaszcza, że muszą 
dotować szkoły i przedszko-
la oraz wiele innych instytu-
cji. Nad bibliotekami pedago-
gicznymi zawisła więc groźba 
likwidacji. W naszym regio-
nie jedynie w Otwocku sa-
morząd zgodził się przejąć 
bibliotekę.

Pomógł, kto mógł
Jak powiedziała nam kie-

rownik Biblioteki Pedago-
gicznej w Sochaczewie Elż-
bieta Szczypińska: - Na 
szczęście różne nasze śro-
dowiska, zwłaszcza nauczy-
cielskie, pisały w taj sprawie 
petycje do marszałka, wie-
lokrotnie rozmawiali z nim 
burmistrz, starosta oraz rad-
ny sejmiku Adam Orliński. 
Petycję wystosował też po-
seł Maciej Małecki. W koń-
cu więc marszałek widocz-
nie uznał, iż biblioteka jest 
naszemu społeczeństwu bar-
dzo potrzebna i postanowił, 
że zostanie.

Na razie placówka funk-
cjonuje nadal, choć prace nad 
ich restrukturyzacją w wo-
jewództwie w dalszym cią-
gu trwają. W związku z tym 

nikt nie wie, co będzie w przy-
szłym roku. Jedynym warun-
kiem, jaki postawiono, była 
redukcja jednego etatu. Uda-
ło się, jak mówi pani dyrektor, 
wynegocjować, żeby to było 
pół etatu. Tak więc bibliote-
ka ma obecnie trzy i pół etatu, 
włącznie z etatem dyrektora.

Biblioteka musi 
być na bieżąco

Jednak sytuacja finanso-
wa placówki jest zła. Mimo że 
udało się wynegocjować od 
spółdzielni zmniejszenie czyn-
szu o 30 proc., że odeszło pół 
etatu, to i tak dyrektor w War-
szawie zapowiada zmniejsze-
nie w przyszłym roku budżet o 
10 proc. A przecież już brakuje 
środków na zakup nowości, co 
jest największą bolączką każ-
dej biblioteki.

- Dlatego podjęliśmy trud-
ną decyzję o windykacji za 
przetrzymywanie wypożyczo-
nych książek - mówi Elżbie-
ta Szczypińska. - Co prawda 
tych dłużników nie jest spe-

cjalnie wielu, ale zawsze to ja-
kieś pieniądze. One w całości 
będą przeznaczone na zakup 
nowych książek. Na ten cel do-
staliśmy też tysiąc złotych od 
burmistrza i 500 zł od staro-
sty, z tym, że ten przekazał też 
pieniądze na zakup nagród dla 
laureatów nowych konkursów. 
Zawsze pomaga nam też wójt 
Mirosław Orliński. Pomaga-
ją także czytelnicy, przynosząc 
niepotrzebne już im, a w mia-
rę aktualne pozycje. Mimo to 
boję się, że w takiej sytuacji już 
niedługo staniemy się biblio-
tecznym muzeum.

Dlatego też pani dyrek-
tor za naszym pośrednic-
twem pragnie zaapelować do 
mieszkańców i wszystkich lo-
kalnych środowisk, aby, jeśli 
mają taką wolę, kupowali dla 
biblioteki wskazane przez nią 
książki.

Trwa walka  
o przetrwanie

Janosik nad Mazowszem 
nadal hula i nie wiadomo, 

jaki będzie los pedagogicz-
nych bibliotek. Trudno so-
bie jednak wyobrazić, aby 
w Sochaczewie takiej pla-
cówki zabrakło. Przecież są 
tu zgromadzone przez lata 
zbiory z wielu dziedzin, po-
mocne nie tylko uczniom i 
studentom. W minionym 
roku z biblioteki skorzysta-
ły ponad trzy tysiące osób z 
miasta i całego powiatu.

- Aby pozyskać jesz-
cze więcej czytelników, 
zwłaszcza spoza powia-
tu, znieśliśmy obowiązu-
jące ich dotychczas kaucje 
przy wypożyczaniu książek 
- mówi Elżbieta Szczypiń-
ska. - Zmieniamy też godzi-
nę otwarcia z 9.00 na 8.00, 
by mogli nas  odwiedzać ci, 
którzy dysponują czasem 
rano. Będzie też wydłużona 
prolongata z dwóch tygodni 
do miesiąca.

Prawdziwe perełki
Inna sprawa to ciasno-

ta. To, że dyrektor nie ma 
swojego gabinetu nie jest aż 
tak istotne. Gorzej, że na-
wet nie ma tu powierzch-
ni magazynowej, więc aby 
ulokować gdzieś pozyska-
ne nowe książki, trzeba po-
zbyć się innych. Ciągle więc 
trwają przeglądy, by zna-
leźć te najmniej już aktual-
ne. Książki te wystawiane są 
na stronie internetowej bi-
blioteki do gratisowego po-
brania lub oferowane są in-
nym bibliotekom, które w 
ten sposób uzupełniają swo-
je zbiory. Również przy wej-
ściu do biblioteki znajduje 
się regał z bezpłatnymi po-
zycjami, które sukcesyw-
nie znikają. Na makulaturę 
książek nie oddają. - Szko-
da, bo niektóre to prawdzi-
we perełki - dodaje Elżbieta 
Szczypińska.

Małgorzata Pałuba

Już w najbliższą niedzielę od-
będą się XI Wrześniowe Spo-
tkania z Pieśnią Chóralną im. 
Bohaterów Walk nad Bzurą. 
Wykonawców posłuchamy w 
Miejskim Ośrodku Kultury w 
Boryszewie oraz kościele św. 
Wawrzyńca.

Część konkursowa roz-
pocznie się o godz. 11.00 w 
MOK przy ul. 15 Sierpnia 83. 
Wystąpi pięć chórów. Wśród 
nich znajdzie się oczywiście 
występ Towarzystwa Śpiewa-
czego Ziemi Sochaczewskiej 
pod batutą Ewy Szałapskiej. 
Towarzystwo, obok MOK jest 
głównym organizatorem im-

prezy. Najciekawszym punk-
tem programu będzie jednak  
Koncert Galowy w koście-
le parafii św. Wawrzyńca, któ-
ry poprowadzi Teresa Mazip-
pus. Wstęp na obydwie części 
Wrześniowych  Spotkań z Pie-
śnią Chóralną jest wolny. 

Imprezie towarzyszyć bę-
dzie wystawa ze zbiorów Mu-
zeum Ziemi Sochaczewskiej 
i Pola Bitwy nad Bzurą pt.: 
„Czar minionych lat. Socha-
czew i jego mieszkańcy w sta-
rej fotografii”. 

Wystawa W MOK Bo-
ryszew czynna będzie od 30 
września br. (ap)

Impreza zacznie się o 18.00. 
Koncertować będą cztery ze-
społy. Pierwszy z nich, The 
Stubs, czyli niedopałek papie-
rosa lub ogryzek ołówka (na 
razie nie znam oficjalnego tłu-
maczenia nazwy kapeli) to 

warszawscy rock and rollow-
cy. Muzyka ich jest brudna, su-
rowa, a nawet niedbała. Lecz w 
tym jest jej siła. Najważniejsza 
jest megaenergia emitowana 
przez kapelę, prawdopodobnie 
muzycy słuchali sporo Motor-
head i na nich się trochę wzo-
rują. Czego więc można się po 
nich spodziewać? Prawdopo-
dobnie co najmniej dziesięciu 
piosenek w pół godziny. Kilka 
z nich, jak choćby „Black She-
ep” i „Do The World A Favour 

And Die” są dobrze znane mi-
łośnikom gatunku. 

Drip of Lies (Kroplówka 
Kłamstwa) to kapłani Apo-
kalipsy. Głoszą ją przy pomo-
cy muzyki. Jest nią „hardco-
re brudny, motoryczny, pełen 
wściekłości, skąpany w czer-
ni i obsiadły przez kruki”. Ich 
mroczne teksty opowiadają o 
końcu świata, bólu i cierpieniu. 
Ten młody zespół objechał już 
kawał Europy. Muzycy odwie-
dzili między innymi: Niem-

cy, Czechy, Słowację, Słowe-
nię, Chorwację, Rumunię oraz 
Węgry. Na zarzut o granie me-
talu jeden z członków zespołu 
- Doman, odpowiedział: „Dla 
mnie kluczowe jest nastawie-
nie. Jeśli jesteś gotów wsiąść 
w samochód, jechać sześć go-
dzin, rozstawiać się czterdzie-
ści minut, zagrać dwadzieścia i 
potem spać na podłodze, to to 
jest właśnie punk”. Jak z tego 
widać, ze sceny może powiać 
ortodoksyjnym punkiem.

Hard To Breathe (Trud-
no Oddychać) to jeden z 
najstarszych warszawskich 
zespołów hardcorowych. 
Mocną stroną grupy są ży-
wiołowe koncerty, a w ich 
muzyce słychać szczerość 
przekazu. Na pierwszy rzut 
oka widać, że kwintet czer-
pie radość z grania oraz bez-
pośredniego kontaktu z pu-
blicznością. 

Muzyczne misterium za-
kończy rodzimy Prodlef. Alex, 

Kogót, Migdał i Kodo to ze-
spół inny niż pozostałe. Trzeba 
mieć naprawdę stalowe nerwy, 
żeby przeżyć ich koncert w ca-
łości. Ta muzyka kopie w psy-
chikę i każdy, kto ich słucha, 
musi zapoznać się z ostrzeże-
niem „Prodlef albo zdrowie. 
Wybór należy do Ciebie”. 

Jak widzicie, zapowiada się 
niezła jazda. Trzeba tylko uwa-
żać, gdyż Bzura płynie w po-
bliżu.

(ET)

Punk rock to wcale nie są rurki z kremem

Nasza biblioteka 
pokonała Janosika

 ■Olbrzymie obciążenie 
tzw. janosikowym, 
które władze 
Mazowsza muszą 
płacić innym regionom 
kraju, uderzyło również 
w wiele podległych 
marszałkowi 
województwa 
instytucji.  
Także w biblioteki.

Elżbieta Szczypińska prezentuje największą książkę  
w bibliotece, jedną z prac konkursowych

„Pamięć - Wdzięczność  
- Nadzieja” 30 września

Marimba Mido bardzo podoba się najmłodszym uczniom
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W ramach programu 
operacyjnego „Rozwój infra-
struktury kultury” Ministra 
Kultury i Dziedzictwa Naro-
dowego Państwowa Szkoła 
Muzyczna w Sochaczewie za-
kupiła instrumenty muzycz-
ne. Projekt ten jest kolejnym 
etapem inwestycji zakupów 
instrumentów dla sekcji in-
strumentów dętych i perku-
sji. Dzięki niemu nasza szko-
ła wzbogaciła się o saksofon 
tenorowy Buffet Crampon, 
dwa saksofony altowe Buf-

fet Crampon, puzon tenoro-
wy Vincent Bach Bb/42BO 
Stradivarius LT42BO, marim-
bę Mido 5 okt. CONCIER-
TO CATEDRAL 5 i ksylofon 
Mido 3,5 okt. TINO 3,5. Pro-
jekt ten dofinansowano ze 
środków Ministra Kultury i 
Dziedzictwa Narodowego.

Nowe instrumenty

 ■W najbliższą sobotę 
sochaczewska 
przystań nad Bzurą 
zamieni się w 
świątynię ciężkiego 
brzmienia. 
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Wspólnie z fundacją „Nero” 
szukamy domu dla Szirlej. Sucz-
ka została znaleziona 3 września 
na ul. Młynarskiej. 

Szirlej to mieszkaniec owczar-
ka niemieckiego. Zanim została 
zabrana z Chodakowa, biegała po 
ulicy między samochodami. Jak 
zapewnia prezes „Nero” Jadwi-
ga Wiśniewska, Szirlej to bardzo 
zrównoważony czworonóg.

- Sunia jest spokojna i przy-
jaźnie nastawiona do ludzi. Nie 
wykazuje agresji w stosunku do 
innych psów - mówi. - Co waż-
ne,  nie zaatakowała również na-
szych kotów. 

Jeżeli ktoś chciałby przygar-
nąć psa, warto poważnie rozwa-

żyć adopcję Szirlej.  Jest jeszcze 
młoda, a jednocześnie dobrze 
ułożona. 

- Oczywiście istnieje ewen-
tualność, że po Szirlej zgłosi się 
właściciel, choć raczej na to nie 
liczymy. Zostanie ona przekaza-
na do adopcji, a osoba, która da 
jej dom, z pewnością będzie za-
dowolona ze swojego wyboru - 
dodaje Jadwiga Wiśniewska.

Zainteresowanych adop-
cją Szirlej prosimy o kontakt z 
Fundacją na rzecz Praw Zwie-
rząt „Nero”, pod numerem te-
lefonu: 502-156-186. Z „Nero” 
można kontaktować się również 
mailowo: fundacjanego@gmail.
com. Szukając psa lub kota war-

to zajrzeć  na stronę:www.nero.
egonet.pl oraz profil fundacji na 
facebooku. (ap)

28 września - 4 paździer-
nika, godz. 20.00 LATO W 
MIEŚCIE dramat/muzyczny/
romans produkcji polskiej, od 
12 lat, napisy

28 września - 4 październi-
ka, godz. 18.00 ZAKOCHANI 
W RZYMIE komedia produk-
cji Hiszpania/USA/Włochy, od 
15 lat, napisy

28 września - 4 październi-
ka, godz. 16.00 MERIDA WA-
LECZNA animowany/przygo-
dowy produkcji USA, od 5 lat, 
dubbing

1-2 października, godz. 
9.00, 11.00 MERIDA WA-
LECZNA

Bilety: szkoły - 12 zł, ulgo-
we - 13 zł, vouchery - 14 zł, 
normalne - 16 zł

ZAKOCHANI  
W RZYMIE

Komedia poświęcona 
Amerykanom i Włochom 
zmagającym się w Wiecznym 
Mieście z rozlicznymi miło-
snymi perypetiami.
Zapowiedzi 

BITWA POD WIED-
NIEM premiera 12 paździer-
nika, godz. 17.00, 19.45.

Kino zastrzega sobie możliwość 
zmian w repertuarze. 

ROZMAITOŚCI16

NASZE DZIECI

KONKURS „MOJE DZIECKO”
W rubryce „Moje dziecko” publikujemy zdjęcia Państwa pociech. 
Wszystkie co pewien czas biorą udział w losowaniu gratisowej sesji 
zdjęciowej. Organizuje ją firma Fotostefek  Lewkowscy z Sochaczewa 
(www.fotostefek.pl), specjalizująca się w wykonywaniu fotografii dzie-
cięcej i okolicznościowej (ciąża, ślub, chrzest itp.). Publikacja wybra-
nych zdjęć z sesji będzie dodatkową nagrodą. 

Zdjęcia dzieci  w wieku do 5 lat można dostarczać do redakcji (ul. 
Żeromskiego 12) osobiście, pocztą („Ziemia Sochaczewska”, ul. Że-
romskiego 12, 96-500 Sochaczew), a także mejlowo: z_soch@poczta.
onet.pl. Dzisiaj prezentujemy kolejne dziecięce fotki.

urodzone w szpitalu  
od 13 do 18 września

96-500 Sochaczew, al. 600-lecia 72c pawilon 7

(vis a vis cmentarza wojskowego) tel. 46 8624155

Wysokiej klasy sprzęt KOMPUTEROWY 
w umiarkowanej cenie

Poziomo:

1 - grzyb, 6 - odmiana sikory, 
10 - siły zbrojne, 11 - grecka wyspa, 
12 - tam toczy się wojna domowa, 
13 - grzyb, 14 - imię żeńskie, 17 -  
kotew, 20 -  nóż do wycinania bu-
szu, 24 - sztuczne włosy, 25 -  ptak 
domowy, 26 - ćwiczenia wyrabia-
jące poczucie rytmu, 27 -  grzyb, 28 
-  rzeka na Litwie, 29 - lilia afrykań-
ska, 33 -  kurtka dżokeja, 36 - pod-
bierak, 39 - grzyb, 40 - puszki rogo-
we u ssaków, 41 - nagle, 42 - młoda 
owca, 43 - stan w USA, 44 - miesz-
kanka Luandy.

Pionowo:

1 - kolor, 2 - grzyby, 3 - np. 
Rados, 4 - termin pokerowy, 5 - 
grzyb, 6 - biała broń, 7 - grzyb, 
8 - miasto w Wielkopolsce, 9 - 
jaszczurka, latający smok, 15 - w 
buddyzmie stan niebytu, 16 - re-
gion Grecji, 18 - rodzaj przycze-
py, 19 - w dłoni A.Radwańskiej, 20 - waluta Niemiec, 21 - instrument muzyczny, 22 - śmietanka towa-
rzyska, 23 - pierwowzór ornamentu, 30 - kraj w Europie, 31 - polski aktor, 32 - ssak morski, 33 - grzyb, 
34 - staroindyjska księga, 35 - drwina, 36 - grzyb, 37 - fetor, 38 - narzędzie chłosty.

Po rozwiązaniu krzyżówki należy odczytać hasło wg podanego szyfru. Pierwsza cyfra szyfru to 
numer wyrazu poziomego. Druga cyfra szyfru oznacza pozycję litery w danym wyrazie. Rozwiąza-
niem jest hasło: 

6/3-24/2-41/5-26/2-1/1-11/2-6/1-13/5-40/2-44/4-39/2-28/3

KRZYŻÓWKA (39)

Gabrysia Flis - 5 latAleksandra Makulec - 3 lata Karol Wróbel - 4,5 roku                Sandra Konrad - 6-mcy

KINO MAZOWSZE

WEŹ DO DOMU PRZYJACIELA

Młoda Szirlej z Młynarskiej

Szirlej to miła i dobrze  
ułożona suczka

NOWOŚCI NUMIZMATYCZNE
Nowa seria pamiątkowych 
monet dwuzłotowych 

Po kilku deszczowych dniach 
szturmem ruszyliśmy do lasów. 
Dla niektórych były to wyprawy 
udane, inni wrócili z pustymi ko-
szykami. Dobrze wiedział, gdzie 
się wybrać na grzyby 6-letni Kuba 
Cabanowski z Dzięglewa.

W sobotni poranek, wraz z 
tatą, odwiedzili las w okolicach 

domu. Efektem grzybobrania 
była piękna pociecha o średni-
cy 21 cm i wysokości 15 cm.

Jakub dołączył do grona 
uczestników naszego konkursu na 
„Grzybiarza Roku”. Czekamy w re-
dakcji na kolejne okazy. Tu je zmie-
rzymy, sfotografujemy i zamieści-
my w gazecie. Wszyscy uczestnicy 
naszej zabawy wezmą udział w 
konkursie z nagrodami. (sos)

Na grzyby

Taką piękną pociechę  
znalazł Kuba

NIKOLA IGNATOWSKA
Nikola to pierwsze 

dziecko Pauliny i Pio-
tra Ignatowskich z So-
chaczewa. Urodzona w 
czwartek, 13 września 
2012 r. o godz. 4.05. 
Waga 3,760 kg. Wzrost 
54 cm.

MARYSIA  
WIĘCKOWSKA

Marysia to pierwsze 
dziecko Izabeli Rutkow-
skiej i Michała Więc-
kowskiego z Sochacze-
wa. Urodzona w sobotę, 
15 września 2012 r. o 
godz. 9.25. Waga 2,950 
kg. Wzrost 51 cm.

WIKTOR ZILEROWICZ
Wiktor to pierw-

sze dziecko Katarzyny 
i Huberta Zilerowicz z 
Kampinosu. Urodzony 
w niedzielę, 16 wrze-
śnia 2012 r. o godz. 6.15. 
Waga 4,100 kg. Wzrost 
56 cm.

JULIA  
GORYNIAK

Julia to pierwsze 
dziecko Anny i Jaro-
sława Goryniak z Gu-
zowa. Urodzona w 
niedzielę, 16 września 
2012 r. o godz. 20.20. 
Waga 3,290 kg. Wzrost 
54 cm.

FILIP STRACHOTA
Filip to drugi syn 

Beaty i Mariusza Stra-
chota z Sochaczewa. 
Urodzony w ponie-
działek, 17 września 
2012 r. o godz. 21.35. 
Waga 3,5 kg. Wzrost 
56 cm.

IGA BŁASZCZYK
Iga to druga cór-

ka Agnieszki i Jacka 
Błaszczyk z Kozłowa 
Biskupiego, gm. Nowa 
Sucha. Urodzona we 
wtorek, 19 września 
2012 r. o godz. 5.30. 
waga 3,470 kg. Wzrost 
56 cm.

KORNELIA MATYLDA 
GÓRECKA

Kornelia to czwarte 
dziecko Pauliny i Grze-
gorza Góreckich z So-
chaczewa. Urodzona we 
wtorek, 18 września 2012 
r. o godz. 10.25. Waga 
3,220 kg. Wzrost 51 cm.

SYN państwa 
KOBIERECKICH

Chłopiec jest pierw-
szym dzieckiem Moniki 
i Mariusza Kobiereckich 
z Janowa, gm. Młodzie-
szyn. Urodzony we wto-
rek, 18 września 2012 r. o 
godz. 16.40. Waga 3,540 
kg. Wzrost 52 cm. 

Narodowy Bank Polski roz-
począł wydawanie nowej serii 
monet dwuzłotowych „Polskie 
okręty”. 26 kwietnia ukazała się 
moneta upamiętniająca niszczy-
ciela „Błyskawica”, a 14 sierpnia 
wprowadzono do obiegu mo-
nety upamiętniające okręt pod-
wodny „Orzeł”.

„Błyskawica” podczas woj-
ny walczyła w składzie Polskiej 
Marynarki Wojennej w Wiel-
kiej Brytanii. Okręt brał udział 
w operacji norweskiej, osłonie 
ewakuacji z Dunkierki, bitwie 
o Atlantyk oraz operacjach de-
santowych w Afryce Północnej 
i Normandii. Od 1976r., przycu-
mowany przy nabrzeżu w Gdy-
ni, jest okrętem - muzeum. 

Okręt nadwodny „Orzeł” 
wsławił się brawurową ucieczką 
po internowaniu w Talinie.

W Wielkiej Brytanii odbył 
siedem patroli, zatopił niemiecki 
statek „Rio de Janerio” z żołnie-
rzami i materiałami wojennymi. 

Podczas ostatniego patrolu roz-
poczętego 23 maja 1940 r. zagi-
nął. Prawdopodobnie zatonął na 
minach niemieckich. Za datę za-
ginięcia przyjmuje się 8 czerwca 
1940 r. Tematyka morska w nu-
mizmatyce polskiej pojawiła się 
kilkakrotnie.

W 1936 roku, dla upamięt-
nienia 15. rocznicy budowy 
portu w Gdyni, wybito dwie 
monety w srebrze próby 750 o 
nominałach 2 zł i 5 zł z wizerun-
kiem żaglowca. W 1972 roku, z 
okazji 50 lat portu w Gdyni, wy-
emitowano monetę o nomina-
le 10 zł w stopie z miedzioniklu 
z herbem miasta i fragmentem 
wybrzeża morskiego.

W 1980 roku ukazała się 
moneta z miedzioniklu o nomi-
nale 20 zł z okazji 50 lat „Daru 
Pomorza”. W 1992 roku, w serii 
„Żołnierz Polski na frontach II 
Wojny Światowej”, wydano mo-
netę o nominale 200 000 zł wy-
bitą w srebrze próby 925 „Obro-
na Konwojów”.

W 2005 roku w serii „Dzieje 
Złotego” ukazały się dwie mone-
ty o nominale 2 zł wybite w sto-
pie Golden Nordic i 10 zł wybita 
w srebrze próby 925 przedstawia-
jące reprodukcje monet z 1936 r.

Stanisław Duński
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Promocyjne ceny 
 I semestr bezpłatny

SZANSA DLA CIEBIE  
NABÓR WRZESIEŃ 2012

● Zaoczne Liceum Ogólnokształcące i Technikum 

   dla Dorosłych w Sochaczewie  
   po gimnazjum i 8-letniej szkole podstawowej
● Zaoczne Uzupełniające Technikum  
   dla Dorosłych w Sochaczewie
● Zaoczna Szkoła Policealna  
   dla Dorosłych w Sochaczewie

W szkole policealnej i technikum  
kształcimy w zawodach:

* technik ekonomista
     specjalizacja: * finanse i rachunkowość - ekonomika  
                               i organizacja przedsiębiorstw  
                             * bankowość
* technik informatyk
* technik elektronik
* technik mechanik - technik samochodowy 
    specjalizacja: * obsługa i naprawa pojazdów samochodo-
wych
                              * technik administracji

Wydajemy zaświadczenia  
do ZUS i legitymacje szkolne.

Podania przyjmujemy i informacji udzielamy  
w godz. 7.00-17.00 w siedzibie szkoły  
w Sochaczewie, ul. Warszawska 35,  

tel. (046) 862-34-73.
ZS-865

Centrum Monitoro-
wania Jakości w Ochronie 
Zdrowia wydało certyfikat 
potwierdzający spełnienie 
przez sochaczewski Szpi-
talny Oddział Ratunkowy 
wszelkich wymagań zale-
conych takim placówkom. 
Jego nieotrzymanie spra-
wiłoby, że SOR nie zostałby 
uwzględniony na kolejny 
rok jako jednostka ratow-
nictwa medycznego. 

Przypomnijmy, że cał-
kiem niedawno SOR prze-
budowano i doposażo-
no w niezbędną aparaturę. 
Mamy też lądowisko dla 
helikopterów lotniczego 
pogotowia, czym nie wszy-
scy dysponują. Certyfi-
kat potwierdza też wyso-
kie kwalifikacje personelu, 
których spełnienie nie jest 
rzeczą prostą. (pab)

Rusza kolejna akcja szcze-
pienia seniorów przeciw 
grypie. Tym razem, w ra-
mach działań profilaktycz-
nych burmistrz zakupił 
300 szczepionek i wszyst-
kie zostaną rozdysponowa-
ne wśród osób starszych za 
darmo.  

- W skali budżetu mia-
sta 6,5 tys. zł, bo tyle po-
chłonie akcja szczepienia 
osób po 60 roku życia, to 
niewielka kwota. W ubie-
głym roku, gdy pobierali-
śmy drobne opłaty, spotka-
liśmy się z opinią, że dla 
emerytów nawet 8-12 zł to 
znaczący wydatek, dlate-
go w tym roku szczepienia 
będą wykonywane darmo. 
Nie chcemy z tego grona ni-
kogo eliminować, ale ak-
cją objąć wszystkich zainte-
resowanych - mówi Joanna 
Kamińska naczelnik wy-
działu polityki społecznej i 
ochrony zdrowia.

Szczepionki wydaje od 
24 września br. całodobo-
wa apteka przy ul. Staszica 
28 (róg z ul. Narutowicza). 
Pierwszy krok to wizyta u 
lekarza pierwszego kontak-
tu, który wyda seniorowi 
stosowną receptę. Jedna re-
cepta to jedna szczepionka. 

Kolejny krok, to powrót 
z zakupionym lekiem do 
macierzystej przychodni, w 
której pielęgniarka wykona 
zastrzyk. 

Akcja prowadzona bę-
dzie do czasu wyczerpania 
całego zapasu szczepionek, 
ale nie warto zwlekać. Leka-
rze przypominają, że teraz 
jest najlepszy czas, bo trze-
ba pamiętać, że szczepionka 
powinna być podana przed 
jesiennym okresem zacho-
rowań. Aby ją przyjąć, po-
winniśmy być zdrowi. Or-
ganizm nabiera odporności 
po dwóch tygodniach od za-
szczepienia. (s)

Jest to leczenie otyłości pod 
okiem wybitnego i znanego w 
świecie medycznym profeso-
ra. Jak usłyszeliśmy od dyrek-
tora Piotra Szenka, jeśli nie bę-
dziemy się rozwijać i tworzyć 
nowych ofert leczniczych, nie-
zależnie od kłopotów finanso-
wych, jakie ma szpital, to z pew-
nością trudno będzie utrzymać 
się na medycznym rynku.

To poprawi 
wizerunek

Pomysł jest taki, aby rozsze-
rzyć działalność oddziału chirur-
gicznego o nowe oferty lecznicze. 
Udało się też pozyskać do współ-
pracy prof. Mariusza Wyleżo-
ła, wybitnego fachowca chirurgii 
bariatrycznej oraz wyrafinowa-
nej chirurgii mało inwazyjnej, 
czyli laparoskopii w szerszym po-
jęciu oraz technik chirurgii na-
czyniowej i urologicznej.

Poszerzenie oddziału, zda-
niem dyrektora, znacznie popra-
wi wizerunek szpitala. Ponadto 
jego szefem zostanie znana po-
stać w chirurgii, która ma przy-
ciągnąć do nas pacjentów. - Poza 
tym jest to działalność dochodo-
wa, pod warunkiem, że refun-

dowana będzie przez NFZ, do 
czego zapewne po jakimś czasie 
dojdzie - dodaje Piotr Szenk. 

Otyłość  
otyłości nierówna

Projekt ten, w odniesieniu 
do niewielkiego powiatowego 
szpitala, może początkowo wy-
dawać się działaniem na wy-
rost. Ale, jak zapewnia dyrek-
tor Szenk, już niektóre osoby z 
cukrzycą mogą być kandydata-
mi do leczenia bariatrycznego. 
Albo na przykład kobieta, któ-
ra przy 160 cm wzrostu waży 90 
kg, co nie jest wcale rzadkością. 
Co prawda najciężsi operowani 
w naszym kraju pacjenci to oso-
by ważące 200-250 kg, ale jed-
nak najczęściej operuje się ludzi, 
którzy ważą po sto lub sto kil-
kadziesiąt kilogramów. Wszyst-
ko zależy od tego, jak bardzo ta 
otyłość obciąża układ krążenia, 
trzustkę i inne organy. Zabieg 
polega na zmniejszeniu żołąd-
ka poprzez jego podwiązanie.

Choroba 
cywilizacyjna

Statystyki mówią, że oty-
ły jest co ósmy Polak. Wyglą-

da więc na to, że to nasza kolej-
na cywilizacyjna choroba, która 
na pewno, zdaniem dyrektora 
Szenka, będzie się rozprzestrze-
niała. Dlatego właśnie taki od-
dział może przynieść szpitalowi 
bardzo wymierne efekty, rów-
nież finansowe. Oczywiście w 
dalszej perspektywie, bo na ra-

zie trzeba będzie nieco zainwe-
stować. Przede wszystkim w 
potrzebny do takich zabiegów 
sprzęt, ale także w nowe łóżka. 
Te bowiem, którymi obecnie 
dysponuje szpital, przeznaczo-
ne są dla pacjentów jedynie do 
100 kilogramów wagi.

Sławomir Burzyński

Oddział nie tylko 
dla puszystych

 ■ Jeszcze tej jesieni dyrekcja 
sochaczewskiego szpitala zamierza 
rozszerzyć działalność chirurgii między 
innymi o bariatrę. 

REKLAMA

Nadwaga to coraz powszechniejsza przypadłość

Szczepienia dla 
seniorów na grypę

Potwierdzenie 
medycznej jakości

Krzyż zamieniony 
na serce

Zmieniło się logo Szpi-
tala Powiatowego w Socha-
czewie, które zaakcepto-
wała Rada Społeczna ZOZ. 
Zmiana nastąpiła z inicja-
tywy dyrektora placówki 
doktora Piotra Szenka.

Jak twierdzi dyrektor, 
takie rzeczy trzeba czasa-

mi odświeżać, zwłaszcza 
w okresie starań o nowy, 
lepszy wizerunek szpita-
la. Nie bez znaczenia był 
też zapewne fakt, że na 
starym logo widniał herb 
miasta, obecnie zaś, na no-
wym, mamy herb powia-
tu. (bus) 

Od 10 do 16 września na placu 
Kościuszki na pacjentów cze-
kał specjalny ambulans, gdzie 
można było wykonać profi-
laktyczne badania piersi oraz 
nieinwazyjne badanie pro-
staty. Zainteresowanie akcją 
przeszło najśmielsze oczeki-
wania organizatorów, gdyż tyl-
ko z testów sprawdzających we 
krwi poziom antygenu o na-
zwie PSA (stężenie informuje 
o prawidłowej pracy gruczo-
łu prostaty lub niepokojących 
zmianach) w ciągu trzech dni 
skorzystało aż 214 panów. 

Na badania mammo-
graficzne mogły się zapisać 
kobiety urodzone w latach 
1943-1962, które przez ostat-
nie dwa lata nie badały pier-
si. Z kolei na badanie prostaty 
wszyscy panowie, bez wzglę-
du na wiek. 

- Nie ukrywam, że znając 
ostrożne podejście, czy nawet 
dystans mężczyzn do regu-
larnego badania stanu zdro-
wia, nieco obawiałam się o fre-
kwencję. Panowie bardzo mile 
mnie zaskoczyli. W niedzielę, 
w ostatnim dniu akcji, ambu-
lans odjechał nawet przed za-
planowanym czasem, ponie-
waż skończył się zapas pasków 
służących do badania krwi - 
mówi Joanna Kamińska, na-
czelnik wydziału polityki spo-
łecznej i ochrony zdrowia. 

Czy będą kolejne tego 
typu akcje?  Zapewne tak, sły-
szymy w ratuszu, ale na razie 
nie wiadomo, czy jeszcze w 
tym roku. W ostatnich mie-
siącach urząd miasta prze-
prowadził kilka dużych ak-
cji prozdrowotnych - badania 
mammograficzne i testy PSA, 
USG dla dzieci w wielu 1-6 lat.  

- Tylko przebadanie 214 
panów to koszt ponad 6,5 tys. 
zł. Mówiąc wprost, musimy 
poszukać pieniędzy na kolej-
ne akcje - wyjaśnia J. Kamiń-
ska. 

Potrzebne badania
 ■ Przez cały tydzień, 

jak zawsze bezpłatnie, 
mieszkańcy 
Sochaczewa mogli 
zadbać o swoje 
zdrowie. 
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USŁUGI
 O Vertal- żaluzje  - werticale 

-rolety materiałowe 

-rolety antywłamaniowe, 
moskitiery. 
Producent, montaż, VAT,  
tel. 602-736-692,  
512-342-751.

ZS-1

 O Autozłom, kasacje pojazdów, 
odbiór pojazdów,  
tel. 46 861-94-66.

ZS-2

 O „VIDEOCOLOR” 
WIDEOFILMOWANIE, 
HD, FOTOGRAFOWANIE, 
WESELA, PLENERY,  
TEL. 501-350-075.

ZS-3 B,D

 O Przeprowadzki  
- transport kompleksowo,  
tel. 510-121-089.

ZS-9 B,R

 O Usługi hydrauliczne,  
nowoczesne instalacje 
sanitarne w miedzi i plastiku, 
tel. 46 863-40-87,  
601-154-847.

ZS-10

 O Pranie dywanów  
i tapicerek,  
tel. 608-582-751,  
46 863-57-55.

ZS-13 B,R

 O ROLETY, ŻALUZJE, 
VERTICALE, MOSKITIERY, 
MARKIZY, REFLEKSOLE. 
DARMAR Sochaczew, 
ul. Kochanowskiego 60 
(„Merkury”). Największy 
wybór! Najniższe ceny!  
www.darmar-sochaczew.pl 
tel. 46 862-86-07,  
602-459-904.

ZS-18

 O Usługi hydrauliczne,  
tel. 662-480-962.

ZS-19

 O Glazura, terakota, gładzie, 
malowanie, zabudowy K.G., 
panele, parkiety, docieplanie, 
kominki, tel. 604-166-988

ZS-22 B

 O Malowanie, gipsowanie, KG, 
tel. 602-383-118.

ZS-23

 O NAJLEPSZE W MIEŚCIE 
PRANIE DYWANÓW, 
WYKŁADZIN, TAPICEREK 
MEBLOWYCH I SAMOCHO-
DOWYCH. PRZY TRZECH 
DYWANACH KOLEJNY  
DO 6 M2 GRATIS.  
TEL. 602-380-336.

ZS-35 Cz,D,B

 O Cyklinowanie bezpyłowe,  
tel. 666-088-518.

ZS-96

 O Wywóz nieczystości 
płynnych,  
tel. 606-374-093.

ZS-111

 O OGRODY - projekt, 
wykonanie, systemy 
nawadniające, odwodnienia 
- www.architekturaogrodu.pl, 
tel. 698-668-468.

ZS-113

 O KOSTKA brukowa  
- projektowanie - sprzedaż  
- wykonanie,  
tel. 698-668-468.

ZS-114

 O Dachy kryjemy, przedłużamy, 
ocieplenia budynków, 
malowanie, utylizacja eternitu, 
tel. 604-182-211.

ZS-268

 O TYNKI GIPSOWE  
I CEMENTOWE,  
KWARCOWE, POSADZKI, 
SOLIDNIE,  
TEL. 502-370-226.

ZS-469 D

 O Tynki maszynowe,  
profesjonalnie,  
tel. 608-444-405.

ZS-613

 O Docieplanie budynków,  
tel. 694-124-842.

ZS-645

 O Dachy - krycie papą,  
tel. 783-680-749.

ZS-713

 O Wylewki betonowe  
agregatem,  
tel. 511-440-509.

ZS-830 B

 O Cyklinowanie,  
układanie parkietu,  
tel. 501-249-461.

ZS-896

 O Układanie kostki,  
tel. 604-877-630

ZS-951

 O Ocieplanie budynków, 
elewacja, krycie papą 
termozgrzewalną,  
tel. 502-506-930.

ZS-1033

 O Cyklinowanie, lakierowanie, 
olejowanie, montaż parkietów 
i schodów, VAT,  
tel. 502-321-194,  
46 838-31-57.

ZS-1034

 O Usługi remontowe, młody  
bez nałogów,  
tel. 696-091-786.

ZS-1064 Cz

 O Kominki i Piece. Kominki, 
kamień, glazura, remonty i 
wykończenia domów od A do Z, 
tel. 601-623-690.

ZS-1086

 O Docieplenie budynków, 
podbitki, obróbki blacharskie, 
montaż płyt gipsowych  
- faktury VAT,  
tel. 502-228-972,  
604-645-981.

ZS-1095 

 O Usługi  
koparko-transportowe, 
fundamenty,  
żwir, piasek,  
tel. 602-386-081.

ZS-1119

 O Gładzie gipsowe,  
malowanie, podwieszanie 
sufitów, zabudowy  
z płyt k/g,  
tel. 516-867-016.

ZS-1120

 O Nadzór budowlany,  
tel. 792-957-149.

ZS-1134

 O Dachy. Profesjonalnie papa 
termozgrzewalna,  
malowanie, itp.  
tel. 668-208-450.

ZS-1144

 O Glazura, terakota,  
wykańczanie wnętrz,  
tel. 602-670-035.

ZS-1149

 O Balustrady schodowe, 
balkonowe, tarasowe,  
ze stali nierdzewnej  
i ze stali czarnej  
w połączeniu ze szkłem  
i drewnem oraz schody 
proste i zabiegowe,  
tel. 606-883-345.

ZS-1177

 O Wywóz szamba,  
tel. 664-627-946.

ZS-1179

 O Remonty mieszkań  
- glazura, terakota, gipsy, 
panele, malowanie,  
wymiana drzwi, okien, 
tel. 606-702-027.

ZS-1188

 O Malowanie, tapetowanie, 
układanie paneli, gipsowanie, 
tel. 662-070-086.

ZS-1190

NIERUCHOMOŚCI
 O Wynajmę w centrum lokale 
biurowe oraz budynek  
z przeznaczeniem  
na działalność, usługi, garaż,  
tel. 602-237-042

ZS-957

 O Sprzedam dom,  
tel.46 863-08-43

ZS-970

 O Działki budowlane, media, 
Nowe Mostki,  
tel. 606-974-507

ZS-984

 O Do wynajęcia M-4  
w Sochaczewie,  
tel. 695-409-129, 
 536-528-506.

ZS-1015

 O Mam do wynajęcia  
3-pokojowe mieszkanie  

w centrum Sochaczewa  
(ul. Żeromskiego) w cichej  
i spokojnej okolicy,  
tel. 783-474-906.

ZS-1029

 O Wynajmę magazyn 800 m²  
i dom mieszkalny 100 m²,  
8 km od Sochaczewa,  
tel. 512-432-904.

ZS-1076

 O Sprzedam działkę 380 m²  
z magazynem o pow. 250 m², 
Sochaczew  
ul. Spartańska 12/14,  
tel. 517-370-842.

ZS-1090

 O Sprzedam działki budowlane 
po 1100 m² w Żukowie,  
tel. 604-564-269.

ZS-1091

 O Sprzedam budynek 
mieszkalno-usługowy, 400 m², 
Trojanów, Sochaczew,  
tel. 46 862-83-58.

ZS-1093

 O Sprzedam działkę budowlaną 
o pow. 3400 m² w Lubiejewie, 
przy drodze utwardzonej,  
700 m od obwodnicy.  
Media w działce,  
tel. 693-334-368.

ZS-1100

 O Sprzedam ziemię  
nad jeziorem,  
tel. 696-087-179.

ZS-1107

 O Sprzedam  
lub wynajmę pawilon,  
tel. 696-087-179.

ZS-1108

 O Wynajmę pomieszczenie  
przy ul. Okrężnej  
na działalność gospodarczą  
o pow. ok. 200 m²,  
tel. 604-127-511.

ZS-1111

 O Do wynajęcia lokal  
o pow. 80 m², w Teresinie,  
tel. 510-120-852.

ZS-1112

 O Sprzedam dom 220 m², 
wykończony, wszystkie 
media, działka  
ogrodzona, 827 m²,  
tel. 506-430-759.

ZS-1117

 O Do wynajęcia lokal  
na działalność, pl. Kościuszki, 
tel. 602-589-321.

ZS-1121

 O Przyjmę do swojego domu 
spokojne małżeństwo lub 
osobę samotną w średnim 
wieku za opiekę nade mną, 
tel. 46 861-16-14.

ZS-1122

 O Sprzedam mieszkanie 
dwupokojowe, 50 m², 
odnowione,  
tel. 603-061-819 wieczorem.

ZS-1128

 O Sprzedam M-3,  
o pow. 56 m² w Rybnie,  
tel. 886-843-762.

ZS-1145

 O Sprzedam działkę budowlaną 
w Kozłowie Biskupim,  
tel. 506-688-038.

ZS-1152

 O Sprzedam działkę  
w ogrodzie działkowym,  
przy ul. Trojanowskiej,  
tel. 600-126-325 po 20.00.

ZS-1154

 O Sprzedam działki budowlane 
po 900 m² w Sochaczewie, 
przy ulicy Karwowskiej,  
tel. 501-836-301.

ZS-1155

 O Sprzedam grunty rolne  
5,6 ha Stary Białynin,  
tel. 604-713-510.

ZS-1162

 O Sprzedam  
mieszkanie 63 m²,  
trzy pokoje z kuchnią,  
I piętro, aleja 600-lecia, 
zaciszna okolica,  
tel. 512-085-220.

ZS-1163

 O Sprzedam mieszkanie  
w Teresinie (75 m²)  
z garażem,  
tel. 604-108-603.

ZS-1172

 O Do wynajęcia  
piętro domu  
w Malesinie (ok. 60 m²),  
tel. 693-455-009.

ZS-1173

 O Sprzedam 1,5 ha/10 zł m² 
bud.-roln.,  
tel. 692-728-479.

ZS-1174

 O Kawalerka umeblowana  
do wynajęcia,  
tel. 46 862-49-60.

ZS-1176

 O Sprzedam  
działkę budowlaną  
1000 m² w kwadracie  
w Kuznocinie,  
tel. 46 862-80-59.

ZS-1187

 O Do wynajęcia pokój  
z łazienką,  
tel. 511-073-473.

ZS-1191 

 O Sprzedam działkę 788 m²  
w Chodakowie,  
tel. 605-668-645.

ZS-1196

 O Do wynajęcia M-4,  
na Ogrodach,  
tel. 792-438-969.

ZS-1195

 O Sprzedam  
mieszkanie 56 m² ładne, 
tanio, bezczynszowe,  
w starym bud. z cegły,  
tel. 667-543-870.

ZS-1197

 O Do wynajęcia lokal  
użytkowy, I p., 50 m²,  
tel. 505-348-034.

ZS-1198

 O Do wynajęcia mieszkanie  
w Sochaczewie,  
tel. 502-103-220.

ZS-1199

 O Sprzedam M-3 (52,5 m²)  
I piętro, ul. Żeromskiego,  
tel. 608-036-035.

ZS-1200

 O Sprzedam mieszkanie M-4 
(63 m²), I piętro, na osiedlu 
Cebulka, po remoncie,  
tel. 503-168-408.

ZS-1202

 O Sprzedam działkę budowlaną 
w Chodakowie, 1570 m²  
z możliwością podziału  
na dwie. Media w ulicy,  
tel. 798-035-341, 863-22-37.

ZS-1208

 O Sprzedam dom parterowy  
82 m², budynek gospodarczy 
oraz garaż, na działce  
o pow. 700 m² w Sochacze-

wie, przy ul. Okrężnej,  
tel. 698-526-039.

ZS-1210

 O Sprzedam dom 120 m², 
wykończony, stan developer-
ski, wszystkie media, działka 
ogrodzona 1000 m², 4 km od 
centrum Sochaczewa, tanio. 
tel. 606-379-346.

ZS-1213

 O Sprzedam dom 140 m², 
wykończony, stan developer-
ski, wszystkie media, działka 
ogrodzona 1000 m², 4 km od 
centrum Sochaczewa, tanio. 
tel. 606-379-346.

ZS-1214

 O Sprzedam dom 170 m², 
wykończony, stan developer-
ski, wszystkie media, działka 
ogrodzona 1500 m², 4 km od 
centrum Sochaczewa, tanio. 
tel. 606-379-346.

ZS-1215

 O Sprzedam mieszkanie M-5, 
68,5 m2, III piętro + garaż, 
tel.609-843-111.

ZS-1220

 O Sprzedam M-4  
lub zamienię na dom,  
tel. 607-609-938.

ZS-1221

 O Do wynajęcia mieszkanie  
na ulicy Targowej,  
tel. 608-036-537.

ZS-1224

 O Wynajmę lub sprzedam M-3, 
w centrum Sochaczewa,  
tel. 601-552-032.

ZS-1225

OGŁOSZENIA18

DROBNE

profesjonalną i pełną obsługę księgową
wszystkie formy rachunkowości 
- księgowość, podatki, kadry, płace, ZUS, rozliczenia roczne

Dla nowych klientów upust
tel. kom. 503-093-222, tel./fax 46 862-41-77
96-500 Sochaczew, ul. Targowa 18, paw. 7 (przy poczcie)
e-mail: malcomp@op.pl 
czynne pon.-pt. 8.00-18.00, sob.- 11.00-18.00

ZS-34

BIURO RACHUNKOWE

OFERUJE

Niniejszym informujemy 
o przerwach w dostawie energii 
elektrycznej jakie wystąpią 
na terenie Sochaczewa i okolic:

27.09.2012 r. w godz. 8:00 do 16:00: Sochaczew ul.:  
Farna, Toruńska, Wyszyńskiego, Piastowska, plac Kościuszki, 
Staszica od Warszawskiej do Pokoju.
28.09.2012 r. w godz. 8:00 do 16:00:  
Sochaczew ul.: Parkowa bloki nr 1, 2, 3, 4 i 5, Ogrodowa bl. nr 1, 
3 i 5, Grunwaldzka bl. nr 2 i 4, Chopina bl. nr 105, 168A i 168B, 
Topolowa nr 8 i 10.
1.10.2012 r. w godz. 8:00 do 15:00:  
Juliopol 1, Juliopol Pieńki, Kęszyce 2, 3, 4, Kozłów od 3  do 15, 
Dębsk Nowy 1 i 2, Rozlazłów 1 i 2.
w godz. 8:00 do 16:00: Sochaczew ul.:  
Wojska Polskiego i bloki nr 3, 5 i 7, do Licealnej, Ziemowita, 
Wróblewskiego,  Piłsudskiego nr 22 i 24.
2.10.2012 r. w godz. 8:00 do 15:00: Halinów Żdżarów.
3.10.2012 r. w godz. 8:00 do 15:00: Antoniew Żdżarów 1.
4.10.2012 r. w godz. 8:00 do 15:00: Topołowa 3. 

ZS-1211

Prywatne Liceum Ogólnokształcące
dla Młodzieży

Prowadzi rekrutację na kierunki
Policyjno - wojskowe, Medyczne, Ogólne

Szkoła mieści się w budynku  
Wyższej Szkoły Zarządzania i Marketingu

ul. Stadionowa 4, Sochaczew.

Sekretariat czynny od poniedziałku do piątku 8.00-16.00

Szczegółowe informacje pod nr tel.: 604 973 368, 603 676 987, 728 493 789

ZS-723
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 O Sprzedam M-4 z balkonem, 
IV piętro w Sochaczewie,  
ul. Żeromskiego 15,  
tel. 503-743-974.

ZS-1227

 O Sprzedam M-3 i M-4,  
tel. 783-683-932.

ZS-1228

 O Sprzedam mieszkanie  
2 pokoje, 49 m²,  
ul. Żeromskiego,  
tel. 693-461-216.

ZS-1229

NAUKA
 O Korepetycje z jęz. 
niemieckiego. Absolwentka 
Uniwersytetu Warszawskiego, 
tel. 510-452-254.

ZS-1209

ZDROWIE
 O Centrum Stomatologiczne 
„Eldent”, ul. 15 Sierpnia 1, 
862-50-61, pon.-pt. 9-19, 
sob. 9-12. Ortodoncja, 
protetyka estetyczna, 
chirurgia stomatologiczna. 
Pełny zakres usług. 

ZS-4

 O Lekarz specjalista dermatolog 
Ewa Brochocka-Zegadło.  
Gabinet prywatny  
Sochaczew,  
ul. Trojanowska 20,  
Tel. 691-513-051.

ZS-15 B

ZWIERZĘTA
 O Skup bydła rzeźnego! 
Konkurencyjne ceny!,  
tel. 604-267-833.

ZS-680

MOTORYZAC JA
 O Sprzedam Forda Focus,  
I właściciel, 2000 r.,  
tel. 696-087-179

ZS-1106

 O Kupię każde rozbite, 
uszkodzone lub stare auto. 
Gotówka,  
tel. 504-068-745.

ZS-1171

 O GS „SCH”  
w Nowej Suchej sprzeda 
samochód Star 1142 
wywrotka, rok prod. 1996,  
tel. 46 861-23-47.

ZS-1204

 O Sprzedam Toyotę Yaris 1,0 
benzyna, 3 drzwi, 2001 r., 
cena 11.200,-  
tel. 662-010-845.

ZS-1229

FINANSE
 O Kredyty dla małych firm  
tel. 513-123-166.

ZS-1226

PRACA 
 O Poszukujemy ulotkarzy  
z Sochaczewa,  
tel. 784-371-394.

ZS-1153

 O Firma zatrudni 
kosztorysanta branży 
budowlanej  
z doświadczeniem  
oraz kierownika budowy,  
tel. 506-123-313  
rekrutacja83@tlen.pl.

ZS-1160

 O Agencja Ochrony  
zatrudni  
Kobiety i Mężczyzn  
do ochrony na terenie 
Ożarowa Mazowieckiego.  
Tel: 22-853-05-05,  
691-737-743 lub 691-737-741. 
Dzwonić w godz. 8-15.

ZS-1194

 O Praca sezonowa.  
Zatrudnię do zbioru jabłek.  
Praca na akord,  
wynagrodzenie do 150 zł, 
możliwość zakwaterowania, 
tel. 600-655-884.

ZS-1201

RÓŻNE
 O Skup złomu Ruszki,  
za rondem,  
tel. 603-197-379.

ZS-1016 Cz

 O Wynajem i sprzedaż 
rusztowań warszawskich,  
tel. 692-391-040.

ZS-1189

 O Sprzedam drewno  
kominkowe, wysezonowane, 
tel. 603-666-745.

ZS-1207

OGŁOSZENIA 19

Giełda Pracy
Powiatowy Urząd Pracy w Sochaczewie 

(tel. 46 862-33-93 w. 148 i 149)

PRACOWNIA USG
(jamy brzusznej, tarczycy, 
piersi, węzłów chłonnych, 
ginekologiczne, ortopedyczne,  
echo serca)

MAMMOGRAFIA
PORADNIA:

● LARYNGOLOGICZNA
● ENDOKRYNOLOGICZNA
● DERMATOLOGICZNA
● GINEKOLOGICZNA
● KARDIOLOGICZNA  (EKG, ECHO)
● REUMATOLOGICZNA
● ONKOLOGICZNA
● STOMATOLOGICZNA
● ORTOPEDYCZNA  
    - DZIECI I DOROŚLI
● NEUROLOGICZNA 

    - DZIECI I DOROŚLI
● OKULISTYCZNA 

    - DZIECI I DOROŚLI
● REHABILITACJI 
    -  MASAŻ LECZNICZY
● CENTRUM MEDYCYNY PRACY
● PSYCHOLOGICZNA 

    (PSYCHOTESTY)
● CHIRURGII NACZYNIOWEJ
● LOGOPEDA
● DIETETYK
● INTERNISTA

● GASTROLOG

● CODZIENNE BADANIA KRWI  
   (8.00-10.00)
● GIMNASTYKA KOREKCYJNA  
    WAD POSTAWY U DZIECI
● SZKOŁA RODZENIA 

    SZPITALA POŁOŻNICZEGO

KLINIKA ALFA
Ul. Polna 9
(naprzeciwko budowy osiedla 

przy ul. Kochanowskiego)
Rejestracja: 
46 86 11 321, 46 86 33 874

ZS-211

LARYNGOLOG
ALERGOLOG

dr Andrzej Wojdas
■ Konsultacje i porady
■ Badania endoskopowe
    krtani, nosa i zatok
■ Diagnostyka i leczenie: 
    - chrapania 
    - bezdechów sennych
■ Testy i odczulanie alergii
■ Spirometria

Sochaczew
ul. Żeromskiego 41 A lok. 22

(NZOZ ,,Almed” I piętro)

Przyjęcia
we wtorki i piątki 17 -20.

Zapisy
46 862-88-92, 501-44-03-22

ZS-7

O K U L I S T Y K A
- laserowe zabiegi oczu,
- USG oczu,
- pracownia angiografii oczu,
- poradnia leczenia jaskry,
- poradnia okulistyki dziecięcej,
- komputerowe bad. pola widzenia,
- cyfrowe badanie dna oczu,
- zabiegi laserowe w cukrzycy,
- zabiegi plamki (siatkówki),
- bezdotykowy pomiar ciśnienia oka.

dr Mikołaj Krajewski, 
dr Dorota Matusiak
dr Jadwiga Juszko

dr Barbara Popiołek
dr Agnieszka Chustecka

Tel. 46 863-38-74

KLINIKA ALFA 
ZS-11

STOMATOLOGIA
„DENTIKO”

Dorota 
Wrzesińska-Mirowska
zapisy: 0-603-203-800
Anna Wrzesińska-Bartosik
zapisy: 0-607-797-930
czynne poniedziałek - piątek
Sochaczew,
ul. Żeromskiego 27,IIp,gab.7
● Leczenie w znieczuleniu
● Stomatologia zachowawcza
● Wybielanie zębów
● Protetyka, profilaktyka

GABINET  
KLIMATYZOWANY

ZS-104

STOMATOLOG
DOROTA MITRĘGA 

- leczenie  
  dzieci  
  i dorosłych
- stomatologia 

  estetyczna
- cyfrowe  
  RTG zębów 

nowa lokalizacja 

Sochaczew,  
ul. Dywizjonu 303  

nr 5
(galeria kasyno)

tel. 504-500-102
ZS-822 

GABINET 
STOMATOLOGICZNY
Sochaczew, ul. Ziemowita 17B

Lekarz Stom.  
Elżbieta Wodzyńska

Leczenie i protetyka w ramach 
Narodowego Funduszu Zdrowia
poniedziałek,  środa 12.00-18.00

czwartek 14.00-17.00

Rejestracja  
tel. 862-39-94, 602-641-421.

ZS-782 

Podejmę pracę
■ Rencistka, w średnim wieku, podejmie pracę sprzątanie,  
   tel. 669-829-964.

Kupon dla szukających pracy
Imię: ............................................................................................................
Nazwisko: ...................................................................................................
Treść: ............................................................................................................ 
........................................................................................................................ 
........................................................................................................................
........................................................................................................................
........................................................................................................................

Kupię
gospodarstwo lub 

grunt rolny

tel. 664 944 635
ZS-33

Windykator terenowy, spe-
dytor, technik konserwator, tłu-
macz języka, angielskiego, or-
ganizator szkoleń, specjalista ds. 
sprzedaży, przedstawiciel han-
dlowy, konsultant telefonicz-
ny, lider zespołu sprzedażo-
wego, kierownik izby przyjęć, 
pakowaczka, sprzątaczka, ma-
gazynier, pracownik magazy-
nu, kucharz, piekarz, krawiec, 
pracownik produkcji, pracow-
nik gospodarczy, pomocnik 
budowlany, glazurnik, zbro-
jarz-betoniarz, cieśla, spawacz, 
ślusarz-mechanik, kierowca 
z prawem jazdy kat.  C+E, D, 
monter rurociągów, pracow-
nik ochrony, elektromonter, za-
opatrzeniowiec - magazynier, 
rozbieracz - wykrawacz mię-
sa, operator wózka widłowego, 
operator węzła betoniarskiego, 
operator wibroprasy, pracownik 
fizyczny, lakiernik, dekarz, szpa-
chlarz, malarz. 

OFERTY PRACY EURES
AUSTRIA - kierowca C+E 

+ pracownik pomocniczy w 
branży drzewnej, pracownik 
pomocniczy w branży drzew-
nej, stolarz, inżynier oprogra-
mowania. BELGIA - pracownik 
na farmie świń. CZECHY - pra-
cownik produkcyjny, przedsta-
wiciel handlowy, magazynier, 
spawacz. FRANCJA - posadz-
karz, pracownik do układania 
wykładzin i linoleum. HOLAN-
DIA - pracownik produkcyj-
ny, operator wózka widłowego 
bocznego, asystent w supermar-
kecie. HISZPANIA - animator.  
LITWA - manager ds. expor-
tu, mechanik pokładowy. ŁO-
TWA - producent kosmetyków. 
NIEMCY - pracownik maga-
zynu, szycie dekoracyjne i szy-
cie tapicerki, recepcjonista na 
nocnej zmianie, mechatronik, 
agent call center, kierowca z pra-
wem jazdy kat. C+E, stolarz, 

tynkarz, monter instalacji sani-
tarnych, murarz, dekarz, pra-
cownik call center, pracownik 
budowy dróg, stolarz, glazur-
nik, pomocnik malarza/czelad-
nik, monter rusztowań, pracow-
nik produkcji, rzeźnik, spawacz 
wig/tig, mechanik, spawacz 
mag, monter szaf sterowniczych 
w przemyśle, ślusarz, elekto-
monter, tokarz, inżynier orga-
nizacji procesu produkcji, me-
chanik elektromaszyn, pomoc 
domowa, monter instalacji elek-
trycznych, betoniarz-zbrojarz, 
mechanik urządzeń, monter 
izolacji, ślusarz-spawacz, inży-
nier górnictwa, górnik, progra-
mista, software java developer, 
serwisant sprzętu elektronicz-
nego, pracownik restauracji, kel-
nerka,  dekarz, asystent sprzeda-
ży, kontroler jakości, mechanik  
maszyn rolniczych, szwaczka/
pracownik kontroli, kierowca 
wózków widłowych, wytapiacz/
formierz, stajenny, elektryk, pra-
cownik pomocniczy, pomocnik 
sprzedawcy, stolarz, pielęgnacja 
drzew. NORWEGIA - zbrojarz 
cieśla szalunkowy, radiolog, le-
karz weterynarii, elektryk, sto-
larz/ cieśla, geolog. SŁOWACJA 
- dekarz. SŁOWENIA -  monter 
rur w przemyśle stoczniowym i 
petrochemicznym. WIELKA 
BRYTANIA - brygadzista par-
ku maszyn CNC, osoba do zbie-
rania grzybów, zastępca główne-
go inżyniera ds. projektowania 
konstrukcji w lotnictwie, za-
stępca głównego inżyniera-tur-
biny gazowe, inżynier naprężeń 
w lotnictwie, pracownik w prze-
twórni indyków, pracownik ma-
gazynu, kierowca z prawem jaz-
dy kat. C+E, niemieckojęzyczny 
przedstawiciel gier ea, niemiec-
kojęzyczny pracownik obsługi 
klienta, niemieckojęzyczny kie-
rownik sprzedaży, pielęgniarka, 
kontroler jakości. 

Garaże blaszane - 
wzmocnione

Bramy garażowe
Kojce dla psów

Producent (46)8167203, 
(42)2031106
(23)6803201, 
(24)3869202

509038426, 696753588
www.Robstal.pl

Raty
ZS-1168
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Jesteśmy wyjątkowi
■ Z Jarosławem Kutelskim, dyrektorem ds. korporacyjnych i Beatą Brymorą, konsultantem Mars Polska,  
o 20 latach obecności firmy w Sochaczewie rozmawia Jolanta Śmielak-Sosnowska
20 lat istnienia firmy to oka-
zja do wspomnień, po-
chwalenia się osiągnięcia-
mi i rozmowy o planach. 
Zacznijmy od wspomnień. 
Wejście Mars Polska na so-
chaczewski rynek to było 
ogromne wydarzenie, ale 
pewnie już mało kto pamię-
ta, jak do tego doszło.

Jarosław Kutelski - Może 
posłużę się historią, którą opo-
wiedział nam Lech Dziewul-
ski, człowiek, który w tamtych 
czasach między innymi odpo-
wiadał za wybór miejsca pod 
przyszłe inwestycje firmy Mars. 
Przede wszystkim należało-
by powiedzieć, dlaczego Pol-
ska. Jeśli przypomnimy, że to 
był początek lat 90., a więc czas 
tuż po przemianach ustrojo-
wych, wybór wydaje się w peł-
ni uzasadniony. Polska miała 
być centrum produkcji i dystry-
bucji produktów na kraje Euro-
py centralnej i wschodniej. Nie 
bez znaczenia był także fakt, 
że w naszym kraju mieszkało 
wtedy ponad 7 milionów psów 
i kotów, a przecież duża część 
naszej produkcji przeznaczona 
jest właśnie dla zwierząt domo-
wych.

Beata Brymora - Do tych 
biznesowych powodów doda-
łabym jeszcze jeden - senty-
mentalny. Bracia Mars nigdy 
nie zapomnieli, że to głównie 
Polacy w latach 30. XX wieku 
budowali ich pierwszą fabrykę 
pod Chicago. Właściciele wy-
soko ocenili wtedy kompeten-
cje, pracowitość i zaradność 
naszych rodaków, którzy wy-
jechali do Stanów Zjednoczo-
nych. Myślę, że to w pewnej 
mierze dług wdzięczności, a 
także nadzieja, że Polacy zno-
wu pokażą się z dobrej strony.

A dlaczego Sochaczew?
JK - Z tym też wiąże się cie-

kawa historia, bowiem okolice 
Sochaczewa nie były jedyną lo-
kalizacją pod przyszłą inwesty-
cję. Wiadomo było, że to nie bę-
dzie Warszawa, ale miejsce w jej 
pobliżu, dobrze skomunikowa-
ne ze stolicą i resztą kraju. Lech 
Dziewulski zaproponował więc 
trzy upatrzone wcześniej miej-
sca. Jedno na wschód, dru-
gie na południe i trzecie na za-
chód od Warszawy. Kiedy John 
Mars przyjechał do Polski, żeby 
obejrzeć wybrane lokalizacje, 
zaczęli od tej wschodniej. Na 
dworze padało, było pochmur-
no i ciemno. Właścicielowi fir-
my miejsce to nie przypadło 
do gustu. Podobnie było z dru-
gą lokalizacją. Przyszedł czas 

na Sochaczew. Niebo się wy-
pogodziło, wyszło piękne słoń-
ce, a teren w Kożuszkach tak się 
spodobał, że John Mars powie-
dział do Lecha Dziewulskiego: 
kup to miejsce!

BB - Teraz traktujemy tę 
opowieść jak anegdotę, ale 
miejsce rzeczywiście okazało 
się szczęśliwe. Trzeba bowiem 
pamiętać, że w pierwszych za-
łożeniach to miała być mała fa-
bryczka. Przypominam sobie 
konferencję prasową w urzę-
dzie miejskim, na której znala-
złam się jako ówczesny dzien-
nikarz „Ziemi Sochaczewskiej”. 
To był grudzień 1992 r. i właśnie 
ruszała fabryka suchej karmy. 
Jeden z dziennikarzy zapytał 
wtedy, ile osób może docelowo 
zatrudnić zakład. Szefowie fir-
my, po uzgodnieniach między 
sobą, odpowiedzieli, że około 
100. Jeśli porównamy tę zapo-
wiedź z obecną liczbą pracow-
ników, to otrzymamy obraz 
rozwoju firmy w ciągu 20 lat.

Dzisiaj firma zatrudnia bli-
sko 1400 osób, a ilu pra-
cowników liczyła na sa-
mym początku?

BB - Dokładnie ośmiu. To 
byli pracownicy znajdującej się 
wcześniej na tym terenie małej 
wytwórni napojów. Oni two-
rzyli pierwszą załogę, do któ-
rej dołączali kolejni mieszkańcy 
Sochaczewa i okolic.

JK - Od początku istnienia 
zakładu w Kożuszkach obo-
wiązywała idea korzystania z 
lokalnego potencjału. Taka fi-
lozofia przyświeca firmie Mars, 
dodajmy firmie rodzinnej, w 
której rękach znajduje się 100 
proc. kapitału zakładowego. 
Dajemy pracę ludziom stąd, 
dbamy o rozwój lokalnych spo-
łeczności, współpracujemy z sa-
morządem. Zresztą dzięki tej 
dobrej współpracy z władzami 
miasta i gminy firma może się 
ciągle rozwijać. Procentuje to 
nowymi miejscami pracy, za-
trudnieniem dla współpracu-
jących z nami firm, kontrakta-
mi dla producentów surowców, 
a w końcu rozwojem całego re-
gionu.

Jako pierwsza powsta-
ła fabryka suchej karmy. 
Kiedy zapadła decyzja, że 
to za mało?

JK - Decyzja o rozbudowie 
wypłynęła dosyć naturalnie. 
Okazało się, że ten rynek ma 
tak ogromny potencjał, iż war-
to w niego inwestować. Pamię-
tajmy, że w tym czasie nie było 
jeszcze Unii Europejskiej, były 

wysokie cła, a więc warto było 
mieć własną produkcję, bo wte-
dy nasze produkty były tańsze.

BB - Dzięki takiemu my-
śleniu, w 1995 r. powstała fa-
bryka czekolady, a rok później  
rozpoczęliśmy produkcję mo-
krej karmy. Jako ostatnią uru-
chomiliśmy linię produktów 
mlecznych. Warto przy tym 
pamiętać, że jesteśmy pierw-
szym i jak na razie jedynym od-
działem firmy Mars na świecie, 
gdzie na jednym terenie funk-
cjonują cztery zupełnie różne 
technologie. Moim zdaniem 
jest to wyraźny sygnał, że Pola-
cy, a co więcej mieszkańcy tego 
regionu, sprawdzili się.

Proszę powiedzieć, jaką 
pozycję zajmuje zakład w 
Kożuszkach w całej korpo-
racji?

JK - Z dumą możemy po-
wiedzieć, że nasz zakład jest 
wzorcowy, a fabryka czekola-
dy określana jest jako ta, w któ-
rej obala się mity. To znaczy, że 
jeśli inni mówią, że czegoś się 
nie da zrobić, to polska fabryka 
czekolady pokazuje, że można 
wszystko.

A gdzie najbliżej Polski znaj-
dują się zakłady Marsa?

JK - Na Węgrzech jest fa-
bryka suchej karmy i zwierzę-
cych smakołyków, w Austrii 

mamy jeden zakład produ-
kujący mokrą karmę i drugi - 
czekoladę. Kilka fabryk jest w 
Niemczech, w Rosji i na Litwie. 
Jeśli chodzi o produkcję poży-
wienia dla zwierząt, to jesteśmy 
jednym z największych oddzia-
łów w Europie. Blisko 50 proc. 
naszej produkcji trafia na eks-
port. Zarówno w karmę, jak i w 
czekoladę zaopatrujemy ponad 
30 światowych rynków.

Ile rodzina Mars zainwesto-
wała dotychczas w Polsce?

JK - Myślę, że ponad 800 
mln zł, a nasze przychody rocz-
ne wynoszą około 1,5 mld zł 
rocznie. Trzeba także pamiętać, 
że Mars w Polsce to nie tylko 
nasze sochaczewskie fabryki. 

To także oddział firmy Wrigley 
z zakładem produkcyjnym w 
Poznaniu oraz firma Royal Ca-
nin, której fabryka znajduje się 
w Niepołomicach. 

I dodajmy, że nie jest to wa-
sze ostatnie słowo.

JK - W tym roku  rozpo-
częliśmy inwestycję w rozbu-
dowę fabryki czekolady o war-

tości około 40 mln zł. Prace już 
trwają i są mocno zaawansowa-
ne. Mamy jeszcze poważniejsze 
plany, ale chcemy najpierw po-
informować o nich lokalny sa-
morząd. Mam nadzieję, że w 
pierwszej połowie październi-
ka będziemy mogli powiedzieć 
coś więcej.

Będziemy czekać na te 
wiadomości z niecierpli-
wością, zwłaszcza jeśli w 
ślad za nimi pójdzie kolejne 
zwiększenie miejsc pracy.

BB - Zapewne tak będzie, 
ale pragnę przypomnieć, że 
nie można skupiać się jedynie 
na liczbie osób zatrudnionych 
bezpośrednio w Mars Polska. 
Zawsze wzrost produkcji ge-

neruje zwiększenie usług logi-
stycznych, budowlanych, trans-
portowych, surowcowych i 
wielu innych. Tę pracę dostaną 
ludzie i firmy stąd, bo taka jest 
filozofia Marsa.

Nie można zapominać tak-
że o inwestycjach poczy-
nionych dla mieszkańców. 
Wymienię tylko socha-

czewski „jordanek”, który, 
z zaniedbanego placu za-
baw, stał się świetnie wy-
posażonym Integracyjnym 
Ogrodem Gier i Zabaw. 

BB - Pozwolę sobie „do-
rzucić” do tego skatepark na 
terenie MOSiR, plac zabaw w 
Mocarzewie dla dzieci specjal-
nej troski, remont sali lekcyjnej 
w szpitalu, dekorację oddziału 
dziecięcego, drogę oraz chod-
nik we wsi Zosin wybudowa-
ny ostatnio wspólnie z wójtem 
gminy Sochaczew. Wcześniej 
niebezpieczne skrzyżowanie w 
pobliżu fabryki, które współ-
finansowaliśmy. To są także 
mniejsze i większe inwestycje 
w szkołach, pomoc sprzęto-
wa dla straży pożarnych, poli-
cji, wielu instytucji i organiza-
cji. Trudno byłoby wymienić 
wszystkie nasze działania i nie 
o to chodzi. Rzecz w tym, że 
chcemy współpracować i dzia-
łać na rzecz ludzi, wśród któ-
rych żyjemy. 

JK - To się nazywa odpo-
wiedzialność firmy. Mamy bo-
wiem świadomość, że tak duży 
zakład może powodować pew-
ne niedogodności dla miesz-
kańców i dlatego staramy się 
je neutralizować, ale przede 
wszystkim wpływać na rozwój. 
Poza tym w działania na rzecz 
lokalnego środowiska angażu-
jemy pracowników. Stworzy-
liśmy dla współpracowników 
system grantów społecznych, z 
których mogą korzystać auto-
rzy  najlepszych pomysłów.

Zadam teraz dosyć osobi-
ste pytanie. Obydwoje pań-
stwo jesteście związani z 
firmą Mars niemal od po-
czątku jej istnienia. Co was 
tutaj trzyma?

JK - Pracuję w firmie od 17 
lat i nie wyobrażam sobie lep-
szego miejsca na ziemi. Moja 
żona twierdzi, że jestem zakrę-
cony na punkcie Marsa, ale ja 
naprawdę uważam, że to wyjąt-
kowe miejsce, wyjątkowi ludzie 
i wyjątkowe jest to, co robimy.

BB - Mnie związał z fir-
mą ogromny szacunek dla wła-
ścicieli, Johna i Forresta Mar-
sów. To naprawdę niezwykli, 
starsi już teraz panowie, któ-
rzy potrafią skupić wokół sie-
bie oddanych, pełnych energii 
i entuzjazmu ludzi. To zaszczyt 
i przyjemność pracować dla ta-
kiej firmy. Pociąga mnie też 
twórcza atmosfera. Tutaj każdy, 
kto ma dobry pomysł, może go 
realizować. Zgadzam się z opi-
nią, że i firma, i ludzie, którzy tu 
pracują, są wyjątkowi.

Jarosław Kutelski i Beata Brymora są związani z Mars Polska prawie od początku istnienia firmy

Decyzja o rozbudowie wypłynęła do-

syć naturalnie. Okazało się, że ten rynek ma tak 
ogromny potencjał, iż warto w niego inwestować.
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JUDO BIEGI

TENIS STOŁOWY LEKKOATLETYKA TRIATHLON

PIŁKA NOŻNA

Po raz pierwszy od dziesię-
ciu miesięcy (po operacji 
biodra) na tatami pojawił 
się Piotr Kurkiewicz (73 kg). 

Powrót sochaczewiani-
na był bardzo udany. Nasz 
judoka wygrał pięć walk i 
stanął na najwyższym stop-
niu podium. Pierwsze dwa 
boje były stosunkowo łatwe. 
W pokonanym polu pozo-
stali Miguel Ngombi (Ka-
nada) oraz Duńczyk Thor 
Nielsen. Trzeci rywal Tje-
erd Tjeerdsma to brązowy 
medalista Mistrzostw Ho-
landii z ubiegłego roku. Z 
nim Piotrek sobie poradził 
i w półfinale trafił na kolej-
nego „orange” Davida Mic-
coli. Trzeci judoka Holan-

dii z 2010 roku także musiał 
uznać wyższość Polaka. 

Ponoć do trzech razy sztu-
ka. W prawdę tę wierzyli „po-
marańczowi”. Jednak okazało 
się, że i ta reguła ma wyjątek, 
który nazywa się Kurkiewicz! 
Piotrek szybko rozstrzygnął 
swoją finałową walkę z Sa-

mem van’t Westende. Prak-
tycznie z pierwszego uchwy-
tu wykonał rzut seoi nage i 
bardzo się cieszył ze złote-
go medalu. Za tydzień przed 
Piotrem Kurkiewiczem ko-
lejny sprawdzian. Będzie nim 
udział w rzymskim turnieju 
Pucharu Świata.

HIKU European Cup Senior

Złoty powrót
 ■ W sobotę (22.09) 

odbył się w fińskim 
Tampere turniej 
Pucharu Europy 
seniorów. 

Piotrek w wielkim stylu powrócił na tatami
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W sobotę (22.09) odby-
ły się w Łodzi Międzywoje-
wódzkie Mistrzostwa Mło-
dzików. Zawodnicy UKS 
„7” z reguły przywozili z za-
wodów tej rangi złote me-
dale. Tak było i tym razem. 

Walczący w kategorii do 50 
kg Kacper Włodarski poko-
nał wszystkich swoich ry-
wali i stanął na najwyższym 
stopniu podium. Sochacze-
wianin wygrał kolejno z: 
Adrianem Barańczykiem 

(Wojownik Skierniewice), 
Filipem Ciepłym (Politech-
nika Białystok) oraz Mi-
chałem Roguckim (Hetman 
Białystok). Koledzy Kacpra 
- Przemysław Tomecki (46 
kg) oraz Adam Janicki (42 
kg), z Łodzi przywieźli brą-
zowe medale.

Mistrz Kacper

Reprezentantki Polski 
rozegrały w minionym ty-
godniu dwa mecze elimi-
nacji drużynowych Mi-
strzostw Europy 2013. W 
pierwszym (18.09) uległy 
na wyjeździe Białorusi 1:3. 
Kolejne spotkanie było bar-
dziej udane. Biało-czerwone 
wygrały w Gdańsku (21.09) 
z Francją. Warto podkreślić 
fakt, że 2/3 drużyny stano-
wią zawodniczki SKTS.

Białoruś - Polska  3:1
Viktoria Pavlovich - Natalia 
Partyka  3:2 (11-2, 11-8, 12-14, 
5-11, 11-3)
Alexandra Pavlovich - Magda-
lena Szczerkowska  3:2 (6-11, 
14-12, 11-7, 7-11, 11-7)
Veronika Pavlovich - Katarzyna 
Grzybowska  0:3 (7-11, 9-11, 6-11)
Viktoria Pavlovich - Magdalena 
Szczerkowska  3:2 (11-4, 10-12, 
11-8, 7-11, 11-2)

Polska - Francja  3:1
Natalia Partyka - Carole Grundish  
3:1̀  (6-11, 11-7, 11-6, 11-5)

Katarzyna Grzybowska - Xue Li  
1:3 (12-10, 3-11, 4-11, 8-11)
Magdalena Szczerkowska - 
Alice Abbat  3:2 (14-12, 7-11, 
11-7, 10-12, 16-14)
Natalia Partyka - Xue Li  3:1 
(12-10, 7-11, 11-9, 11-8)

Najbliższy mecz ligowy 
SKTS rozegra w Sochacze-
wie 2 października o godz. 
17.00. Do hali MOSiR przy 
ul. Kusocińskiego przyje-
dzie ekipa z Łomży.

Dwie trzecie składu

KS Teresin - Praga War-
szawa  0:5 (0:1) 
skład: Pietruszewska - Głady-
siewicz, Pierzchała, Sawiak, 
W. Banaszek, Woźniak, Bilig, 
Szkop, K. Banaszek, Borawska, 
Stopińska

Przyjezdne były faworytka-
mi. Wyrównaną walkę z I-ligo-
wą drużyną teresinianki toczy-
ły przez godzinę. Szybkie tempo 
meczu i krótka ławka rezerwo-

wych spowodowały utratę sił i 
kolejnych goli. Tuż przed końcem 
meczu gospodynie zostały uka-
rane rzutem karnym za zagra-
nie ręką. Paulina Pietruszewska 
obroniła strzał bramkarki rywa-
lek. Niestety przy dobitce była już 
bez szans. Mecz został przegrany. 
Zdobyte zostało doświadczenie, 
które z pewnością będzie procen-
towało w meczach ligowych.

Puchar Polski

Puchar nie dla nas

I Mazowiecka Liga 
Oldboyów, grupa A

Kłódka  
na bramie

Żyrardowianka Żyrar-
dów - Orkan Oldboy So-
chaczew  0:3 v.o.

W poprzedni poniedziałek 
„Starsi Panowie” pojechali do Ży-
rardowa. Na miejscu okazało się, 
że gospodarze nie zebrali się na 
mecz, a stadion był zamknięty na 
przysłowiową kłódkę. Prawdo-
podobnie naszym piłkarzom zo-
stanie przyznany walkower.

Sochaczewski Test Co-
opera coraz bliżej. Zapo-
wiada się wspaniała im-
preza. Szkoła Specjalna  w 
Erminowie przygotowu-
je gorący doping kibiców z 
pomponami. 

Warto uczestniczyć w 
tym wielkim święcie biega-
nia i chodzenia z kijkami. 
Nie liczy się miejsce, nie li-
czy się czas. Na wszystkich 
czekają nie lada niespo-
dzianki. Dzieci i młodzież 
do lat 18-stu startują grati-
sowo. Każdy z krasnali (od 
lat 2 do 6) otrzyma pamiąt-
kowe medale i wspaniały 
prezent w postaci dwugo-
dzinnych, bezpłatnych wej-
ściówek do sochaczewskiej 
Bajlandii. Krasnale otrzy-
mają też ciepły posiłek, sło-
dycze, wodę i ciepłą herbatę.

Zwycięzcy poszczegól-
nych klas podstawowych i 
gimnazjów otrzymają pięk-
ne puchary. Puchary do-
staną również najliczniej 
reprezentowane szkoły. 
Wszyscy uczestnicy nordic 
walking oraz biegu otrzy-
mają medal, ciepły posi-
łek, słodycze, ciepły napój 
i wodę (wpisowe to 15 zło-
tych).

Na teście pojawi się Ka-
tarzyna Bulicz-Kasprzak.  
Nasza biegająca pisar-
ka, z podpisaną przez sie-
bie książką, będzie czeka-
ła na miłośników literatury. 

Pieniądze ze sprzedaży jej 
książki zostaną  przezna-
czone na zakup potrzebne-
go szkole specjalnej sprzętu 
rehabilitacyjnego.

Będzie można podziwiać 
impresje malarskie naszej 
klubowiczki Beaty Szustkie-
wicz. Licytowany będzie je-
den z jej obrazów. Zlicyto-
wany zostanie także medal 
z Maratonu Wrocławskiego. 
Ustalona została cena wywo-
ławcza - 150 zł. Test Coopera 
startuje w sobotę 6 paździer-
nika. Numery startowe bę-
dzie można odbierać już od 
godz. 9.00. Szkoła zapewnia 

całe zaplecze z łazienkami, 
szatniami, stołówką i parkin-
giem. Na trasie prowadzącej 
do szkoły umieszczone będą 
odblaskowe znaki informu-
jące jak dojechać. Zapisy bie-
gaczy i nordic-walkewrów 
przyjmuje Emanuel Zimny 
na maila ezimny1981@gma-
il.com. 

Więcej informacji na 
stronie  klubowej www.ak-
tywni.esochaczew.pl( za-
kładka Nasze Imprezy- So-
chaczewski Test Coopera). 
Patronem medialnymi bę-
dzie między innymi ,,Zie-
mia Sochaczewska". 

Cooper już czeka

XIV Mazowieckie Igrzy-
ska Młodzieży Szkolnej w 
lekkoatletyce odbyły się 19 
września w Płocku. Mega-
-sensację sprawił w zawo-
dach piłkarz Unii Boryszew 
- Konrad Kaczmarek. Pod-
opieczny Dariusza Mincze-
noka w biegu na 300 metrów 
„wykręcił” niesamowity 
czas. 38,50 sekundy to nowy 
rekord życiowy Konrada 
oraz jeden z najlepszych wy-
ników na Mazowszu. Uczeń 
drugiej klasy Gimnazjum nr 
2 po pierwsze rywalizował 
ze starszymi od siebie, a po 
drugie w pokonanym polu 

pozostawił rywali od kilku 
lat trenujących bieganie

Piłkarz  
mistrzem bieżni

Konrad Kaczmarek  
ze złotym medalem
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Czas rozpocząć grę
MOSiR zaprasza do wzięcia udziału w XIX edycji Amator-

skiej Ligi Piłki Siatkowej, której inauguracja zaplanowana jest na 
14.10. Zmodyfikowany został regulamin oraz system rozgry-
wek. Mecze będą odbywały się w halach MOSiR (Sochaczew, 
Chodaków). Spotkanie organizacyjne odbędzie się 26.09 o godz. 
19.00 w hali sportowej przy ul. Chopina 101 w Chodakowie.

Płyń, jedź i biegnij
W Ełku odbyły się za-

wody triathlonowe na dy-
stansie olimpijskim (1,5 
km pływanie, 40 km jaz-
da na rowerze, 10 km bieg). 
Wystartowało do nieg 229 
osób. Aktywni - Artur Kaź-
mierski (pływanie), Dariusz 
Makulec (jazda na rowerze) 
oraz Tomasz Czapski (bieg), 
w konkurencji sztafet zaję-
li 19 miejsce (2:52.06). Zwy-
ciężyli Ukraińcy, którzy po-
konali trasę w czasie 2:03.10.

W rodzinie siła
W IV Triathlonie War-

szawskim (15.09, pływanie - 
400 m, jazda na rowerze - 10 
km, bieg terenowy - 3 km) 
wystartował klan Winnic-
kich. Najlepszy z rodu Łu-
kasz, był czwarty. Ustąpił 
on miejsca na podium tyl-
ko reprezentantom Polski. 
W klasyfikacji rodzinnej 
Łukasz, Kamil i Kuba zaję-
li trzecie miejsce.
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RC Orkan Sochaczew 
- Budowlani Lublin  22:22 
(7:12)
punkty: K. Pietrzyk (10),  
M. Krześniak (5), Wróbel (2), 
karna piątka
skład: Zatorski (41’ Gadomski), 
Dobrowolski, Wydrzyński (80’ 
Rąg), Pawłowski (75’ Kaka-
reko), Brażuk, Wawrzyńczak, 
Kamiński (78’ Gołaszewski), 
Malesa (41’ Dudkowski), 
Plichta, Wróbel, Morawski (69’ 
W. Krześniak), K. Pietrzyk, 
P. Pietrzyk (60’ Ł. Śmielak), 
Kozłowski, M. Krześniak

Od pierwszego gwizdka 
gospodarze ruszyli do ata-
ku. Niestety za błąd w 4’ za-
płacili punktami zdobytymi 
przez Wojciecha Piotrowicza 
z karnego. Orkan przepro-
wadził kilka dynamicznych 
akcji. Niestety bez powo-
dzenia. Budowlani popełni-
li kardynalny błąd. Jeden z 
ich zawodników siarczyście 
zaklął i sędzia podyktował 
rzut karny dla Orkana. Nasi 
zawodnicy szybko rozpo-
częli akcję, którą zakończył 
przyłożeniem Marcin Krze-
śniak. Skutecznie podwyż-
szył Konrad Pietrzyk i wyda-
wało się, że kolejne punkty 
będą tylko kwestią czasu. 

Niestety sochaczewia-
nie tracili kolejne okazje. 
Wykorzystali to Budowlani. 
Rozpoczęło się „wielkie ko-
panie” Orkana. Piotrowicz 
trafił 3 razy między słupy 
i lublinianie wyszli na pro-
wadzenie. Pierwszą połowę 

nasi wojownicy kończyli w 
trzynastu, gdyż Piotr Waw-
rzyńczak i Przemysław Ka-
miński odpoczywali za żół-
te kartki. Po zmianie stron 
już jedna z pierwszych akcji 
zakończyła się celnym kop-
nięciem młodszego Pietrzy-
ka (10:12). 

Orkan nadal domino-
wał, jednak trzynasta minu-
ta drugiej połowy okazała 
się pechowa dla gospoda-
rzy. Sędzia podyktował rzut 
karny na wprost słupów. 
Zamiast kopać, nasi rugbi-
ści wzięli się za rozgrywa-
nie i stracili piłkę. Jak się 
okazało, strata ta zadecy-
dowała o końcowym wyni-
ku. Pięć minut później Piotr 
Pietrzyk pociągnął kolejny 
atak i... podał jajo wprost w 
ręce rywala. Ten przebiegł 
prawie 70 metrów i przyło-
żył między słupami Orka-
na. Piotrowicz skutecznie 
podwyższył (10:19). Dzie-
sięć minut przed końcem 
„Czester” zrehabilitował się 
za brata i zdobył 5 punktów 
(15:19). 

Podbudowani tym so-
chaczewianie przeprowa-

dzili kolejny atak. W 35’ 
po aucie Orkan związał 
moula, którym wjechał na 
pole punktowe. Budowla-
ni zawalili formację i zo-
stali ukarani karną piątką. 
Podwyższenie Pietrzyka 
było celne (22:19). Nieste-
ty nasi rugbiści nie uszano-
wali prowadzenia. Popełni-
li błąd taktyczny. Zamiast 
oddalać piłkę nogą, pró-
bowali konstruować ko-
lejne akcje. Tuż przed 
końcowym gwizdkiem po-
pełnili błąd. Sędzia od-
gwizdał karnego. Piotro-
wicz po raz ostatni kopnął. 
Jajo wpadło między słupy, 
na tablicy pojawił się remis, 
a sędzia odgwizdał koniec 
meczu. Po raz kolejny wy-
grana wyśliznęła się Orka-
nowi z rąk jak piłka pod-
czas akcji zaczepnej. 

Sensacyjny lider, Pogoń, 
tym razem upokorzył w Ło-
dzi Budowlanych. W meczu 
tym Tomasz Gasik zdobył 8 
punktów. Arka co prawda 
przegrała z Lechią, jednak 
Dawid Banaszek i Radosław 
Rakowski zdobyli dla gdy-
nian po 5 punktów.

Ekstraliga

Skopany tyłek Orkana
 ■Przed sobotnim 

meczem rugbiści 
Orkana liczyli na 
pierwsze punkty w 
tym sezonie. Marzenie 
się spełniło, jednak z 
końcowego wyniku,  
z pewnością bardziej 
zadowoleni byli goście.

Wyniki
III kolejka:

B.Łódź - Pogoń   11:23 (0:15)

Arka - Lechia     25:47 (10:23)

Posnania - AZS 73:7 (26:7)
Tabela:

1.Pogoń Siedlce 12 72-40

2.Arka Gdynia 11 164-62

3.Posnania Poznań 10 119-39

4.Lechia Gdańsk 10 86-61

5.Budowlani Lublin 7 61-98

6.Budowlani Łódź 5 83-53

7.RC ORKAN SOCHACZEW  2 41-75

8.AZS AWF Warszawa  0   17-223

Ten moul Orkana zakończył się zdobyciem punktów

Kopnięcia Wojtka Piotrowicza 
dały Budowlanym remis

Bogdanowi Wróblowi
z powodu śmierci

TATY
najgłębsze wyrazy  
współczucia składa  
redakcja sportowa  

,,Ziemi Sochaczewskiej"

KONDOLENCJE

W sobotę, 22 września, 
stadion AKS Niwka Sosno-
wiec gościł uczestników IX 
Międzynarodowego Tur-
nieju o Puchar Śląska Ju-

niorów w Rugby „7”. Pod-
opieczni Jakuba Sekleckiego 
spisali się na brązowy me-
dal. 

Sochaczewianie wystą-
pili w rezerwowym skła-
dzie, gdyż kilku kolegów 
walczyło w tym czasie z 
Budowlanymi Lublin. Z 
tego powodu trzecie miej-
sce trzeba uznać za spory 
sukces. Trener Seklecki tak 
skomentował występ swo-
ich podopiecznych: „Pierw-
szy mecz z Francuzami mi-
nimalnie przegraliśmy. Była 
to zasłużona kara za kilka 

niewykorzystanych sytuacji. 
Mecze z Kolibrem i Czarny-
mi wygraliśmy bez proble-
mu. Rosjanie byli drużyną 
lepiej ułożoną. Chociaż przy 
odrobinie szczęścia mogli-
śmy sprawić niespodziankę”.

W Sosnowcu Orkan za-
grał w składzie: Mateusz 
Traczyk, Mateusz Maciak, 
Damian Paluch, Krzysz-
tof Piłowski, Radosław Mi-
trowski, Mariusz Sejdak, 
Robert Orliński, Daniel Pa-
mięta, Cezary Czarnecki, 
Hubert Dobrzyński oraz 
Szymon Chmielewski.  

IX Międzynarodowy Puchar Śląska

Brązowe rezerwy
Wyniki turnieju

Orkan - Le Mureaux 7:10 (0:5)

Dovierie - Czarni 27:0 (12:0)

Orkan - Koliber 26:0 (19:0)

Le Mureaux - Koliber 36:0 (19:0)

Orkan - Czarni 45:5 (17:0)

Dovierie - Le Mureaux 19:7 (0:7)

Czarni - Koliber 19:7 (12:0)

Dovierie - Koliber 55:0 (35:0)

Le Mureaux - Czarni 54:0 (33:0)

Dovierie - Orkan 21:7 (7:7)
Końcowa kolejność

1.Dovierie Zielenograd 12 122-14

2.RC Le Mureaux 10 107-26

3.ORKAN SOCHACZEW 8 85-36

4.Czarni w Bytomiu 6 24-133

5.Koliber Sosnowiec 4 7-136

Sobotę (22.09) socha-
czewskie Tygrysice spędzi-
ły w Częstochowie, w której 
odbył się IV Turniej Mi-
strzostw Polski Kobiet w 
Rugby „7”. Sochaczewian-
ki, wzmocnione Ewą Piąt-
kowską (grała w warszaw-
skich Frogsach), pokazały 
coraz bardziej ostre kły i za-
jęły drugie miejsce. 

Najbardziej zacięty był 
mecz z Diablicami. Już w 
pierwszych minutach bo-
isko opuściła kontuzjowana 
Monika Adamiak. Pomimo 
osłabienia sochaczewian-
ki zagrały bardzo ambit-
nie i przerwały złą passę w 
meczach ze Ślązaczkami. 
W klasyfikacji, po czterech 
turniejach, podopieczne 
Marcina Stencla są na trze-
cim miejscu. Już za dwa ty-
godnie (6.10) w Łodzi od-
będzie się kolejny turniej. 
Mam nadzieję, że pozycja 
w klasyfikacji generalnej 
zostanie poprawiona. Ty-
grysice zagrały w składzie: 
Aneta Adamiak, Monika 
Adamiak, Anna Banaszek, 
Emilia Banaszek, Elżbieta 
Brzustowska, Natalia „Świ-
stak” Cieślak, Aleksandra 
Gutowska, Ewa Piątkowska 
oraz Karolina Traczyk.

W turnieju Touch Rug-
by bardzo dobrze spisały się 
Tygrysiątka, które wygrały 
rywalizację. Nasze dziew-
częta zagrały w składzie: 
Izabela Janasz, Monika Pie-
trzak, Patrycja Wasilewska 
oraz Sylwia Witkowska.

Mistrzostwa Polski Kobiet w Rugby „7”

Tygrysice 
pokazały kły

Wyniki Tygrysic
Eliminacje grupowe
Tygrysice Sochaczew - Syrenki 
Warszawa    27:5
punkty: Emilia Banaszek (10), Ewa 
Piątkowska (7), Aneta Adamiak (5), 
Monika Adamiak (5)
Tygrysice Sochaczew - Diablice 
Ruda Śląska   19:10
punkty: Emilia Banaszek (15), Anna 
Banaszek (2), Ewa Piątkowska (2)
Tygrysice Sochaczew - RC 
Częstochowa     31:5
punkty: Ewa Piątkowska (26), Anna 
Banaszek (5)
Półfinał 
Tygrysice Sochaczew - Delia 
Atomówki Łódź   27:0
punkty: Anna Banaszek (10), Emilia 
Banaszek (10), Ewa Piątkowska (7)
Finał
Tygrysice Sochaczew - Ladies Lechia 
Gdańsk   14:27
punkty: Emilia Banaszek (10), Ewa 
Piątkowska (4)
Klasyfikacja generalna po czterech turniejach

1.Ladies Lechia Gdańsk 40

2.Diablice Ruda Śląska 28

3.TYGRYSICE SOCHACZEW 28

4.Delia Atomówki Łódź 19

5.Ladies Frogs Warszawa 16

6.Arka Gdynia Girls 8

7.RC Częstochowa 8

8.Czarne Pruszcz Gdański 4

9.RC Haka Syrenki Warszawa 2

Radość Tygrysic była w pełni uzasadniona
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PIŁKA NOŻNA TENIS

Wyniki i tabele
Piłka nożna
III Mazowiecka Liga 
Kobiet
IV kolejka

Marysin - KS 
TERESIN

0:6

Orliki - Tygrys 0:3

GOSiR II - TKKF (mecz przełożony)
Tabela

1.KS TERESIN 12 20-3

2.GOSiR II Piaseczno 9 19-3

3.TKKF Grójec 4 6-5

4.Tygrys Huta Mińska 3 7-18

5.Orlik Jeruzal 3 5-16

6.Marysin Warszawa 1 2-14
IV liga Mazowiecka, 
grupa północna
VIII kolejka

BZURA - Czarni 1:3

Bug - Ostrovia 1:0

Łomianki - Błękitni G. 0:2

Wkra - Nadnarwianka 3:2

Błękitni R. - Kasztelan 4:0

Huragan - Mazur 1:0

Wisła II - Mławianka 6:2

Przasnysz - Narew 1:1
Tabela

1.Huragan Wołomin 21 12-4

2.Wisła II Płock 15 20-9

3.Mławianka Mława 15 21-10

4.Mazur Gostynin 15 12-7

5.Bug Wyszków 15 12-7

6.Błękitni Gąbin 15 13-14

7.Wkra Żuromin 14 14-13

8.Błękitni Raciąż 13 17-14

9.Ostrovia Ostrów Maz. 13 12-10

10.MKS Przasnysz 12 17-11

11.Narew Ostrołęka 11 14-12

12.Czarni Węgrów 10 11-11

13.Kasztelan Sierpc 10 9-16

14.KS Łomianki 7 6-14

15.Nadnarwianka Pułtusk 0 5-22

16.BZURA CHODAKÓW 0 9-32
Warszawska Liga 
Okręgowa, grupa IV
VII kolejka

KS TERESIN - ORKAN 2:1

Skra - Perła 1:2

Naprzód - Kosa 0:3

Chlebnia - GLKS 2:1

Ryś - Laura 4:1

Milan - Raszyn 1:2

Przyszłość - Ożarowianka 3:4

Ursus II - Świt 1:0
 Tabela

1.Perła Złotokłos 21 23-8

2.Ożarowianka Oż. Maz. 19 30-10

3.GLKS Nadarzyn 18 15-2

4.Skra Konstancin 15 23-10

5.Przyszłość Włochy 13 19-9

6.KS TERESIN 13 13-10

7.KS Raszyn 12 22-15

8.Ursus II Warszawa 9 9-11

9.Milan Milanówek 8 16-13

10.ORKAN SOCHACZEW 7 12-20

11.LKS Chlebnia 7 5-19

12.Kosa Konstancin 6 10-18  

13.Ryś Laski 4 12-27

14.Laura Chylice 4 7-18

15.Świt Warszawa 4 10-16

16.Naprzód Stare Babice 3 6-26
Płocka Liga Okręgowa
VIII kolejka

UNIA I. - Unia Cz. 1:4

Amator - Orzeł 2:2

Zryw - Polonia 3:1

ULKS - Skrwa 3:2

Wisła N.D. - Stoczniowiec 2:0

Kormoran - Pogoń 4:0 

Huragan - Skra 5:4

Wisła S. - Świt 4:3
Tabela

1.Amator Maszewo 19 35-8

2.Wisła Nowy Duninów 18 30-12

3.Skra Drobin 18 37-20

4.Unia Czermno 17 24-9

5.Kormoran Łąck 15 23-18

6.Orzeł Goleszyn 14 18-13

7.Wisła Sobowo 11 16-22

8.Świt Staroźreby 11 21-24

9.Huragan Bodzanów 11 21-23

10.Zryw Bielsk 11 19-18

11.ULKS Ciółkowo 9 15-24

12.Skrwa Łukomie 7 16-19

13.Pogoń Słupia 7 15-31

14.Stoczniowiec Płock 6 18-22

15.UNIA IŁÓW 4 13-35

16.Polonia Radzanowo 3 9-32
Warszawska Klasa A
V kolejka

PIAST F. - Pogoń II 2:0

PROMYK - Orion 3:1

Błonianka - Naprzód 5:0

Mszczonowianka II - Ołtarzew 0:2

Guzovia - GOSiR 0:3

Piast P. - Passovia 4:1

Partyzant - Relax 1:2
Tabela

1.Piast Piastów 15 28-4

2.Błonianka Błonie 13 16-3

3.GOSiR Stare Babice 13 13-4

4.UKS Ołtarzew 12 8-2

5.PIAST FELIKSÓW 10 10-7

6.PROMYK NOWA SUCHA 9 12-6

7.Relax Radziwiłłów 6 7-9

8.Naprzód Brwinów 6 10-11

9.Mszczonowianka II 
Mszczonów

6 7-11

10.Guzovia Guzów 5 5-15

11.Partyzant Leszno 3 8-17

12.Pogoń II Grodzisk 
Mazowiecki

3 10-19

13.Passovia Pass 1 7-17

14.Orion Cegłów 0 4-20
Warszawska Klasa B
V kolejka

Wrzos - PIAST II F. 3:1

TAJFUN - Osuchów 1:4 

Chlebnia II - PROMYK II 2:4

KS II TERESIN - SOKÓŁ 4:2

Orzeł - Salos 8:1

Zaborowianka - Błonianka II 3:0 v.o.

Pogoń wolny 
termin 

Tabela
1.LKS Osuchów 15 16-3

2.Orzeł Kampinos 13 21-5

3.Zaborowianka 
Zaborów

12 17-1

4.Wrzos Międzyborów 10 17-4

5.LKS II Chlebnia 9 13-14

6.TAJFUN BROCHÓW 6 10-16

7.PIAST II FELIKSÓW 6 9-14

8.PROMYK II NOWA SUCHA 6 10-15

9.KS II TERESIN 3 8-11

10.Salos Żyrardów 3 5-17

11.SOKÓŁ BUDKI 
PIASECKIE

3 9-12

12.Błonianka II Błonie 2 3-8

13.Pogoń Wiskitki 0 1-19
Płocka klasa B
VI kolejka

Victoria - BZURA II 0:6

Mazovia - FK RYBNO 3:4

Olimpia - Delta 1:1 

Błyskawica wolny 
termin

Tabela
1.Błyskawica Lucień 15 25-5

2.Delta Miszewko 
Strzałkowskie

10 21-9

3.Mazovia Słubice 9 14-14

4.Olimpia Gozdowo 7 14-15

5.BZURA II 
CHODAKÓW

6 12-15

6.Victoria Cekanowo 3 8-26

7.FK RYBNO 3 11-21
I Mazowiecka Liga 
Oldboyów, grupa A
IV kolejka

Pogoń - KS TERESIN 6:5

Żyrardowianka - ORKAN 0:3 v.o.

MOSiR wolny 
termin 

Tabela
1.ORKAN OLDBOY 9 11-0

2.Pogoń Grodzisk Maz. 9 19-10

3.Żyrardowianka Żyr. 3 4-6

4.MOSiR Ciechanów 3 5-14

5.KS TERESIN 0 6-15

Bzura Chodaków - 
Czarni Węgrów 1:3 (0:1)
gol: Dąbrowski
skład: Chmielak - Wawrzyniak, 
Walczak, J. Stencel, Hołoś (66’ 
Kołodziejczak), Oziemblewski, 
Janikowski, Kubisz, Borkowski 
(64’ Winnicki), Bargieł, 
Dąbrowski

Pierwsza połowa stała 
na słabym poziomie. Bzura 
praktycznie nie stworzyła 
żadnej wartej odnotowania 
okazji, a goście nie wyko-
rzystali kilku sytuacji. 0:1 
do przerwy to nie był naj-
gorszy wynik. Drugą poło-
wę gospodarze rozpoczęli 
z impetem. Co prawda go-
ście kontrowali, jednak ich 
strzały mijały cel. 

W 51’ Tomasz Oziem-
blewski pociągnął prawą 
stroną. Dograł piłkę przed 
pole karne. Tam był Adrian 
Dąbrowski, który strzelił 
nie do obrony. Kilka minut 
później ten sam zawodnik 
mógł wyprowadzić Bzurę 
na prowadzenie. Niestety 
piłka po strzale z kilku me-
trów trafiła w nogi interwe-

niującego bramkarza gości. 
Rywale coraz śmielej atako-
wali. Jedna z ich akcji oka-
zała się skuteczna. Trzecie-
go gola Czarni zdobyli tuż 
przed końcem meczu.

Porażka była jak najbar-
dziej zasłużona i tym ra-
zem niższa niż wynikało ze 
zmarnowanych sytuacji. 

Bzura zagrała ambitnie, 
jednak to zbyt mało, żeby 

zdobywać punkty w IV li-
dze. Pewnym pocieszeniem 
dla chodakowskich kibiców 
może być wyjazdowe zwy-
cięstwo rezerw biało-zielo-
nych. Bzura pokonała Vic-
torię Cekanowo 6:0 (2:0). 
Gole w tym meczu strzelili: 
Kubiak (2), Winnicki, Ko-
łodziejczyk, Łasica oraz Pę-
siek.

IV Liga Mazowiecka

Mogło być 
dużo gorzej

Michał Bargieł w walce z jednym z rywali

KS Teresin - Orkan So-
chaczew  2:1 (1:1)
gole: Kostrzewa, Antczak - 
Cieślak  
skład KS Teresin: Nidzgorski - 
Górak, Simiński, Kaczmarczyk, 
Orłowski, Kamiński (K. Buczyń-
ski), Leszczyński, Bartosiewicz, 
Kostrzewa (Ciurzyński), Węsek 
(Chojnacki), Skowron (Antczak)
skład Orkan: Siemiński 
- Wiśniewski, Pawlaczyk, 
Binienda, Jażdżyk, Wasilewski, 
Strzelczyk, Cieślak, Szewczyk 

(Górzyński), Trafalski (Struzik), 
Rembiejewski

Powiatowe derby nie były 
porywającym widowiskiem. 
Gospodarze wyszli na pro-
wadzenie już w 5’ po strzale 
z dystansu Bartka Kostrze-
wy. Orkan wyrównał chwi-
lę później. Wrzutkę prawie z 
połowy boiska, strzałem gło-
wą, na remis zamienił Ma-
riusz Cieślak. Gospodarze 

nie potrafili zagrozić bram-
ce Orkana. Sochaczewia-
nie zaś wprowadzali zamęt 
na polu karnym Nidzgorskie-
go po umiejętnych wrzutkach. 
Po przerwie było podobnie. Na 
szczęście dla gospodarzy na 
boisku pojawił się (76’) Kuba 
Antczak. Zawodnik ten, kil-
ka minut po wejściu, strza-
łem głową ustalił wynik me-
czu.

Warszawska Liga Okręgowa

Powiatowe derby dla Teresina

Marysin Warszawa - KS 
Teresin  0:6 (0:3)
gole: Pierzchała (3), Szkop, 
Borawska, K. Banaszek
skład: Pietruszewska  
- Pierzchała, Gładysiewicz,  
W. Banaszek, Szewczyk, 
Sawiak, Szkop, Bilig, Woźniak, 
K. Banaszek, Borawska

Kolejny mecz ligowy 
wygrały podopieczne Ma-

riusza Zaborowskiego. Tym 
razem rywalki z Marysina 
zostały wysoko pokonane. 
Prawdziwym testem dla te-
resinianek będzie najbliż-
szy mecz. W spotkaniu na 
szczycie KS Teresin zagra na 
własnym stadionie z wiceli-
derkami z Piaseczna (30.09, 
godz.15.00).

III Liga Mazowiecka Kobiet

Łatwe zwycięstwo

Milan II Milanówek - 
Orkan Sochaczew  0:0  kar-
ne: 3-4 
skład: Siemiński - Jażdżyk, 
Pawlaczyk, Binienda, 
Michał Wasilewski, Stawicki, 
Tymofiewicz (Foks), Struzik, 
Strzelczyk, Mariusz Wasilewski, 
Rembiejewski (Szewczyk)

Okręgowy Puchar Polski

Wygrali  
w karnych

Wakacyjny Turniej Teni-
sowy ze względu na kaprysy 
aury trwał od 24.08 do 4.09. 
W tym czasie na kortach przy 
ulicy Warszawskiej zaprezen-
towało swoje umiejętności 23 
zawodników. Niespodzian-

kę sprawił Roman Salomon, 
który w półfinale pokonał Ar-
kadiusza Kulińskiego. Był to 
jedyny mecz Arkadiusza, któ-
remu rywale w dwóch po-
przednich rundach oddali 
walkowery. W finale Salomon 

pokonał po zaciętym boju 
nową falę sochaczewskiego te-
nisa - Wojciecha Wysockiego. 
W turnieju zagrał były rug-
bista Orkana, obecnie miesz-
kający we Francji - Sławomir 
Jamka.

Rugbista na korcie
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Czytelnik podzielił się z redak-

cją swoimi obserwacjami na temat 
obchodzenia Europejskiego Dnia 
bez Samochodu w Warszawie. Jak 
się okazuje, stołeczna miejska ko-

munikacja, od tramwaju po metro, 
zafundowała tego dnia pasażerom 
darmowe przejazdy. Również PKP 
obniżyło ceny. Natomiast w So-

chaczewie, jak czytamy: „W zatło-

czonej rano 3A zdarzyła się jeszcze 
kontrola dwóch postawnych kana-

rów, którzy wciskali bidne starusz-

ki na rury. Zwracam się do socha-

czewskiego ZKM z następującym 
przesłaniem: „JESTEŚCIE SŁABI 
I ŻALOWI”. Tyle czytelnik. Z tym, 
że u nas bez samochodu, za darmo, 
wielu jeździ na co dzień.

Nie wiem, czy wiecie, że w 
świątobliwym Łowiczu sala kon-

ferencyjna Rady Miasta nosi na-

zwę „sali radzieckiej” i nikt nie 
zamierza tego zmieniać. U nas nie 
do pomyślenia. Zaraz by mówili, 
że „zdradziecka”.

W naszym szpitalu będziemy 
mogli leczyć się z otyłości. Spe-

cjalista od bariatrii podwiązy-

wał będzie grubasom żołądki, aby 
zmniejszyć ich pojemność, a co za 
tym idzie, zawartość. Skoro władze 
szpitala wyczuły taką potrzebę, wi-
docznie idą dobre czasy!

Krajan

Wtorek, 18 września
● Jak doniosła prasa, z danych 

Europejskiej Rady ds. Badań Na-
ukowych wynika, że polska nauka 
ma bardzo ciekawe i oryginalne 
oblicze. Jak można przeczytać, w 
tym roku Unia Europejska rozda-
ła 500 mln euro na 540 naukowych 
grantów. Z tego tylko jeden dla pol-
skich naukowców. Jeśli dodamy, że 
granty przyznawane są jedynie na 
wartościowe badania, to można by 
stwierdzić, iż polska nauka leży. 
Nic bardziej mylnego. Ona stoi... w 
kolejce po naukowe tytuły.

● „Chciałabym zobaczyć taki 
parlament, jaki mam teraz przed 
sobą” - powiedziała prof. Magdale-
na Środa podczas Kongresu Kobiet, 
gdy sala kongresowa wypełniona 
była wyłącznie kobietami. Może to 
i ciekawy pomysł, tylko że wtedy 
trzeba byłoby też haratnąć w gałę.

Środa, 19 września
● „Polacy” chcą niepodległo-

ści Katalonii. Tłumy całkowicie 
zakorkowały centrum Barcelony, 
w największej w dziejach Hiszpa-
nii niepodległościowej manifesta-
cji. Hiszpanie z innych regionów 

nazywają Katalończyków Polaka-
mi ze względu na ich dziwny ak-
cent i szeleszczącą mowę. Jak im się 
uda oderwać, może będziemy mie-
li wreszcie wspólnie z Hiszpanami 
ciepłe... condominium. 

● W wywiadzie dla jednego z 
mediów Jarosław Gowin m. in. po-
wiedział: „Rząd jest od tego, aby 

rozwiązywać problemy obywateli, 
a nie szukać dupokrytek”. Jak ro-
zumiemy, chodzi o niezasłanianie 
własnego tyłka przed kopniakami 
opozycji. Jeśli pan minister mówi 
prawdę, dupa musi boleć.

Czwartek, 20 września
● Otwoccy policjanci zatrzy-

mali trójkę włamywaczy, mężczy-
znę i dwie kobiety, którzy wynosi-
li z lokalu gastronomicznego jego 

wyposażenie. Okazało się też, że 
na „robotę” zabrali ze sobą trójkę 
małych dzieci, najmłodsze miało 3 
lata. Widocznie nie mieli ich z kim 
zostawić. Zachowali się więc bar-
dzo odpowiedzialnie. 

● W jednej z podwarszawskich 
wsi zatrzymano 77-letnią kobie-
tę, na której polu odkryto 17 krza-
ków marihuany. Kobieta tłumaczy, 
że hodowała je dla swoich kur, któ-
rym ziele bardzo smakuje. Koko, 
koko, gandzia spoko!

Piątek, 21 września
● Na bardzo ożywczy pomysł 

wpadł Cyfrowy Polsat, który, w 
ramach par-per-view, sprzeda-
wał transmisje z Konferencji Sztuk 
Walki, która odbyła się w Ergo Are-
nie. Każdy, kto zdecydował się na 
obejrzenie walki Pudzianowskiego, 
dodatkowo, zupełnie gratis, otrzy-
mywał dostęp do kanału porno. 
Niestety gazeta nie podaje, czy tyl-
ko na czas walki Pudziana, czy na 
dłużej. Bo w pierwszym przypad-
ku, żeby mieć lepszą oglądalność, 
nasz siłacz musiałby się naprawdę 
postarać.
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Nr 646

Sochaczewski szpital zmienił swoje logo. 
Wolno mu. Podobno dotychczasowe, z krzy-

żem, źle się pacjentom kojarzyło. Chorzy nie 
byli pewni, czy leczeni pod takim znakiem 
wyjdą ze szpitala głównym wyjściem. Teraz 
już nie ma krzyża, za to są trzy serca, jakby z 
internetowej gry trzy życia, na wypadek, gdy-

by się za pierwszym razem operacja nie udała.
Inna sprawa to herby. Na nowym logo, wcze-

śniej przyklejony do krzyża herb miasta, zastą-
pił herb powiatu. No cóż, szpital jest powiatowy, 
więc jakby nic dziwnego. Mimo to trochę szko-

da, bo chociaż rycerz z mieczem w ręku leczył metodami inwazyj-
nymi, to czasem skutecznymi. Mógł na przykład poprawiać ludzką 
urodę, amputując bardziej sterczące jej elementy, albo, dając nieby-
wałą ulgę, przeciąć zgrabnym sztychem uciekającemu wrzód na d...

Ale  z drugiej strony, powiatowy herb na nowym logo też ma swo-
je medyczne zalety. Jest na nim rzeka, a wiadomo przecież, że próba 
wody od wieków była w medycynie niezwykle skuteczna, zwłaszcza 
w leczeniu dusz. Ale można by ją było stosować też w innych przy-
padkach. Jeśli chory wypłynie, znaczy, że zdrowieje, bo mu się na ży-
cie ma, a jak nie - to widocznie zaawansowana choroba nie pozwoliła 
i pacjent męczyłby się tylko.

Na nowym herbie widnieje też orzeł, co jednoznacznie kojarzy-
my z tym, że pacjent ożył. Zaś na dole dwa nagie miecze, dzięki któ-
rym pod Grunwaldem pokonaliśmy krzyżacką zarazę, to teraz z ta-
kim wyposażeniem żadna choroba nam już niegroźna.

I tak myślę, że idzie w naszym szpitalu ku lepszemu, bo, co 
prawda, NFZ, czyli Namolna Ferajna Zgrywusów nie daje kasy na 
tzw. nadwykonania i każe leczyć tylko tych, którzy się załapią do 
wyczerpania kontraktu. Reszta musi poczekać na drugi rok. Ale 
dzięki temu mniej przyjdzie chorych z jakąś paskudną francą i 
znacznie poprawią się nam statystyki. Doceni to Ferajna Zgrywu-
sów i przytnie nam kontrakty na kolejny rok. W ten sposób już za 
kilka sezonów szpital sięgnie ideału. 100-procent ozdrowieńców! 
Przy zerowym obłożeniu.

Sławomir Burzyński
slawomirburzynski@spoko.pl 
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